
مدیرگروه بهداشت محیط و سلامت کار مرکزبهداشت قم :

نیمی از نانوایی های قم پروتکل های بهداشتی را رعایت  نمی کنند

اولتیماتوم سرمست به مدیران قم

فرمانده سپاه امام علی بن ابیطالب)ع( :

غنای محتوایی موزه دفاع مقدس 
قم مورد توجه قرار گیرد 
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روزنامه صبح ایران

قم هراسی؛ دردی خطرناک تر از کرونا برای قمی ها

شهر انقلاب، قربانی
 توطئه رسانه ای
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30 بهمن ماه سال گذشته وجود  ویروس کرونا  در ایران اطلاع رسانی می شود؛ این خبر همه دنیا را متحیر کرد که با رسیدن ویروس به 
ایران در قم مشاهده می شود در حالی که این شهر نه فرودگاه بین المللی دارد و نه جزو شهرهای مرزی کشور است. قم هم در رسانه ها 

منشأ آلودگی و مبدأ شروع انتشار کرونا ویروس می شود؛ شبکه های معاند و ضد انقلاب با هماهنگی رسانه ها به عنوان افراد........

دکترحریرچی، معاون وزیر بهداشت:
 شیوع کرونا هیچ ارتباطی با طلبه های چینی و قم نداشت

وضعیت قم هنوزبرخی استان ها همزمان با قم به کرونا مبتلا بودند
سفید نشده است 

استاندار قم: 

شهروندان فاصله گذاری اجتماعی را رعایت کنند
باید از شیوع مجدد کرونا پیشگیری کنیم

 سخنگوی مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم گفت: با لغو ممنوعیت 
فاصله گذاری  اجرای  با  محدودیت ها  برخی  شدن  برداشته  و  شهری  بین  تردد 
اجتماعی، آمار تصادفات در این استان در ۲ هفته اخیر به شکل نگران کننده ای 
افزایش یافته است.  مهدی فراهانی افزود: متاسفانه در ۲ هفته اخیر به ویژه با آغاز 
ماه مبارک رمضان و در ساعات منتهی به افطار آمار تصادقات جاده ای و شهری و 
همچنین تصادف راکبان موتورسیکلت افزایش بسیار زیادی داشته است. وی با 

اشاره به همراهی خوب مردم در اجرای طرح فاصله گذاری گفت: با اجرای شدن

 آیین مجازی هفتمین روز ارتحال آیت الله ابراهیم امینی از اساتید برجسته حوزه 
علمیه قم، امام جمعه اسبق این شهر و عضو فقید تشخیص مصلحت نظام عصر 
پنجشنبه از سوی تولیت آستان مقدس کریمه اهل بیت در حرم حضرت معصومه 
)س( در قم برگزار شد.  در این آیین، یک عضو مجلس خبرگان رهبری طی سخنانی 
آن مرحوم را از یاران ولایت دانست، و اظهار داشت: سال های سال خدمت به اسلام 
و انقلاب در کارنامه این مَرد بزرگ ثبت شده است. حجت الاسلام محمد ابوالقاسم، 
اظهار داشت: این مَرد بزرگ پنج کتاب در رابطه با امامت تدوین کرد که نشان دهنده

سخنگوی مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم :

افزایش آمار تصادفات قم نگران کننده است
به صورت مجازی؛ 

آیین هفتمین روز ارتحال آیت الله امینی در قم برگزار شد
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در نظر دارد  پروژه  ذیل را با مشخصات و شرایط کلی زیر از طریق مناقصه عمومی یک مرحله ای 
به شرکت های واجد شرایط واگذار نماید.

مدت برآورداولیهعنوان و آدرس پروژه
پیمان

مبلغ سپرده شرکت 
در مناقصه

هزینه خرید اسناد

انجام امور خدماتی ) نظافت محوطه میدان برگ میوه و تره بار 
2/000/000 ریال575/000/000 ریالیکسال11/422/215/084 ریالشهید رجایی و نگهداری فضای سبز میدان و شهرک صنوف (

شرایط: 
-مبلغ هزینه خرید اسناد مناقصه می بایست به شماره حساب 0113127588001 بانک 
ملی به نام سازمان میادین شهرداری قم واریز گردد)هزینه خرید اسناد مناقصه غیرقابل استرداد 

می باشد( 
محل دریافت اسناد: با ارائه اصل فیش واریزی و کارت شناسایی معتبر جهت تحویل اسناد 
به نشانی قم– جاده قدیم قم تهران– بلوار شهید خدا کرم – روبروی بهشت معصومه ) س ( - بلوار 
شهید رجایی – میدان بزرگ میوه و تره بار شهید رجایی – سازمان میادین، امور قراردادها و پیمانها 

مراجعه نمایند.
-تضمین شرکت در مناقصه به صورت ضمانتنامه بانکی در وجه سازمان )با حداقل اعتبار 3ماه( 
یا واریز وجه نقد به حساب بانک انصار شعبه مرکزی  به شماره 351082491518231 بنام 

سازمان میادین میوه و تره بار شهرداری قم می باشد.
- ارائه تاییدیه اداره کل تعاون ، کار و رفاه اجتماعی در خصوص موضوع مناقصه و گواهی 

صلاحیت ایمنی از اداره کار جهت شرکت در مناقصه الزامی می باشد.
- فروش اسناد از مورخ 99/0۲/14 لغایت 99/0۲/۲4 می باشد.

-پیشنهاد دهندگان باید یک نسخه از اسناد مناقصه را دریافت و با قید قبولی و بدون قید و شرط، 
امضا کرده و به پیشنهاد خود ضمیمه نمایند.عدم انجام این مهم از جانب هر یک از مناقصه گران 

باعث حذف آنان از فرایند مناقصه می گردد. 
-هزینه درج آگهی بر عهده برنده مناقصه می باشد.

-سایر اطلاعات و جزئیات دراسناد مناقصه موجود می باشد.
-جهت پاسخگویی به سوالات با شماره 02536644313  تماس نمایید. 

زمان و محل تحویل پاکات پیشنهاد قیمت : تا پایان وقت اداری مورخ 99/0۲/۲4 به آدرس 
قم- بلوار امام موسی صدر-ساختمان  شهرداری مرکز- طبقه 4 - معاونت خدمات شهری و امور 

اجتماعی – واحد حراست. 

سازمان میادین شهرداری قم 
آگهی مناقصه عمومی یک مرحله ای ) نوبت اول (

روابط عمومی سازمان میادین شهرداری قم

به  استان قم گفت: رسانه ها  ارشاد اسلامی  و  مدیرکل فرهنگ 
خوبی توانستند جو روانی کرونا را در قم کنترل کنند و نقش مؤثری 
با دانشگاه علوم پزشکی داشته باشند. سید  در همکاری مردم 
جلسه  شانزدهمین  در  چهارشنبه  روز  کاشانی  حسینی  موسی 
شورای اطلاع رسانی و کمیته اطلاع رسانی و مدیریت جو روانی 
ستاد مبارزه با کرونا که ظهر چهارشنبه در تالار شهید آوینی قم 
سازی  آگاه  کرد:  بیان  کمیته  این  اهداف  به  اشاره  با  شد،  برگزار 
شایسته و پیگیری های لازم برای مدیریت جو روانی جامعه از اهداف

 معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم گفت:  مردم در 
شرایط کنونی خواستار جدیت مسئولان درمقابله با متخلفان 
بازار  در  سودجو  افراد  با  اساس  همین  بر  و  هستند  اقتصادی 
روز  غضنفری  مهرداد  می گیرد.   صورت  بازدارنده  برخورد  قم 
چهارشنبه درکارگروه تنظیم بازار قم درسالن جلسات استانداری 
بیان کرد: هدف ما این است که مردم به چشم تلاش مسئولان 
را برای پیگیری امور و کم کردن مشکلات اقتصادی ببینند و به 

همین خاطر اجازه سوء استفاده در بازار استان را نمی دهیم. وی

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم :

رسانه های قم به خوبی جو روانی 
کرونا راکنترل کردند

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم تاکید کرد:

برخورد بازدارنده درانتظار 
سودجویان بازار 
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 رییس جمهوری گفت: طرح های بسیاری مهمی در هفته های پیش رو به 
بورس عرضه خواهد شد و طرح های بسیار مهمی در ماه های پیش رو عرضه 

خواهد شد.
حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی صبح روز پنج شنبه در آیین بهره 
برداری از طرح های ملی وزارتخانه های نیرو و جهاد کشاورزی در استان ایلام که 
به صورت ویدیو کنفرانس برگزار شد، افزود: نمودار کلی آمار بیماری کرونا در کشور 
نزولی است و بر اساس گزارش ها، بخش بیشتر تخت های بیمارستانی کشور که 

به بیماری کرونا اختصاص داده شده، خالی است.
روحانی اظهار داشت: در مقایسه با سایر کشورها موفقیت ما در مبارزه با کرونا 
قابل ملاحظه بوده است، اما باید تلاش کنیم در مجموعه اقدامات از کنترل 
بیماری و کاهش مبتلایان و آمار فوتی ها تا تامین تجهیزات این مسیر را ادامه 

دهیم و تا پایان این مبارزه عملکرد خوبی داشته باشیم.
در موفقیت برابر کرونا، راهی جز همراهی مردم نداریم 

وی اظهار داشت: روز پایانی کرونا مشخص نیست و همه باید در مسیر مبارزه 
با این بیماری تا آخر در کنار یکدیگر ادامه دهیم و مردم بدانند که در این مسیر 
تنها نیستند. دولت با همه توان و تلاش خود و با همراهی سایر ارکان کشور از 
نیروهای مسلح تا امدادگران و خیرین و تلاشگران عرصه صنعت و تولید در کنار 
مردم ایستاده اند. رییس جمهوری تاکید کرد: در موفقیت برابر کرونا، راهی جز 
همکاری و همراهی مردم نداریم؛ اگر چه بار اصلی مبارزه با کرونا بر دوش وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی است، اما موفقیت و کمک اصلی، همکاری و 
همراهی مردم است. روحانی افزود: دولت هم توان خود را به کار خواهد گرفت تا 
جایی که در امکان دولت است به مردم کمک خواهد کرد تا ماه رمضان خوبی را 

پیش رو داشته باشد و بعد سال خوبی تا پایان پیش رو داشته باشند .
وی اظهار داشت: اما کمک اصلی به دست مردم است. با مراعات مردم عزیز از 
این مساله عبور خواهیم کرد. آمار و ارقام کشور ما در مقایسه با کشورهای دیگر 
نشان می دهد که موفقیت ما قابل ملاحظه بوده است. البته این که در دنیا چندم 
هستیم پایان مسابقه معلوم می شود. ما وسط مسابقه هستیم. اکنون این بازی 
ادامه دارد ممکن است نیمه اول بازی شاید، هنوز نیمه اول هم تمام نشده است.

رییس جمهوری گفت: شرایط تعداد مبتلایان، تعداد بستری و تعداد بهبود 
یافته و تعداد افرادی که به رحمت خدا پیوستند مطلوب است. مجموعه عملکرد 
دستگاه های دولتی، بخش عمومی، غیر دولتی، نیروهای مسلح و همه ملت 
موفق عمل کردند. ما اگر بگوییم فقط دولت موفق شد این حرف نادرست است، 
همه موفق شدیم. دولت نمی تواند در هیچ امر مهمی موفق بشود این ملت است 
که موفق می شود و دولت باید همه توان و تلاش خود را برای موفقیت و کمک به 
مردم به کار گیرد. روحانی افزود: آن کسی که سینه را در برابر مشکلات سپر کرده، 
ملت بزرگ ما است. ما هم پشتیبان آن ها و در کنار آنها هستیم. هر مقدار توان 
داشته باشیم مردم را یاری و کمک می کنیم. مردم باید بدانند تنها نیستند، بدانند 
که دولت یعنی به معنی نظام، همه ارکان کشور، نیروهای مسلح، همه خیرین و 
همه آنهایی که دل پاکی دارند و دستشان در راه خدا باز است و در این ماه رمضان 

خدمت می کنند، در کنار آنها هستند.
رییس جمهوری اظهار داشت: می خواهم خدمت مردم عزیز و بزرگوار ایران 
عرض کنم که امسال که شرایط سخت است و به دلیل این ویروس که بسیاری از 
رسته های کسب و کار را با مشکل مواجه کرده است، در این روز کارگر احساس 

می کنم عده ای از کارگران، عده ای از فعالان اقتصادی ما در فشار هستند.
شرایط سخت است اما امید ما زیاد است 

روحانی خاطر نشان کرد: اما در عین حال امسال در کنار همه این سختی ها، 
قدم های بسیار خوبی را هم شاهد هستیم. گزارشی که دیروز بانک مرکزی از وضع 
پس انداز در بانک ها به من داد که رشد داشته است که جای خوشحالی و نشاط 
است. در بورس شاهد یک تحول و رشد بی نظیر بودیم و  دو میلیون نفر در بورس 

فعال هستند و سود فراوانی شامل حال آن ها شده است. ما هم بسیار خوشحال 
هستیم در این سال سخت، مردم ما در شرایط بهتری باشند. طرح های بسیاری 
مهمی در هفته های پیش رو به بورس عرضه خواهد شد و طرح های بسیار مهمی 

در ماه های پیش رو عرضه خواهد شد.
رییس جمهوری تاکید کرد: مقام معظم رهبری با آزاد شدن سهام عدالت که 
برای مردم ما بسیار مهم است، موافقت کردند. آنهایی که دارای سهم یک میلیون 
تومانی هستند، اگر بخواهند سهام شان را در معرض فروش قرار دهند، رقم قابل 
ملاحظه ای در اختیارشان قرار می گیرد. اگر هم بخواهند نگه دارند که شاید بهتر 
باشد، ان شاءالله سود خوبی شامل آنها می شود. سود امسال مربوط به پارسال 
است. این هم قدم مهمی بود که با دستور رهبر معظم رهبری در زمینه بورس 
برداشته شد.وی ادامه داد: در زمینه تامین مواد غذایی و کالاهای اساسی باز هم 
تاکید می کنم، امسال در برخی از کالاها تقریبا خودکفا هستیم. این افتخار برای 
دولت تدبیر و امید است که پنجمین سال است که در گندم خوکفا هستیم و این 
در تاریخ کشور ما کمتر سابقه داشته است که چهار، پنج سال به طور مداوم و پشت 

سر هم در گندم خود کفا باشیم. 
رفتارهوشمندانه وقاعده مند مردم افتخاری بزرگ است 

 روحانی همچنین در جلسه رؤسای کمیته های تخصصی ستاد ملی مقابله 
کرونا گفت: آرامش نسبی به وجود آمده در برخی استان ها و شهرستان ها به دلیل 
همکاری خوب مردم با مسئولین و جدی گرفتن هشدارها و توصیه های بهداشتی 
بوده است. وی با بیان اینکه جدی گرفته شدن هشدارها و رعایت پروتکل های 
از  برخی  در  سفید  وضعیت  شاهد  که  شده  موجب  مردم  سوی  از  بهداشتی 
شهرهای کشور باشیم، افزود: بر اساس گزارش وزارت بهداشت در شهرهایی که 
وضعیت زرد و نزدیک به سفید دارند، مردم بالای 80 درصد پروتکل های بهداشتی 
را رعایت کرده اند. رئیس جمهور گفت: رفتار هوشمندانه و قاعده مند مردم ایران 
یک افتخار بزرگ است و نشان از رابطه خوب و قوی میان مردم و نظام و اعتماد 
به مسئولان پزشکی کشور دارد. روحانی افزود: گسترش و توسعه تست های 
تشخیصی و همچنین شناسایی موارد مشکوک با اجرای طرح غربالگری وزارت 
بهداشت در کنار همراهی مردم در عمل به توصیه های بهداشتی و قرنطینه سازی 
مبتلایان موجب کاهش مراجعات به مراکز درمانی شده است. وی گفت: با 
کاهش مراجعه مردم به بیمارستان ها، کادر درمانی و پزشکان امکان بیشتری 
برای مراقبت از بیماران بستری دارند. رئیس جمهور در ادامه تلاش شرکت های 
دانش بنیان و مراکز علمی و تحقیقاتی برای ساخت اقلام بهداشتی مورد نیاز از 
جمله کیت تشخیص، ماسک، دستگاه تنفس مصنوعی و دستکش را افتخارآمیز 
دانست و اظهار داشت: تلاش برای اقدامات بعدی در ساخت واکسن و داروی 
این بیماری نیز توسط شرکت های دانش بنیان در حال انجام است که امیدواریم 

این مسیر تداوم یابد.
شهرستان های سفید به زودی معرفی می شوند

روحانی همچنین با اشاره به سطح بندی شهرها و استان ها در سه وضعیت 
سفید، زرد و قرمز، گفت: مسئولین کمیته های درمانی، امنیتی، اجتماعی و 
تبلیغات و رسانه همچنان در تلاش هستند، تا با فعالیت گسترده درمانی، اجرای 
پروتکل ها و نظارت بر آن و اطلاع رسانی و آگاهی بخشی به موقع با تبدیل نقاط 
قرمز به زرد و سپس به سفید، مناطق سفید کشور در مورد این بیماری را افزایش 
روزانه  آمار  اعلام  کنار  در  بهداشت  وزارت  امیدواریم  داشت:  اظهار  وی  دهد. 
وضعیت بیماری از نظر ابتلاء، بستری، ترخیص و فوت بیماران آمار تبدیل شدن 
شهرها از وضعیت قرمز به زرد و زرد به سفید را اعلام کند و شاهد روزی باشیم که 

تعداد مناطق قرمز در کشور به پایین ترین سطح برسد.
رئیس جمهور گفت: تقسیم بندی شهرها و مناطق مثل وضعیت سفید، زرد و 
قرمز ما را از مرحله فاصله گذاری هوشمند به بازگشایی هوشمند می رساند، به 
گونه ای که در هر شهری که مردم فاصله گذاری هوشمند را بهتر اجرا کرده باشند، 

می توان شرایط بهتر را برای بازگشایی هوشمند مراکز و فعالیت ها اعلام کرد.
بازگشایی مشاغل پررفت و آمد تا پایان اردیبهشت

 روحانی افزود: بر اساس گزارشی که مسئولین کمیته های درمانی، امنیتی و 
اجتماعی در این جلسه دادند، بر اساس شاخص های تعیین شده شهرستان های 
سفید به زودی معرفی خواهند شد و شرایط باز فعالیت مشاغل کسب و کارها، 

اماکن مذهبی و به طور کل تعدیل محدودیت ها اعلام خواهد شد.
وی با بیان اینکه در خصوص مشاغل پر رفت و آمد و پرتجمع در شهرهای سفید 
پروتکل های خوبی از سوی مسئولان ذیربط تدوین شده که در جلسه آینده ستاد 
ملی اعلام خواهد شد، گفت: امیدواریم با رعایت پروتکل ها از سوی مردم بتوانیم 
ظرف 2 هفته آینده یا نهایتاً تا پایان اردیبهشت مشاغل و مراکز پر رفت و آمد و 

پرتجمع را به شرط تحقق شرایط لازم بازگشایی کنیم.
رئیس جمهور گفت: در شرایط و پروتکل های مربوط به الزام و ضرورت استفاده 
از ماسک به مرحله ای رسیده ایم که نگرانی برای تأمین آن وجود ندارد. ضمن آنکه 
تمهیداتی در نظر گرفته شده که وزارت بهداشت و درمان استفاده از ماسک را 

سهل تر تعریف و معرفی می کند.

رهبر معظم انقلاب اسلامی در پیامی به مناسبت روز معلم:

کار بزرگ معلمان، شکوفاسازی استعدادها 
برای ارزش های متعالی 

پیامی  در  انقلاب اسلامی  رهبر معظم 
در  معلمان  همه  به  معلم  روز  تبریک  با 
مدارس، دانشگاهها و حوزه های علمیه، 
خاطرنشان کردند: نسل جوانی که در این 
مسیر پرورش می یابد ثروتی آن چنان انبوه 
است که هیچ پدیده ارزشمند دیگری با آن 

برابری نمی کند. 
به گزارش روز جمعه پایگاه اطلاع رسانی 
الله  آیت  حضرت  آثار  نشر  و  حفظ  دفتر 
العظمی خامنه ای، رهبر انقلاب اسلامی 
را  معلمان  و جهاد  بزرگ  کار  پیام  این  در 
و  کودکان  استعدادهای  شکوفاسازی 
و  انقلابی  ارزش های  مسیر  در  نوجوانان 
اسلامی دانستند و تصریح کردند: نسل جوانی که در این مسیر پرورش می یابد ثروتی 
آنچنان انبوه است که هیچ پدیده ارزشمند دیگری با آن برابری نمی کند. متن پیام 
حضرت آیت الله خامنه ای به این شرح است: روز معلم را به همه ی معلمان عزیز که 
در مدارس و دانشگاهها و حوزه های علمیه به پرورش اندیشه و دانش کودکان و جوانان 
کشور میپردازند تبریک می گویم. این سخن امام خمینی که معلمی را شغل انبیا 
دانستند، یک شعار تبلیغاتی نبود، سخن قرآن بود که فرموده است: ویزکیهم و یعلمهم 
الکتاب و الحمکة... تزکیه و تعلیم و کتاب و حکمت الهی چهار واژه ی کلیدی در دعوت 
اسلام و همه پیامبران است. واژه کلیدی دیگر قیام به قسط است. در مدرسه نبوّتها، 
نسلهای بشر با کتاب و حکمت، آموزش وپرورش می یابندو آنگاه زندگی عدالت محور 
بنا میکنند و جوامع بشری بدین ترتیب به هدفهای آفرینش انسان نزدیک میشوند. 
نظام اسلامی با همین هدف یعنی شکل گیری یک جامعه ی دینی عادلانه و آرمان خواه 
پدید آمد، و طبیعی است که نظام آموزشی کشور نیز نمیتواند هدفی جز هدف کلّی 
نظام داشته باشد. کودک و نوجوان و جوان در کشور اسلامی می آموزد که استعداد 
و توان بالقوه ی خود را برای ارزشهای متعالی ملی یعنی ارزشهای اسلامی و انقلابی 
شکوفا کند و به کار گیرد. این آموزش حیاتی و سازوکار تحقق آن، همان کار بزرگ و جهاد 

مبارکی است که معلمان عهده دار آن شده اند.
اسلام ما را به علم نافع فرا میخواند، علم نافع از سوئی جوان ایرانی را به ابزارهای لازم 
برای پیشرفت و اعتلای کشور و ملتش مجهز میسازد، و از سوئی به او هویت می بخشد 
و او را از وزانت و اعتبار روحی و معنوی و اعتماد به نفس برخوردار می کند. نسل جوانی 
که در این مسیر، صیرورت و پرورش می یابد، ثروتی آن چنان انبوه و ذخیره ئی آنچنان 
عظیم است که هیچ پدیده ی ارزشمند دیگری برای کشور با آن برابری نمیکند. این 
ثروت، محصول کار و انگیزه ی معلمان در مدارس و دانشگاهها و حوزه های علمیه 
است. رحمت و فضل خدا بر دستهای پرکار و دلهای پر انگیزه ی آنان باد. نسل جوان 
ما بحمدالله الگوهای درخشان و برجسته ئی را هم میشناسد که در دنیای مادی امروز 
نظائر آنها را کمتر میتوان یافت. از شهید چمران و شهید آوینی تا شهدای هسته ای و تا 
شهید سلیمانی و تا شهید بزرگوار مطهری که در دهه ی سی از عمر خود در حوزه ی قم 
و دانشگاه تهران درخشید و در دهه ی پنجاه با بال شهادت به ملکوت اعلی پرکشید. 
درود خدا بر شهیدان و سپاس ما به معلمان و خوشامد ما نثار نسل جوان خوش عاقبت 

ملت ایران باد.

عضو هیئت رئیسه مجلس مطرح کرد:

پیگیری مجلس برای ارائه سهام عدالت به 
دهک های پایین 

عضو هیئت رئیسه مجلس گفت :ارزش سهام عدالت با حمایت از تولیدات داخل 
افزایش می یابد و ما در مجلس یازدهم پیگیر دریافت این سهام از سوی افراد فاقد آن در 

دهک های پایین جامعه خواهیم بود.
با درخواست  رهبری  معظم  مقام  موافقت  به  اشاره  با  فراهانی،  امیرآبادی  احمد 
رئیس جمهور برای آزادسازی سهام عدالت گفت: واگذاری سهام عدالت به مردم یکی از 
اقدامات خوب در حق آن ها بود و ابلاغیه رهبری هم در ایجاد عدالت میان مردم بسیار 

نقش خواهد داشت.
عضو هیئت رئیسه مجلس ادامه داد: در بحث آزادسازی سهام عدالت باید توجه 
داشت که همه دهک های پایین جامعه این سهام را دریافت نکرده اند بنابراین دولت باید 

این امتیاز را در اختیار این قشر از جامعه هم قرار دهد.
وی تاکید کرد: ما حتما در دور بعدی مجلس پیگیری کرده و از آقای دژپسند وزیر 
اقتصاد و دارایی خواهیم خواست تا تدبیری هم برای جاماندگان و آن بخش از جامعه 

که نیازمند هستند، انجام داده تا آن ها هم دارای سهام عدالت شوند. 
نماینده مردم قم در مجلس با بیان اینکه سهامداران باید مراقبت کرده و سریع سهام 
عدالت خود را نفروشند، بیان کرد: قیمت این سهام از یک میلیون تومان به حدود 15 
میلیون تومان رسیده است و ارزش کل سهام عدالت اکنون در کشور حدود 380 هزار 

میلیارد تومان می شود که عدد قابل توجهی است.
امیرآبادی فراهانی افزود: توصیه من به مردم این است که به هیچ وجه سهام خود را 
نفروشند و سعی کنند با نگهداری از آن از سودش منتفع شوند، زیرا اکثر شرکت هایی 
که سهام آن ها به مردم واگذار شده در اصطلاح بورس جزو شرکت های شیرین محسوب 

می شوند.
عضو هیئت رئیسه مجلس با اشاره به اینکه آزادسازی سهام عدالت برای مردم مالکیت 
را ایجاد و براساس قانون مدیریت هم بوجود می آید، گفت: دولت باید مشخص کند که 
20 درصد سهام عدالت از شرکت های مختلف که تا امروز مدیریتش برعهده خودش از 

این پس قرار است، چگونه مدیریت شود.
امیرآبادی فراهانی همچنین گفت: اکثر سهام های عدالت جزو سهام خرد محسوب 
می شود بنابراین سهامداران نمی توانند در روند تصمیم گیری ها در جلسات مجامع 
تاثیرگذار باشند مگر به نوعی به اتفاق نظریک وکیل را انتخاب کرده تا از سوی آن ها در 
مجمع کرسی دریافت کند. وی ادامه داد: دولت البته اکنون در حال تدوین آیین نامه 

اجرایی آزادسازی سهام عدالت است و بزودی تمامی این مسایل حل می شود.
نماینده مردم قم در مجلس آزادسازی سهام عدالت و مالکیت مردم را در شرکت های 
مختلف عاملی برای حمایت از تولید داخلی دانست و اظهار کرد: مردم مسلما به دنبال 
افزایش سود سهام خود هستند و با خرید کالای ایرانی می توانند هم مانع واردات بی رویه 
شده و هم به افزایش سود شرکت ها و در نتیجه سود سهام خود کمک کنند. آقای 
امیرآبادی فراهانی همچنین با اشاره به روند مراجعه سهامداران به سامانه برای آزادسازی 
سهام عدالت تصریح کرد: تمامی افراد دارای سهام عدالت با مراجعه به سایت مربوطه 
باید کد ملی خود را وارد کرده و انتخاب کنند که آیا می خواهند سهامشان آزادسازی 
شود یا عضو شرکت سرمایه گذاری استانی شوند و بعد با هر کد ملی می توانند به میزان 
2 میلیون تومان از سهام شرکت های عرضه شده را خریداری کنند. عضو هیئت رئیسه 
مجلس گفت: اکنون سهام یک سری از بانک ها، بیمه ها، پتروشیمی وخودروسازان 
عرضه شده و مردم می توانند با دو میلیون تومان که در اختیارشان است، سهام هر چهار 

شرکت را خریداری کرده یا تنها دو شرکت را و این به صورت اختیاری است.

سخنگوی وزارت امور خارجه:

 حزب الله بخش رسمی و مشروع
 دولت و مجلس لبنان است

 سخنگوی وزارت امور خارجه، اقدام دولت آلمان علیه حزب الله لبنان را در راستای 
اهداف رژیم صهیونیستی و آمریکا خواند و آنرا بشدت محکوم کرد. 

سید عباس موسوی بامداد جمعه اقدام دولت آلمان در اتهام به حزب الله لبنان با 
عنوان »ترویج مبارزه مسلحانه با ابزارهای تروریستی« را بشدت محکوم کرد و گفت: 
ظاهرا برخی کشورها در اروپا، مواضع خود را بدون در نظر گرفتن واقعیات منطقه غرب 
آسیا و تنها با در نظر گرفتن اهداف ماشین تبلیغاتی رژیم صهیونیستی و رژیم سردرگم 
آمریکا اتخاذ می کنند.   وی افزود: تصمیم دولت آلمان در بی احترامی کامل آن کشور به 
دولت و ملت لبنان اتخاذ شده؛ زیرا حزب الله بخش رسمی و مشروع دولت و پارلمان این 
کشور و همواره یک حزب سیاسی تاثیرگذار در عرصه ثبات سازی سیاسی این کشور 

بوده که از پشتوانه وسیع مردمی در لبنان و منطقه برخوردار است.
موسوی ادامه داد: تصمیم دولت آلمان همچنین در بی تدبیری کامل علیه نیرویی 
اتخاذ شده است که جایگاه کلیدی در مبارزه با تروریسم خشن داعش در منطقه داشته 
و دارد. از این جهت دولت آلمان باید پاسخگوی تبعات منفی تصمیم خود بر مبارزه با 

گروه های واقعی تروریستی در منطقه باشد.

چقدر برای دنیای 
پساکرونایی آماده ایم؟

 شیوع ویروس کرونا در جهان که به گفته سازمان 
بهداشت جهانی یک پدیده پاندمیک عالمگیر است، 

بحرانی جهانی به وجود آورده که به اذعان بسیاری از کارشناسان و تحلیلگران، از 
زمان جنگ جهانی دوم تا کنون سابقه نداشته است. بحرانی فراگیر که جدای از 
زیر سوال بردن توانایی کشورهای جهان به ویژه کشورهای پرمدعای غربی در زمینه 
های مختلف فرهنگی، اجتماعی و سیاسی، بسیاری از ادعاها را نیز زیر سوال برده 
است؛ از جمله فرهنگ خودبرتر بینی غربی، زیرساخت های کشورهایی که ادعای 
برخورداری از پیشروترین امکانات را دارند و توانایی اقتصادی کشورهای مختلفی 
که ادعا می کردند در برابر طوفانی از حوادث با صلابت می توانند ایستادگی کنند.
در این میان، کرونا مناسبات جامعه بین المللی را نیز زیر سوال برده است. کرونا 
ویژگی های جهانی شدن را جملگی در هم کوبیده است.  با رفتارهایی که از سوی 
کشورهای قدرتمند جهان در تعامل با کشورهای دیگر در بحبوحه کرونا شاهدیم 
دیگر مفهوم اتحاد استراتژیک به ویژه میان ابرقدرتی چون ایالات متحده با بلوک 
اروپایی که خود را در یک جبهه تعریف کرده اند، معنا ندارد. ما به روشنی می بینیم 
که کشوری چون امریکا به عنوان ستون اصلی اتحاد غرب، چگونه کمک های 
بشردوستانه کشورهای دیگر را از آنها می رباید، مسیر کشتی های حامل امکانات 
پزشکی و بهداشتی را به سمت خود منحرف می کند و در تعامل با کشورهای دوست 
و متحد خود چون "یک گاو خشمگین رها شده در بازار" رفتار می کند. همچنین 
می بینیم که ایالات متحده چگونه از کرونا به مصابه فرصتی برای تسویه حساب با 
کشورهای رقیب و متخاصم خود استفاده می کند و در رفتارهایی کاملا غیراخلاقی 
از رسیدن کمک های انسان دوستانه به آنها مانع می شود.  برای جهانیان ثابت شده 
است که از آن رفیق همراه قدیمی که در پروژه ها و طرح های مختلف جهانی از 
دموکراتیزاسیون کشورهای دیگر گرفته تا به یغما بردن منابع کشورهای جهان سوم 
و همراهی همیشگی با آنها در بحران های متعدد زیست محیطی و اقتصادی دیگر 
خبری نیست. این رفیق در سایه دولت ترامپ به یک بنگاه تجاری مخرب تبدیل شده 
است که دلال بازی را مقدم بر تعاملات بین المللی می بیند و جهان را نه با عینک 
جهانی شدن بلکه با عینک املاک و مستغلات قابل خرید و فروش، ارزیابی می کند.  
برای اروپا دیگر امریکایی که کمک های انسان دوستانه را روی دریا از آنها می رباید 
قابل اعتماد نیست. برای اروپا دیگر امریکایی که در همان وهله نخست بدون هیچ 
گونه مشورتی با آنها مسیرهای هوایی و دریایی را بی درنگ به رویشان می بنند، قابل 
اتکا نیست. اروپا فهمید که دیگر نمی تواند به امریکایی که بزرگترین شریک اقتصادی 
اش محسوب می شود اما به دلیل شیوع کرونا بی محابا چندصد میلیارد دلار به آن 
ضربه اقتصادی می زند، اعتماد کند.  اما این فقط امریکا نبود که کرونا جنبه مخفی 
اخلاقی آن را فاش کرد. کرونا اختلافات و ناتوانی خود اروپایی ها را نیز بر ملا کرد. به 
جرات می توان گفت بعد از شیوع کرونا تنها اتحادیه ای که زمزمه فروپاشی آن بیش 
از همه بلند است، اتحادیه اروپاست. هیچ کدام از اتحادیه جهانی از خاور دور گرفته 
تا امریکای جنوبی همانند اتحادیه اروپا ناقوس مرگ آن به صدا در نیامده است. کرونا 
ضعف استراتژیک و شراکت منطقه ای اروپا را بیش از پیش نمایان کرده است. حالا 
شهروندان اروپایی به ویژه ایتالیایی و اسپانیایی و فرانسوی بیش از هر زمانی از خود 
می پرسند چرا باید به اتحادیه ای دل خوش کنند که در سخت ترین بحران ها آنها 
را تنها می گذارد. عذرخواهی رهبران اروپایی از مردم ایتالیا بابت ناتوانی در کمک به 
آنها، ضعف بیش از پیش اتحادیه و ناتوانی آن در رسیدگی به امور مردم قاره سبز در 
بزنگاه های تاریخی را نشان می دهد. به این ترتیب در روزگاری که مناسبات جهانی 
می رود تا شدیدترین تلاطمات را به روی خود ببیند و تعریف مشارکت و همکاری 
دگرگونی بی سابقه ای را تجربه کند، جایگاه ما کجاست؟ آیا به فکر دنیای پساکرونا 
هستیم؟ آیا درک کرده ایم دنیای فردا به هیچ وجه دیگر شباهتی به دنیای سه ماه 
پیش ما ندارد؟ برای دنیای جدید چقدر آماده ایم و برای ورود به مناسبات جدید آن 

که می رود موازنه های قدرت در تمامی مناطق را جابه جا کند، چقدر آماده ایم؟  
سفیر پیشین ایران در فرانسه و سازمان ملل

مشارکت مردم و مدیریت 
پساکرونا 

گستردگی و عمق بحرانی که کرونا ویروس در جهان 
و در ایران ایجاد کرد به حدی بود که در کشورمان همه 

نهادها و دستگاه های ذی ربط را وادار به مشارکت وسیع همراه با فداکاری و تلاش 
با این بحران، بدون  از آن کرد. در مواجهه  در جهت کاهش تبعات فوری ناشی 
تردید بخش بهداشت و درمان کشور از جان مایه گذاشتند و به رغم خطرات آن به 
معنای واقعی جان فشانی کردند، و در حوزه اقتصادی و معیشتی نیز دستگاه ها و 
سازمان های ذی ربط همتی مضاعف از خود نشان دادند تا مانع از بروز قحطی 
ناشی از اضطراب مردم نسبت به تأمین مواد لازم باشد. به علاوه، دولت، به درستی 
و با اقداماتی هوشمندانه، برای مواجهه با آثار زیان بار تشدید تحریم های امریکا، 
انبار کالاهای موردنیاز مردم را به خوبی تجهیز کرده بود که احتمالًا بخشی از این 
محصولات در مواجهه با این بحران به کار گرفته شد و مانع از بروز کمبودهای شدیدی 
که حتی در کشورهای پیشرفته به وجود آمد، شد. به همین دلیل به رغم تمامی 
کمبودها و ضعف ها و ناکارآمدی های ساختاری، تلاش بخش های مختلف دولتی 
برای به حداقل رساندن درد و رنج های مردم از این بحران قابل ستایش است. اما 
نباید فراموش کنیم که پایان کرونا، آخر داستان نیست و احتمالًا مشکلات اصلی 
و اساسی می ماند برای زمان پساکرونا. همه تحلیلگران اقتصادی متفق القول بر این 
باورند که پساکرونا بحران های دیگری به همراه خواهد داشت و مشکلات اقتصادی 
و معیشتی می تواند عامل بروز بحرانی حتی بزرگ تر از کرونا باشد. اما برای کاهش 
تبعات این بحران بین المللی چه اقداماتی باید صورت بگیرد؟ نباید فراموش کرد که 
بروز و شیوع این بحران جهانی، در قرن گذشته و حاضر بی سابقه بوده و کل جهان را 
با مشکلات و تبعات جبران ناپذیری مواجه کرده است. بعد از صدمات عاطفی و روانی 
ناشی از بیماری و مرگ ومیر تأسف آور تعداد قابل توجهی از هموطنان، بدون تردید 
عوارض اقتصادی و معیشتی ناشی از این بیماری فراگیر، معضل جدی و دغدغه 
انگیز جامعه و حاکمیت خواهد بود. برقراری قرنطینه نسبی و تعطیلی اجباری اغلب 
کسب وکارها برای مدتی طولانی، مشکلاتی جدی هم در بخش عرضه )تولید( و 
هم در طرف تقاضا )مصرف( ایجاد کرده و در آینده نزدیک، خواهد کرد. با توجه 
به اینکه ازیک طرف، دامنه مشکلات اقتصادی و معیشتی بسیار گسترده و عمیق 
است، و از طرف دیگر دولت با محدودیت شدید درآمدی )به دلیل تحریم همه جانبه 
و کاهش غیرمنتظره قیمت نفت(، مواجه است، دولت به تنهائی توان مقابله با تبعات 
اقتصادی و غیراقتصادی این بحران را نخواهد داشت. به همین دلیل ورود و مشارکت 
مردم، برای حمایت و دستگیری از آسیب دیدگان این بحران به خصوص انبوه افراد 
کم درآمدی که برای امرارمعاش خود و به دلیل فقدان اشتغال رسمی، در بخش 
غیررسمی )توده عظیم دست فروشان به خصوص زنان خودسرپرست( مشغول به کار 
بوده و هم اکنون تقریباً بیکار شده اند، ضروری است. مردم همان گونه که در مواجهه 
با بحران های پیش بینی نشده ای همچون سیل و زلزله، خودجوش و به صورت فردی 
و گروهی، کمک به آسیب دیدگان و حمایت مالی و عاطفی از آسیب دیدگان ورود 
می کنند، در این بحران که دامنه تأثیرگذاری اش به مراتب گسترده تر و عمیق تر و آثار 
آن طولانی تر است نیز باید مشارکت کنند. البته دولت نیز باید بسترهای تبلیغی، 
روانی و قانونی این امر را فراهم نموده تا مردم با هزینه کمتری مشارکت خود را به 
انجام برسانند. علاوه بر آن، دولت می تواند از طرق مختلف، واحدهای اقتصادی 
مختلف و متعددی )تولیدکنندگان محصولات پزشکی و بهداشتی و غذائی و ...( که 
با بروز این بحران رونق غیرمنتظره و مثبتی داشته اند، به مشارکت مالی و غیرمالی 
داوطلبانه یا حتی اجباری )از طریق افزایش مالیات به صورت موقت( ترغیب کند. 
کاهش هزینه های غیرضروری که معمولًا در دستگاه ها، سازمان ها و نهادهای ارتزاق 
کننده از بودجه بسیار معمول و مرسوم است و به کارگیری این صرفه جوئی ها در 
جبران کمک های مالی به آسیب دیدگان این بحران، ازجمله راه های دیگری است 
که دولت می تواند نسبت به انجام آن اقدام کند. روش های دیگر تأمین منابع درآمدی 
برای جبران تبعات اقتصادی بحران کرونا معمولًا در بودجه سالانه لحاظ شده که 

دولت می تواند در تأمین کامل ارقام پیش بینی شده همت بیشتری به خرج دهد.
* کارشناس اقتصادی

رییس جمهوری:

طرح های مهمی به بورس عرضه می شود
سید محمد صادق خرازی *

اخبار

مرتضی افقه*

 رئیس قوه قضائیه گفت: پیشگامی بانک مرکزی 
اصلاح  برای  تلاش  بر  علاوه  که  فساد  با  مبارزه  در 
ساختارها و رویه های فساد زا در همکاری با مراجع 
تکمیل  و  شناسایی  پیشگیری،  حوزه  در  قضایی 
پرونده های مفاسد اقتصادی شاهد آن بوده ایم قابل 

تقدیر است. 
 به گزارش روز پنجشنبه مرکز رسانه قوه قضائیه، 
عبدالناصرهمتی رئیس بانک مرکزی در دیدار با رئیس 
قوه قضائیه، به ارائه گزارشی از سیاست های ارزی و 
ریالی کشور، شیوه اجرا و اقدامات جدید انجام شده 

درحوزه مبارزه با مفاسد در بانک مرکزی پرداخت.
حجت الاسلام والمسلمین سید ابراهیم رئیسی نیز 
بانک در دوران تحریم  این  اقدامات  از  ضمن تقدیر 
ظالمانه آمریکا و تامین ارز مورد نیاز کشور گفت: بانک 
مرکزی در دوران تحریم که دولت امریکا و وزارت خزانه 
با  ایران است  بر مردم  افزایش فشار  به دنبال  داری 
اقدامات قابل تقدیر خود در تلاش برای عبور کشور از 
این مرحله و تامین ارز مورد نیاز کشور است که نباید 

تلاش ها در این شرایط خاص نادیده گرفته شود.
وی با تاکید بر اینکه بانک مرکزی نهاد کارشناسی 
کرد،  اداره  دستوری  را  آن  شود  نمی  که  است 
اظهارداشت: درباره سیاست های ارزی و ریالی پولی 
بانکی کشور باید با استفاده از ظرفیت کارشناسی 
این  توان  نمی  و  شود  گیری  تصمیم  مرکزی  بانک 
نظرات  به  توجه  بدون  و  دستوری  را  سیاست ها 

کارشناسی تعیین و اجرایی کرد.
بر لزوم اصلاح ساختارها فسادزا در حوزه  رئیسی 
پولی و بانکی کشور تاکید کرد و افزود: در مرحله اجرای 
سیاست های کلان پولی هم لازم است ساختارهای 
فسادزا در نظام پولی و بانکی کشور اصلاح شود و با 
نظارت قوی جلوی سواستفاده عده ای فرصت طلب و 
سوداگر که به بیت المال و منابع مردم رحم نمی کنند 

گرفته شود.  
در  البته  کرد:  خاطرنشان  قضا  دستگاه  رئیس 
مدیریت جدید شاهد این تغییر رویکرد و تلاش برای 
اصلاح این ساختارها در بانک مرکزی هستیم که قابل 

تقدیر است. رئیسی به پیچیدگی و دشواری فرآیند 
نیاز کشور در دوران تحریم ظالمانه  ارز مورد  تامین 
امریکا اشاره کرد و گفت: ارز را نباید دست دلال داد 
و نباید اجازه داد ارزی که با تلاش های بانک مرکزی 
برای عبور از تحریم و به سختی به دست می آید حیف و 
میل شود. وی اضافه کرد: البته تلاش بانک مرکزی در 
دوره جدید مدیریتی آن در تقویت نظارت و کارشناسانه 
بودن سیاست های اتخاذی علی رغم تشدید تحریم ها 
در کنترل بازار ارز و با حداقل مداخله ارزی قابل تقدیر 

است که این نتیجه توجه به نظرات کارشناسی است.
رئیسی با تاکید بر پشتیبانی دستگاه قضائی کشور 
از جایگاه کارشناسی و نظارتی و نقش تنظیم گری 
بانک مرکزی در حوزه پولی بانکی کشور افزود: لازم 
اصلاح  سمت  به  مرکزی  بانک  گیری  جهت  است 
افزایش  و  زا  فساد  سیاست های  و  ساختارهای 
حداکثری شفافیت باشد که در این صورت ورودی 
پرونده های مفاسد اقتصادی به دستگاه قضائی نیز 

کاهش خواهد یافت.

رئیس قوه قضائیه دردیدارعبدالناصرهمتی:

 پیشگامی بانک مرکزی در مبارزه با فساد مایه تقدیر است

سخنگوی دولت با بیان این که کرونا بیشترین لطمه را بر زندگی کارگران بخش 
خدمات و روزمزدها وارد کرده است، گفت: مسایل کارگری هیچ گاه بوی کهنگی 

نمی گیرد. 
»علی ربیعی« روز جمعه در یادداشتی در حساب اینستاگرامی خود روز کارگر را 
به همه کارگران و زحمتکشان کشور تبریک گفت و نوشت: امسال کرونا نیز بلای 
مضاعف بر جان کارگران شد. قبلا نوشتم کرونا در مقابل جان انسان ها، طبقه 
نمی شناسد اما گویی این ویروس هم ناعادلانه  عمل می کند. امروز کرونا بیشترین 
لطمه را بر زندگی کارگران بخش خدمات، روزمزدها، دستفروش ها، آشپزها و.  .. وارد 

کرده است.
دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری تصریح کرد: ساختارها و فاصله های 
جانکاه چهل و اندی سال پیش اعتصاب کارخانه جنرال موتورز را سامان می دادیم، 
به خیابان ها آمدیم. در مقابل درب وزارت کار تحصن کردیم و جلوی خانه کارگر که 

اتحادیه سندیکاهای کارگری بود به اعتراض نشستیم.

سخنگوی دولت بیان کرد: چند سال بعد به عنوان نماینده کارگران در شورای 
عالی کار برای مزد چانه زنی می کردم. گویی مسایل دیرین کارگری هیچ گاه بوی 

کهنگی نمی گیرد.
وی اضافه کرد: انقلاب صنعتی فقط جهان توسعه یافته و عقب مانده به جای 
نگذاشت، بلکه در درون هر جامعه آنان که کار با جان می کنند و جان کار شدند یک 
طبقه و دیگران هم در طبقات دیگر جای گرفتند. یعنی دو شمال_جنوب شکل 
گرفت. یک شمال_جنوب توسعه یافته و عقب مانده و دومی شمال_جنوب کارگر 

و دیگران.
ربیعی خاطرنشان کرد: این ساختار تولیدی- اجتماعی به نحوی شکل گرفت که 
امروز هم که نگاه می کنم انگار همان مسایل دیروز شورای عالی کار، دغدغه امروز 
هم هست... ت. تلاش زیادی برای جبران فاصله ها و عقب ماندگی ها صورت گرفت. 
اما هرچه می دویم هنوز کار زیادی در پیش رو داریم. آیا می توان روزی این ساختار 

اقتصادی و اجتماعی آنگونه بنا می شود که فاصله ها چنین جانکاه نباشد؟

سخنگوی دولت: 

مسایل کارگری هیچ گاه بوی کهنگی نمی گیرد
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ورزشوروزهداری

آیا لبنیات موجب التهاب در بدن می شود؟ 

اگرچه التهاب نخستین خط دفاعی بدن در برابر آسیب دیدگی یا عفونت است، التهاب 
مزمن می تواند مضر بوده و به بافت ها و اندام های بدن آسیب برساند. 

لبنیاتهمواره موضوعی بحث برانگیز بوده است. برخی افراد بر این باورند که مصرف 
لبنیات موجب التهاب در بدن می شود، در شرایطی که برخی دیگر نظری مخالف داشته 

و آن را ضد التهاب می دانند.
به نقل از "هلث لاین التهاب همانند یک شمشیر دو لبه است و اگرچه مقدار اندک و 

کوتاه مدت آن می تواند مفید باشد، اما التهاب مزمن و بیش از حد مضر است.
التهاب یک واکنش طبیعی بدن به پاتوژن ها یا عوامل بیماری زا، مانند باکتری ها و 

ویروس ها، یا آسیب دیدگی ها، مانند بریدگی و خراشیدگی است.
در واکنش به این محرک های التهابی بدن پیامرسان های شیمیایی ویژه ای مانند 
هیستامین، پروستاگلاندین ها، و برادی کینین ترشح می کند که یک واکنش ایمنی برای 

مقابله با پاتوژن ها یا بهبودی و ترمیم بافت آسیب دیده را موجب می شود.
واکنش التهابی ممکن است حاد یا مزمن باشد که در موارد حاد چند روز ادامه داشته و 

التهاب مزمن بیش از شش هفته طول می کشد.
اگرچه التهاب نخستین خط دفاعی بدن در برابر آسیب دیدگی یا عفونت است، التهاب 

مزمن می تواند مضر بوده و به بافت ها و اندام های بدن آسیب برساند.
التهاب مزمن می تواند در نتیجه عفونت ها یا آسیب دیدگی های درمان نشده، یک 
اختلال خودایمنی مانند آرتریت روماتوید، یا عادات سبک زندگی، به ویژه رژیم غذایی 

شکل بگیرد.
لبنیات و اجزای آن 

محصولات لبنی از شیر پستانداران مانند گاو و بز تولید شده و شامل مواردی مانند پنیر، 
کره، ماست، بستنی و کفیر می شوند. شیر و محصولات لبنی حاوی مواد مغذی بسیاری 

هستند که از آن جمله می توان به موارد زیر اشاره کرد:
پروتئین. شیر و ماست حاوی پروتئین هستند که به راحتی گوارش شده و جذب بدن 

می شود.
کلسیم. شیر، ماست، و پنیر سرشار از کلسیم هستند که یک ماده معدنی ضروری برای 
عملکرد درست اعصاب و عضلات و همچنین برای سلامت استخوان محسوب می شود.

ویتامین D. در بسیاری از کشورها شیر گاو با ویتامین D غنی می شود که یک ماده 
مغذی ضروری برای سلامت استخوان، عملکرد درست سیستم ایمنی و کنترل التهاب 

محسوب می شود.
پروبیوتیک ها. ماست و کفیر حاوی پروبیوتیک ها هستند که باکتری هایی مفید برای 

تقویت سلامت روده و سیستم ایمنی هستند.
ویتامین های B. شیر و ماست منابع خوبی برای ریبوفلاوین )ویتامین B2( و ویتامین 

B12 هستند که هر دو از تولید انرژی و عملکرد عصبی پشتیبانی می کنند.
اسید لینولئیک کونژوگه. محصولات لبنی از جمله منابع خوب برای اسید لینولئیک 

کونژوگه نوعی اسید چرب مرتبط با چربی سوزی و فواید سلامت دیگر هستند.
افزون بر این، شیر و محصولات لبنی پرچرب سرشار از چربی های اشباع هستند 
و به همین دلیل است که برخی معتقدند این محصولات موجب التهاب می شوند. در 
شرایطی که لزوما التهاب زا نیستند، چربی های اشباع ممکن است التهاب موجود را با 
افزایش جذب مولکول های التهابی لیپوپلی ساکاریدها تشدید کنند. همچنین، مطالعات 
مشاهده ای مصرف شیر و محصولات لبنی را با افزایش خطر آکنه، یک شرایط التهابی، 
در نوجوانان و جوانان مرتبط دانسته اند. افزون بر این، برخی افراد ممکن است نفخ، 
کرامپ، و اسهال را پس از مصرف لنبیات تجربه کنند و این علائم را با التهاب پیوند دهند، 
اگرچه احتمالا این علائم با ناتوانی در گوارش قند شیر به نام لاکتوز مرتبط هستند. در 
هر صورت، افراد بسیاری از مصرف شیر و محصولات لبنی به واسطه ترس از بروز و افزایش 

التهاب پرهیز می کنند.
لبنیات و التهاب 

روشن است که مصرف برخی مواد غذایی از جمله میوه ها و سبزیجات می تواند التهاب 
را کاهش دهد، در شرایطی که برخی مواد غذایی دیگر مانند گوشت های فرآوری شده، 
نوشیدنی های شیرین شده با شکر و غذاهای سرخ شده می توانند موجب التهاب شوند.
با این وجود، اگر شما به پروتئین موجود در شیر آلرژی نداشته باشید، به طور دقیق 
مشخص نیست که مصرف لبنیات موجب التهاب می شود یا خیر. برخی مطالعات نشان 
از بروز التهاب به واسطه مصرف لبنیات حکایت دارند، در شرایطی که برخی دیگر چنین 
چیزی را نشان نداده اند. این نتایج مختلط در نتیجه تفاوت ها در عواملی مانند طراحی 
و روش های مطالعه، وضعیت جمعیتی و سلامت شرکت کنندگان در مطالعه، و ترکیب 
رژیم غذایی شکل می گیرند. یک بررسی از 15 کارآزمایی کنترل شده که بین بازه زمانی 
2012 تا 2018 انجام شده و به صورت تصادفی انتخاب شده بودند هیچ اثر التهابی ناشی 
از مصرف شیر یا محصولات لبنی در بزرگسالان سالم یا بزرگسالان مبتلا به اضافه وزن، 
چاقی، دیابت نوع یا سندرم متابولیک را نشان نداد. در مقابل، این بررسی اظهار داشت که 
مصرف لبنیات با یک اثر ضد التهابی ضعیف در این افراد همراه بوده است. این یافته ها 
مشابه نتایج یک بررسی دیگر از 8 مطالعه کنترل شده به طور تصادفی انتخاب شده بود که 
هیچ اثری از مصرف شیر بر نشانگرهای التهابی در بزرگسالان دارای اضافه وزن یا چاق را 
نشان نداد. یک بررسی دیگر با حضور افراد جوان که در بازه سنی 2 تا 18 سال قرار داشتند 
هیچ مدرکی مبنی بر این که مصرف محصولات لبنی پرچرب موجب افزایش مولکول های 
التهابی اینترلوکین-6 و فاکتور نکروزدهنده تومور آلفا را نشان نداد. در شرایطی که شواهد 
فعلی ارتباطی بین لنبیات و التهاب را نشان نمی دهند، به پژوهش های بیشتر برای بررسی 
این که آیا هر محصول لبنی و یا کدام مولفه یا ماده مغذی در آنها موجب افزایش یا کاهش 
التهاب می شود، نیاز است. به عنوان مثال، مطالعات مشاهده ای، مصرف ماست را با 
کاهش متوسط خطر دیابت نوع 2، یک بیماری مرتبط با التهاب مزمن، پیوند داده، در 

شرایطی که مصرف پنیر با افزایش متوسط خطر این بیماری مرتبط بوده است.

نکات بهداشتی را جدی بگیریم؛

۱۳ نکته کلیدی برای دور ساختن ویروس 
کرونا از نانوایی ها

رعایت نکات بهداشتی در پیشگیری از شیوع کرونا در مشاغلی همچون نانوایی ها که در 
ارتباط مستقیم با تغذیه مردم قرار دارند، بسیار مهم است.

اصلی ترین راه جلوگیری از شیوع ویروس کرونا، رعایت بهداشت فردی توسط تمامی 
افراد جامعه است. افراد در هر موقعیت اجتماعی می توانند با رعایت نکات ساده بهداشتی 

نقشی بسیار مهم در جلوگیری از شیوع این ویروس داشته باشند.
در اینفوگرافی زیر می توانید نکات مهم بهداشتی را که برای پیشگیری از شیوع بیماری 

باید در نانوایی ها رعایت شود مشاهده کنید.
مهم ترین نکات بهداشتی ضروری در نانوایی ها

1- آگاهی کارکنان نانوایی از علائم شایع ویروس کرونا )تب، سرفه خشک و تنگی نفس( 
بسیار ضروری است.

2- افراد شاغل در نانوایی در صورت داشتن علائم ابتلاء هرگز نباید به محل کار خود 
مراجعه کنند.

3- از ورود افراد متفرقه به داخل کارگاه نانوایی باید خودداری شود.
4- در نانوایی ها یک فروشنده صرفاً برای اخذ وجه باید به کار گرفته شود و این فرد به 

هیچ عنوان نباید با تهیه و توزیع نان در تماس باشد.
5- تا حد امکان باید از تبادل پول نقد خودداری شود.

6- نانواها از ماسک و کلاه مناسب استفاده کنند.
7- شست و شوی مکرر دست نانواها هر نیم ساعت یکبار ضروری است.

8- تمامی تجهیزات نانوایی و سطوحی که نان روی آن قرار می گیرد به صورت روزانه و 
قبل از شروع کار ضدعفونی و گندزدایی شود.

9- تمامی کارکنان نانوایی باید هر روز به حمام بروند و حداقل یکبار در روز لباس خود 
را تعویض کنند.

10- با توجه به ازدحام جمعیت و تشکیل صف های نانوایی مردم نکات بهداشتی را 
بیشتر رعایت کنند و در غیر این صورت، نانواها، باید مردم را آگاه کند که فاصله را رعایت 

کنند.
11- اگر از رعایت اصول بهداشتی مطمئن نیستید از نان های بسته بندی صنعتی 

استفاده کنید.
12- اگر در خود علائم بیماری را حس می کنید هرگز برای خرید نان به نانوایی نروید.

13- از دست زدن به نان مشتریان دیگر خودداری کنید.

بحران کرونا، فشار زیادی از جهت معیارها و رعایت های بهداشتی و سلامتی بر 
دوش همه ی ما گذاشته که هرچند سخت اما برای پیشگیری از انتشار بیماری 
سبزی ها  و  میوه ها  کردن  ضدعفونی  و  شستن  چگونه  مورد  در  ضروری اند. 
همچنان توصیه های جورواجور و تردیدهایی وجود دارد. در این مطلب سعی 

داریم نکات مفید و لازم را به شما ارائه بدهیم.
آلودگی های  حذف  در  مهمی  فاکتور  سبزی ها،  و  میوه ها  شستن  درست 
احتمالی است که می توانند ما را به بیماری دچار کنند. بنابراین مهم است که 

بدانیم برای به حداقل رساندن ریسک ابتلا به عفونت، چه باید بکنیم.
اما  است  شده  زیاد  روزها  این  نگرانی  و  ترس  کرونا،  ویروس  شیوع  با 
دستورالعمل هایی که به شما خواهیم گفت، چیزهایی هستند که باید هر زمان 
که میوه و سبزی می خرید رعایت کنید. همچنین زمانی که می خواهید میوه ای 

را بدون پوست بخورید باید این نکات را رعایت کنید.
وقتی ما میوه ها و سبزی ها را می شوییم، هرگونه آلودگی و میکروبی را که ممکن 
است داشته باشند پاک می کنیم. ضمناً لازم است هرگونه سم و باکتری و سایر 
پاتوژن های احتمالی را که می توانند سبب مسمومیت و مشکلاتی برای سلامتی 

شوند از میوه و سبزی پاک کنیم.
آیا ویروس کرونا از طریق غذا نیز منتقل می شود؟

از زمان شروع پاندمی کرونا، متصدیان سلامت و بهداشت مواد غذایی، پیوسته 
و به طور جدی در حال پیگیری و بررسی موقعیت بوده اند. طبق گزارش هایی که 
تاکنون ارائه شده، شواهدی وجود ندارد که نشان بدهد غذا می تواند وسیله ای 

برای انتقال ویروس کرونا باشد.
به عبارتی دیگر، محققان و کارشناسان طبق تجربیات به دست آمده از شیوع 
ویروس های قبلی کرونا به نتیجه ای که گفتیم رسیده اند. تجربیات و شواهد 
قبلی شامل ویروس هایی مشابه COVID-19 می شوند مانند SARS-CoV یا 

MERS-CoV. تاکنون این ویروس از انسان به انسان منتقل شده است؛ یعنی 
وقتی که فرد سالم، ترشحات تنفسی را که فرد آلوده با عطسه یا سرفه پخش 

کرده، تنفس می کند.
اگر اصرار دارید از ضدعفونی کننده برای تمیز کردن میوه و سبزی استفاده 
کنید، باید مطمئن شوید که این محصولات، مناسب استفاده برای مواد غذایی 
هستند. ضمناً دقیقاً طبق دستورالعمل درج  شده روی محصول آن را به کار ببرید

چگونه میوه ها و سبزی ها را به درستی بشوییم؟
همان طور که گفتیم احتمال اینکه ویروس کرونا از طرق غذا منتقل شود بسیار 
بسیار کم است. اما رعایت برخی از اصول بهداشتی روزمره کمک می کند هرگونه 
خطری از جهت بیماری و عفونت نیز به حداقل ممکن برسد. شما باید پیش از 
شستن میوه ها و سبزی ها، دست های خود را به مدت دست کم 20 ثانیه با آب 
گرم و صابون بشویید. همچنین نیازی نیست برای شستن میوه ها و سبزی ها از 
صابون یا شوینده استفاده کنید چون ممکن است روی میوه و سبزی باقی بمانند.

پس چطور باید میوه و سبزی را درست بشویید؟
ما دستورالعمل هایی برایتان داریم:

. در مورد سبزیجات برگی مانند کاهو و کلم برگ، اولین لایه ی برگ ها که 
معمولا پژمرده و آلوده هستند را دور بریزید. سپس برگ ها را از هم جدا کرده و 
یکی یکی آن ها را بشویید. به این صورت شما می توانید هرگونه آلودگی و سم و 

کود باقیمانده را از روی سبزی پاک کنید.
. در مورد سبزی هایی که بافت سفت تری دارند )مانند خیار، فلفل دلمه ای، 
کدو و ...( می توانید از یک برس مخصوص شستن سبزیجات استفاده کنید. 

به آرامی تمام سطح سبزی را زیر شیر آب برس بکشید.
. در مورد گل کلم و بروکلی توصیه می کنیم ابتدا آن ها را به تکه های کوچک تر 
خرد کنید. سپس آن ها را در آبکش گذاشته و در آب سرد غوطه ور کنید. بدین 

ترتیب می توانید قسمت های داخلی گیاه را که در حالت معمول دسترسی به 
آن ها ندارید به خوبی تمیز کنید.

هویج،  و  چغندر  و  سیب زمینی  مانند  ریشه ای  سبزی های  شستن  برای   .
می توانید آن ها را برای مدت کوتاهی در آب قرار دهید تا آلودگی روی آن ها نرم و 
جدا شود. سپس با برس یا اسفنج سطح شان را بسابید، بدون هیچ شوینده ای و 

فقط زیر شیر آب. این نوع سبزی ها را حتماً قبل از پوست گرفتن بشویید.
میوه ها را چگونه بشوییم؟

. توت فرنگی، تمشک و ... همگی بسیار ظریف هستند، بنابراین باید آن ها را در 
آبکش گذاشته و برای مدت کوتاهی در آب سرد غوطه ور کنید. سپس به آرامی با 

دست هایتان کمی بسابید و آب بکشید.
. میوه هایی که قرار است با پوست بخورید را خوب بشویید. این میوه ها را زیر 
شیر آب بگیرید و به آرامی با دست هایتان بسابید. هلو، گلابی، گوجه سبز، زردآلو 

و ... نمونه هایی از این میوه ها هستند.
. در مورد میوه هایی مانند لیمو، کیوی و ... که پوستشان قابل خوردن نیست، 
باز هم شستن قبل از پوست کندن لازم است. اگر این میوه ها را خوب شستشو 
ندهید این احتمال وجود دارد که آلودگی های روی پوست، از طریق چاقویی که 

برای پوست کندن استفاده می کنید به داخل میوه انتقال داده شود.
. برای نگهداری بهتر میوه ها و سبزی هایی که شسته اید باید آن ها را با یک حوله 

یا دستمال تمیز خشک کنید.
آیا استفاده از ضدعفونی کننده برای شستن میوه ها و سبزی ها 

ضروری است؟
باز هم می گوییم که احتمال انتقال ویروس کرونا از طریق غذا بسیار بسیار کم 
است. بنابراین کارشناسان توصیه نمی کنند که برای شستن میوه ها و سبزی ها از 
ضدعفونی کننده ها استفاده کنید. اما اگر اصرار دارید از ضدعفونی کننده برای 
تمیز کردن میوه و سبزی استفاده کنید، باید مطمئن شوید که این محصولات، 
مناسب استفاده برای مواد غذایی هستند. ضمناً دقیقاً طبق دستورالعمل درج  
شده روی محصول آن را به کار ببرید. چیزی که کارشناسان روی آن تأکید دارند 
این است که ما باید به دقت طبق اصول بهداشتی عمل کنیم. علاوه بر شستن 
میوه ها و سبزی ها طبق دستورالعمل های گفته شده، نکات زیر را فراموش 
نکنید: . دست هایتان را قبل و بعد از دست زدن به مواد غذایی بشویید. ضمناً 

وسایل و سطوح آشپزخانه را بعد از شستن میوه و سبزی، تمیز کنید.
. میوه ها و سبزی ها را از گوشت و مرغ و ماهی خام جدا کنید. هر بار از تخته و 

کارد فقط برای یک ماده غذایی استفاده کنید.
. سبزیجات را قبل از مصرف حرارت بدهید و بپزید. اگر می خواهید سالاد 
بخورید، حتماً قبل از تهیه ی سالاد، تمام مواد آن را به دقت و به درستی بشویید.

. از میوه ها و سبزی های تازه و باکیفیت استفاده کنید.
. نکات و اصول لازم برای نگهداری مواد غذایی را رعایت کنید تا از انتشار 

ویروس کرونا جلوگیری کنید.
شستن میوه ها و سبزی ها یک معیار اساسی بهداشتی است

هرچند احتمال انتقال ویروس کرونا از طریق غذا بسیار بسیار کم است اما 
این دستورالعمل ها اصولی هستند که ما باید همیشه قبل از آماده کردن مواد 
غذایی، تهیه ی غذا و خوردن غذا رعایت کنیم تا از خودمان و عزیزانمان در برابر 
ویروس کرونا محافظت نماییم. ضمناً با رعایت این اصول، هرگونه آلودگی و سم 
و کود شیمیایی و سایر پاتوژن هایی که ممکن است روی سطوح میوه و سبزی 

باشند، حذف خواهند شد.

کووید 19 و شستن میوه و سبزی؛

درزمان پاندمی کرونا میوه ها و سبزی ها را چگونه بشویید؟

سلامت

بارداری دورانی است که یک زن برای حفظ سلامتی جنین و همچنین خودش باید اقدامات 
زیادی، از مصرف تغذیه سالم تا دوری از امواج را رعایت کند. اما آیا می دانید چیزهای کوچکی 
که بخشی از زندگی روزمره شما را تشکیل می دهند نیز می توانند در این مدت به شما آسیب 
برسانند؟ تشعشعات ناشی از تلفن همراه، رایانه و اینترنت نیز می تواند بر بارداری شما تأثیر 
بگذارد. زنان باردار در معرض تأثیرات محیطی زیادی قرار دارند که ممکن است تشخیص این 
که دقیقاً چه چیزی می تواند بر بارداری تأثیر بگذارد، دشوار باشد. اخیراً استفاده از دستگاه های 
الکترونیکی مانند وای فای، وایرلس و تلفن های هوشمند و... که از خود اشعه ساطع می کنند، به 
طرز چشمگیری افزایش یافته است. این بدان معناست که یک زن باردار حتی اگر از تلفن همراه 

شخصی استفاده نکند، ممکن است در معرض مقادیر زیادی از اشعه قرار بگیرد. 
تحقیقات درباره استفاده از تلفن همراه در حین بارداری چه می گویند؟

تحقیقاتی برای درک تأثیر استفاده از تلفن همراه در دوران بارداری انجام شده است. طبق 
تحقیقات انجام شده توسط دانشمندان دانشگاه ییل، تلفن های همراه به قفس موش های باردار 
وصل شده اند تا ببینند چگونه ممکن است تشعشع روی جنین تأثیر بگذارد. هنگامی که موش ها 
به دنیا آمدند، مشاهده شد که موش هایی که در معرض اشعه تلفن همراه قرار داشتند، نوزادانی 
را که دارای مشکلات رفتاری مشابه با ADHD بودند به دنیا می آورند. با این حال، این تحقیق نیز 

قطعی نیست زیرا انسان بسیار بزرگتر از موش است و از موبایل 24 ساعته استفاده نخواهد کرد.
از طرفی دیگر، محققان مدعی هستند که تلفن های همراه، امواج رادیویی غیر یونیزه کننده 
)پرتوهایی که قادر به یون سازی در بدن انسان نیستند( را منتشر می کنند که احتمالًا بر سلامت 
مادر یا جنین تأثیر نمی گذارد. با این حال، برخی از مطالعات نشان می دهد که استفاده طولانی 
مدت از تلفن همراه می تواند باعث بی خوابی، کاهش تراکم استخوان و عملکرد مغز شود. گفته 
شده، قرار گرفتن در معرض تشعشعات سطح پایین و محدود ناشی از موبایل ممکن است برای 
سلامتی مضر نباشد اما با این وجود معقول است که در طول بارداری قرار گرفتن در معرض 

تلفن های همراه را محدود کنید.
تأثیر استفاده بیش از حد از موبایل در دوران بارداری

استفاده بیش از حد از تلفن همراه در دوران بارداری به روش های زیر، ممکن است شما و 
کودکتان را تحت تأثیر قرار دهد: - استفاده طولانی مدت از تلفن های همراه در دوران بارداری 

ممکن است خطر ابتلا به مشکلات بیش فعالی در دوران کودکی را افزایش دهد.
- میزان بالای قرار گرفتن در معرض اشعه موبایل در دوران بارداری همچنین می تواند فعالیت 
مغز زن باردار را تغییر داده و باعث خستگی، اضطراب، کاهش حافظه و اختلال در خواب شود. - 
قرار گرفتن در معرض امواج رادیویی در دوران بارداری می تواند در گیرنده های سلولی بدن انسان 

اختلال ایجاد کند و احتمالًا خطر ابتلا به سرطان را افزایش دهد.
زنان باردار چگونه از تلفن همراه استفاده کنند؟

تأثیرات ناشی از تشعشعات تلفن همراه باعث نگرانی در دوران بارداری می شود. بسیاری از 
متخصصان بر این باورند که استفاده بیش از حد از تلفن همراه در دوران بارداری می تواند باعث 
ایجاد مشکلات رفتاری و عاطفی در کودک شود. بنابراین، زنان باردار باید استفاده از تلفن همراه 
را محدود کنند. در اینجا چند نکته مفید برای نحوه درست استفاده از تلفن همراه برای زنان باردار 
آورده شده است:  - سعی کنید تا حد امکان از تلفن همراه استفاده نکنید و به دنبال ابزارهای 
جایگزین مانند تلفن ثابت باشید. - به منظور محافظت از کودک در برابر هرگونه آسیب، از حمل 

تلفن همراه خود در جیب نزدیک به شکم خودداری کنید.
- در هنگام خواب از قرار دادن تلفن همراه خود در زیر بالش یا کنار سر خودداری کنید. تلفن 
همراه خود را در فاصله دومتری از تخت خود قرار دهید و یا در صورت امکان در هنگام خوابیدن، 
تلفن همراه خود را خاموش کنید. - اینترنت را زمان خواب و یا هنگامی که به آن نیازی ندارید، 
خاموش کنید. - سعی کنید مکالمات طولانی را با تلفن همراه انجام ندهید و هنگام صحبت با 
تلفن همراه از هندزفری یا بلندگو استفاده کنید. - از تلفن همراه خود زمانی استفاده کنید که 
سیگنال موبایل قوی است زیرا هرچه سیگنال قدرتمندتر باشد، انرژی کمتری برای کار با تلفن 
نیاز دارد و مقدار SAR )نرخ جذب خاص( پایین تر است. هرچه میزان SAR  کمتر باشد، جذب 

بدن از امواج کمتر و اثرات زیان آور وسیله مذکور کمتر خواهد بود.
آیا استفاده از لباس های ضد امواج برای زنان باردار مؤثر است؟

به گزارش سازمان بهداشت جهانی "استفاده از لباس های ضد امواج برای کاهش قرار گرفتن 
در معرض فرکانس های رادیویی اثبات نشده است." همچنین براساس آزمایشاتی که توسط 
آکادمی چین انجام شده، این لباس ها در جلوگیری از 90 درصد امواج الکترومغناطیسی که 
از سمت جلو می آیند، مؤثر هستند اما قسمت هایی از بدن که پوشیده از لباس نیستند، در 
معرض تابش امواج قرار دارند. این در حالی است که سازندگان لباس ضد امواج ادعا می کنند 
که لباس های ضد امواج تا 99%  از تولید اشعه ناشی از رایانه، تلویزیون، موبایل، ماکرویو یا هر 
وسیله الکترونیکی مدرن دیگر جلوگیری کرده و برای محافظت از زنان باردار معتبر هستند اما 
کمیسیون تجارت فدرال)FTC( به مصرف کنندگان آمریکایی توصیه کرده، از خرید محصولاتی 
که ادعا می کنند کاربران را در برابر اشعه تلفن همراه محافظت می کنند، خودداری کنند. به گفته 

FTC )آژانس حمایت از حقوق مصرف کننده(، لباس هاس ضد امواج هیچ مدرک علمی ندارد.

نحوه استفاده زنان باردار از تلفن همراه ؛

آیا لباس های ضد امواج از زنان 
باردار محافظت می کند؟
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هیفاء پردل: 

در دسامبر سال 2019 رسانه های چینی از شناسایی 
ویروس  دادند؛  خبر  ووهان  شهر  در  مهلک  ویروسی 
کوچکی که جان خیلی ها را گرفت و کشوری که به دلیل 
قدرتمند  قدرت های  از  یکی  به  خود  اقتصادی  قدرت 
منطقه و دنیا تبدیل شده بود را درگیر جنگی ناباورانه کرد 
و بعدها در دسامبر سال 2019 از سوی بهداشت جهانی 
شیوع این بیماری در بیشتر نقاط دنیا اطلاع رسانی شد.اما 
آنچه واضح است این که مهم ترین عوامل مهم انتشار سریع 
این ویروس به کشورهای دیگر وجود پروازهای بین المللی 
مستقیم و هم چنین سفرهای مرزی زمینی است؛ ناگاه 30 
بهمن ماه وجود این ویروس در ایران اطلاع رسانی می شود؛ 
این خبر همه دنیا را متحیر کرد که با رسیدن ویروس به 
نه  این شهر  ایران در قم مشاهده می شود در حالی که 
فرودگاه بین المللی دارد و نه جزو شهرهای مرزی کشور 
است. قم هم در رسانه ها منشأ آلودگی و مبدأ شروع انتشار 
کرونا ویروس می شود؛ شبکه های معاند و ضد انقلاب با 
هماهنگی رسانه ها به عنوان افراد پیاده نظام خود اقدام 
به تخریب این شهر کرده و پروژه ای به نام »قم هراسی« 
را شروع می کنند. اما این تخریب با چه اهدافی صورت 
علیهم  بیت  اهل  معارف  اصلی  پایگاه  قم  گرفت؟ شهر 
السلام و مبدأ و خاستگاه انقلاب اسلامی است و بزرگترین 
حوزه علمیه را در دل خود جای داده است پس رسانه ها و 
دشمنان از مدت ها قبل برای این شهر خواب هایی را دیده 

و آخرین توطئه خود را در شهر قم اجرا کردند.
تخریب قم با چه اهدافی صورت گرفت؟ 

همه  این  از  و  است  فرهنگی  یک  که  زارعیان  نرگس 
فضاسازی و شایعات علیه شهر قم غمگین است، درباره 
قم هراسی ی گوید: من 11 سال است که مربی دینی در 
یکی از مدارس پایتخت هستم با شروع بحران و وقتی که 
رسانه ملی از فوت دو نفر در قم خبر داد روز بعد در مدرسه 
معلمان با حضورم در دفتر مدرسه مشغول پچ پچ کردن 
شدند. وی افزود: یکی از معلمان با لحن کنایه آمیزی 
گفت که قم منشأ آلودگی است ما چه گناهی کردیم که 
باید تاوان نزدیکی به شهر قم را بدهیم چرا این شهر را 

قرنطینه نمی کنند تا دیگر شهرها در امان باشند.
و  شایعات  این  من  برای  می افزاید:  فرهنگی  این 
هم چنین وجود فیلم ها و اخبار کذب در فضای مجازی و 
سیاه نمایی درباره شهر قم از خود ویروس خطرناک است. 
یک شهروند دیگر قمی نیز عنوان می کند: دشمن قبل 
از شروع و انتشار این ویروس به قم چشم طمع داشته و 
برای آن برنامه ها داشته است؛ از تغییر پوشش زنان گرفته 
تا معماری و غیره که همه و همه توطئه های دشمنان 
است. محسن کریمی بیان می کند: چرا که قم قلب تپنده 
انقلاب اسلامی است، مهد تشیع است و دشمن که با 
حضور مردم در 22 بهمن و هم چنین در تشیع بی سابقه 
سردار خود شهید حاج قاسم سلیمانی با پستی و خواری 

شکست خورده راهی جز ایجاد این شایعات نداشته است.
با جرأت خبر فوت دو  وی می افزاید: مسئولان قمی 
نفر کرونایی را اعلام کردند و همه کشور را با اعلام این 
خبر بیدار کردند اما متأسفانه به جای تقدیر از درستی و 
صداقت قمی ها، آماج توطئه ها و شایعات قرار گرفتیم؛ 
مردم قم باید هم ویروس کرونا را تحمل می کردند و هم 

ویروس شایعات و تخریب وجه شهر قم را.
قم منشأ و عامل کرونا در کل کشور نبود

یک استاد حقوق دانشگاه و مؤلف حوزه حقوق عمومی 
و حقوق بین الملل سلامت نیز در گفت وگو با مهر با اشاره 
به پروژه قم هراسی می گوید: قم به عنوان قلب جغرافیای 
ایران و قلب ارزش های عقیدتی ایران این روزها به دلیل 
و شایعات شده  اخبار  کانونی  نقطه  ویروس کرونا  شیوع 
است؛ در خصوص این شایعات که گاه منشأ آن اظهارات 
غیر دقیق برخی مسئولان غیرمتخصص در عرصه بهداشت 
بوده واقعیت های غیر قابل کتمانی گفته شد. سید محسن 
قائمی بیان می کند: قم منشأ و عامل کرونا در کل کشور 
نبوده و تنها اولین مورد ابتلاء در این شهر تشخیص داده 
ادامه  و  فرودگاه  وجود  ادعای  که  چنان  هم  است  شده 
و  بارها  المصطفی  و قضیه طلاب چینی جامعه  سفرها 
بارها تکذیب شده است. وی عنوان می کند: هم چنین 
مبارزه با رویکردهای بهداشتی و علمی و ادعای تناقض آن 
با داده های مذهبی این شبهه نیز طبعاً با حمایت مراجع 
معظم تقلید و فتاواهای رسانه ای شده ایشان در حجت 
بودن و تکلیف بودن عمل به دستورات پزشکان نشان از 
نادرست بودن خود دارد. به گفته این استاد حقوق، همه 
موارد را باید در یک نکته و آن هم »اصل راستی آزمایی خبر« 
به عنوان اصل مهم در حوزه حقوق مورد توجه باشد و در 
حقیقت آنچه که حقوق برای ملت ایران و اساساً مخاطب 
هر مطلبی توصیه می کند این است که منبع خبر، منبعی 
اظهار  وی  نباشد.  متخصص  غیر  و  معتبر  غیر  و  فاسق 
می کند: نباید فقط به محتوای خبر اعتماد کرد و حتماً 
بایستی به جستجو و اطمینان از صحت خبر پرداخت نه 
آنکه با بازنشر خبر غیر دقیق بنیان های اعتماد در جامعه را 

متزلزل و به پدیده ای به نام »قم هراسی« دامن زد.
قم هراسی؛ پروژه ای برای نشانه گرفتن 

هم بستگی مردم
به  اشاره  با  خود  سخنان  از  دیگری  بخش  در  قائمی 
این پروژه برای قم، می گوید: تحلیلی که برای  اهداف 
این  کرد  توجه  آن  به  و  داشت  می توان  هراسی«  »قم 
است که هراس از قم به معنای هراساندن از هویت است 
از  نام قم؛ هراس  به  و کالبدی  از ساختار  نه هراساندن 
به واسطه  و حاکمیتی  آن چیزی است که هویت دینی 
جهت  این  از  می کند:  عنوان  وی  می شود.  تعریف  آن 
و  مردم  هم بستگی  تمرین  بیشتر  رسانه ای  پدیده  این 
انسجام ملی را نشانه گرفته است که حاصل آن تفرقه و 
دوری دل های مردم خواهد بود آن هم دل هایی که در 
عرصه های مختلف از جمله شهادت حاج قاسم و انتخابات 

به هم نزدیک شده است. این مؤلف حوزه حقوق عمومی 
و حقوق بین الملل سلامت بیان می کند: طبعاً با توجه به 
جنگ بیولوژیک بودن ویروس کرونا نمی توان به پیامدهای 
آن یعنی قم هراسی نیز خوش بین بود در حقیقت تحقیر 
هویت یک شهر و شهروندان آن یک ذهنیت منفی و آسیب 
روانی است که ایجاد آن به سادگی ولی از بین بردن آن 

زمان زیادی لازم است.
تحلیل قم هراسی از دیدگاه بین الملل

وی به محل جدال بین چگونگی انتشار کرونا در عالم 
بین الملل بین چین و آمریکا اشاره دارد و بیان می کند: 
در فضایی که هنوز انتساب آزمایش ابداع و انتشار ویروس 
کرونا در عالم حقوق بین الملل میان چین و آمریکا غیر 
مشخص و محل مجادله است چگونه می توان عامل مرگ 

همه قربانیان ایرانی را قم دانست؟
حقوق  در  گرچه  دیگر  عبارت  به  قائمی،  گفته  به 
مسئولیت کیفری و مدنی عامل انتشار دهنده ویروس 
و ناقل بیماری در نظر گرفته شده است ولی بر مبنای 
محاسبات علمی نمی توان قم را به عنوان یک عامل در نظر 
گرفت.  وی می گوید: به عبارتی رابطه سببیت میان قم و 
قربانیان این روزها وجود ندارد تا بخواهیم به قم هراسی 
ناشی از کرونا هراسی اعتقاد پیدا کنیم و قرنطینه نکردن 
آن را عامل همه اتفاقات اخیر بدانیم از نظر حقوقی باید 
بر مدعیان ثابت شود میان قم و شهروندان قمی با شیوع 
کرونا رابطه سببیت وجود داشته باشد تا همه این اتفاقات 
را پای قم و قرنطینه کردن آن بنویسند. این استاد دانشگاه 
می افزاید: با توجه به همه اطلاعاتی که همه مخاطبان و 
خوانندگان از این ویروس فراگیر دارند بعید است بتوان در 
داخل کشور عامل اصلی و محل ویروس را تشخیص داد 
همان طور که در خیلی از موارد فرد الف نمی تواند دلیل 
کرونای خود را سرایت از فرد مشخصی به نام ب بداند و 
طبعاً در فضای بین شهرها این اتفاق نمی تواند بیافتد. 
وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به درستی 
و صداقت مسئولان در بیان خبر ابتلای دو نفر در قم به 
ویروس کرونا، بیان می کند: به نظر می رسد قم عامل کرونا 
نبوده و تنها محل تشخیص نخستین اولین مورد ابتلای به 
کرونا است، قضیه ای صحیح و قابل اعتماد به نظر می رسد 
ویروس  این  گسترده  شیوع  از  پیش  که  حیث  این  از  و 

سنسور آن را در کشور به صدا درآورد قابل احترام است.
قم هراسی، پروژه ای برای نابودی هویت ایرانی

قائمی بیان می کند: در خصوص اطلاع رسانی ویروس 
در کشور به نظر می رسد تأخیری صورت نگرفته است زمان 
اعلام نیز متأثر از انتخابات نبوده است. به گفته وی، چنان 
که تقریباً 2 روز پیش از انتخابات در قم اطلاع رسانی شد 
و در همان ساعات اولیه مدارس، دانشگاه ها و حوزه ها 
تعطیل شد مسئولان هم همه اعمال مذهبی و زیارت ها 
را محدود کردند. استدلال ها و تحلیل های حقوقی نشان 
نوعی  هراسی  قم  به  هراسی  کرونا  تبدیل  که  می دهد 
نابودی هویت ایرانی است و این سوال در ذهن می آورد که 
آیا کرونا در ایران از کرونا در بقیه کشورها متفاوت است؟ 
یا رسانه هایی بی توجه به منافع ملت ایران آن را متفاوت 

جلوه می دهند؟
دکترحریرچی، معاون وزیر بهداشت:

 شیوع کرونا هیچ ارتباطی با طلبه های چینی و 
قم نداشت

معاون وزیربهداشت نیز در گفت وگویی با دفاع از شهر 
مقدس قم بابیان اینکه اظهارنظرهای برخی مسئولان 
این  اوایل شیوع  بهداشت  درباره منشا کرونا در  وزارت 
ویروس ناشی از غافلگیری بودگفت : مطالعات ما نشان 
جامعه  چینی  طلاب  بین  ارتباطی  هیچ  که  دهد  می 
المصطفی و شیوع کرونا  درقم وجودنداشته است و آنها 
افزود:برخی  حریرچی  ایرج  نداشتند.  مشکلی  هیچ 
مبتلا  ویروس  این  به  قم  با  همزمان  دیگر  استانهای 
شدندومبتلایان اولیه آنها اعزامی از قم نبودندو خود آنها 
ویروس  این  به  داشتند  که  خارجی  مبالادت  خاطر  به 
حملات  وجود  این  با  افزود:ولی  وی  بودند.  مبتلاشده 

ناجوانمردان  به قم کماکان بود.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم :

رسانه ها به خوبی جو روانی کرونا در قم 
کنترل کردند

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم گفت: رسانه ها به خوبی توانستند جو 
روانی کرونا را در قم کنترل کنند و نقش مؤثری در همکاری مردم با دانشگاه علوم 

پزشکی داشته باشند.
سید موسی حسینی کاشانی روز چهارشنبه در شانزدهمین جلسه شورای اطلاع 
رسانی و کمیته اطلاع رسانی و مدیریت جو روانی ستاد مبارزه با کرونا که ظهر چهارشنبه 
در تالار شهید آوینی قم برگزار شد، با اشاره به اهداف این کمیته بیان کرد: آگاه سازی 
شایسته و پیگیری های لازم برای مدیریت جو روانی جامعه از اهداف و وظایف این کمیته 
محسوب می شود. وی با اشاره به ناشناخته بودن ویروس کرونا در نخستین روزهایی که 
شیوع آن در ایران کشف شد، اظهار کرد: کرونا در روزهای نخست برای مردم و پزشکان 
بسیار ناشناخته بود که با مرور زمان آگاهی های بیشتری مردم و پزشکان نسبت به این 
ویروس پیدا کردند. مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم با بیان اینکه با گذشت 
بیش از 2 ماه و شناخت نسبی مردم و پزشکان نسبت به تحرکات این ویروس، گفت: بنا 
به گفته پزشکان و محققان ویروس کرونا همچنان ابعاد پنهانی و کشف نشده بسیاری 

دارد که مشغول تحقیق و بررسی هستند.
ضرورت انتقال مفاهیم در ارتباط با کنترل ویروس کرونا

وی با اشاره به ضرورت انتقال مفاهیم در ارتباط با کنترل ویروس کرونا از سوی 
دانشگاه علوم پزشکی به رسانه ها گفت: در صورتی که مفاهیم مورد نیاز در اختیار 
رسانه ها گذاشته شود رسانه های جمعی نسبت به طرح و بررسی این مفاهیم اقدام 
کنند. حسینی کاشانی به بحث در فاصله گذاری هوشمند اشاره و بیان کرد: در اجرای 
این طرح از ادارات نیز خواسته شده است که در سامانه وزارت بهداشت ثبت نام کنند و 
استاندار نیز به صورت جدی پیگیر این موضوع است. وی نقش رسانه ها را در کنترل و 
مدیریت کرونا را بسیار مؤثر و مفید ارزیابی کرد و گفت: ورود رسانه ها به بحث غربالگری 
سلامت در قم موجب افزایش همکاری مردم شد که بنا بر اعلام دانشگاه علوم پزشکی 

حدود 90 درصد مردم قم در اجرای این طرح مشارکت داشتند.
تعریف مشخصی از فاصله گذاری هوشمند برای رسانه ها ارائه شود

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم، با تأکید بر اینکه دانشگاه علوم پزشکی قم لازم 
است تعریف مشخصی از فاصله گذاری هوشمند برای رسانه ها داشته باشد، عنوان 
کرد: در این صورت رسانه ها می توانند به صورت منسجم مردم را به مشارکت در فاصله 
گذاری هوشمند دعوت کنند. وی با بیان اینکه ویروس کرونا موجب تحت تأثیر قرار 
گرفتن زندگی مردم شده است، گفت: این تغییر سبک زندگی مردم باید به صورت 
شایسته و آگاهانه صورت بگیرد که رسانه ها و هنرمندان می توانند در این زمینه نقش 
مؤثری داشته باشند. حسینی کاشانی به همکاری هنرمندان در ایام شیوع کرونا در 
قم اشاره و بیان داشت: 18 اینفوگرافی احکام کرونایی و کلیپ های یک دقیقه ای در 
قم تولید شد.  وی در بخش دیگری از سخنانش به برخی نگرانی ها برای تهیه نان در 
ایام شیوع کرونا اشاره و خاطرنشان کرد: برای تشویق نانوایی ها به رعایت پروتکل های 
بهداشتی در قالب جشنواره ای از 10 نانوایی برتر از دیدگاه مردم به عنوان الگو معرفی 

و تقدیر می شوند.

مدیرگروه بهداشت محیط و سلامت کار مرکزبهداشت قم :

نیمی از نانوایی های قم پروتکل های 
بهداشتی را رعایت  نمی کنند

مدیرگروه بهداشت محیط و سلامت کار معاونت بهداشت دانشگاه علوم پزشکی 
قم گفت: سهمیه آرد 80 نانوایی درقم به دلیل عدم رعایت نکات بهداشتی مربوط به 

پیشگیری از بیماری کرونا، قطع  شده است.
نرگس جعفری در شانزدهمین جلسه شورای اطلاع رسانی و کمیته اطلاع رسانی و 
مدیریت جو روانی ستاد مبارزه با کرونا، درقم افزود: دستورالعمل های بهداشتی برای 
6 دسته از اصناف تدوین  شده است و همه اصناف موظف هستند این دستورالعمل ها 
را رعایت کنند. وی با تاکید بر این که تغییر نگرش دربرخی اصناف از جمله نانوایی ها 
از  نظارت  هزار   2 از  بیش  تاکنون  امسال  ابتدای  از  کرد:  اضافه  است،  سخت تر 
نانوایی های سطح استان انجام شده  و گزارش آنها بیانگر این است که حدود 50 درصد 

نانوایی ها دستورالعمل های بهداشتی را رعایت نمی کنند.
وی با بیان این که توصیه ها و فشارها برای رعایت دستورات بهداشتی توسط 50 
درصد دیگر ادامه دارد، گفت: بیش از 700 نانوایی در سطح شهر قم فعالیت می کند 
که تاکنون سهمیه بیش از 80 نانوایی به دلیل عدم رعایت قوانین بهداشتی قطع  
شده است. جعفری در ادامه گفت: ویروس کرونا جزو زندگی مردم شده و در آینده 
ممکن است کمی از شدت آن کمتر شود که بر این اساس سبک زندگی مردم نیز تغییر 

می کند و دستورالعمل های بهداشتی بر اساس آن تعیین می شود.
وی افزود: در فاصله گذاری هوشمند برای تمام فعالیت های اجتماعی از جمله خرید، 

عبادت و انجام کارهای مالی دستورالعمل هایی تعیین شده است.
وی با بیان این که در تلاش هستیم وضعیت اقتصادی را رونق ببخشیم و با بیماری 
نیز مبارزه کنیم، گفت: در مرحله نخست غربالگری یک میلیون و 130 هزار نفر شرکت 

کردند و در مرحله دوم کمتر از نصف جمعیت استان غربالگری شده است.
مدیرگروه بهداشت محیط مرکز بهداشت قم خاطرنشان کرد: ترس از دست دادن 
حساسیت مردم نسبت به ویروس کرونا، از جمله دغدغه های متولیان سلامت و درمان 

است و از مردم درخواست داریم پاسخگوی تماس مشاورهای مرکز بهداشت باشند.
مدیر گروه آموزش و ارتقای سلامت مرکز بهداشت قم نیز در این جلسه گفت: تمام 
پروتکل های سلامت متاثر از وزارت بهداشت و دانشگاه علوم پزشکی نیست و بخش 

عمده ای متاثر از فعالیت سایر قسمت های جامعه از سیاست و اجتماع است.
محمدعلی گل تصریح کرد:زمانی که نهادی غیر از وزارت بهداشت، بازار را باز و 
رفت وآمد بین شهری را آزاد اعلام می کند، پس مردم به این نتیجه می رسند که رفت وآمد 

آزاد است و این مساله به نوعی با دستورالعمل های بهداشتی تناقض دارد.
وی با بیان این که سبک زندگی به هیچ وجه در اختیار وزارت بهداشت نیست، تاکید 
و  بهداشتی  اولیه  تاکید می کنیم اصول  بهداشت  نماینده وزارت  به عنوان  ما  کرد: 

فاصله ها باید تا زمانی که شکست کرونا اعلام شود، رعایت شود.
محمدعلی ادامه داد: زمانی که الزام نسبت به رعایت قوانین بهداشتی شدت دارد، 
مردم خوب رفتار می کنند، ولی وقتی الزام برداشته می شود، رفتارها نیز عادی می گردد.

رییس شورای هیات های مذهبی استان قم تشریح کرد:

اقدامات گسترده هیات های مذهبی 
درخدمت به مردم درایام کرونایی

رییس شورای هیات های مذهبی استان قم گفت: 3 هزار نیروی هیاتی از 800 هیات 
عزاداری از ابتدای شروع کرونا در استان پای کار بوده و نسبت به ارائه خدمات به مردم 

اقدام های بزرگی انجام داده اند. 
جواد اشعری با اشاره به ظرفیت های زیاد هیات های مذهبی و وجود جوانان فعال، 
ولایتی و جهادی در این هیات ها در سطح استان افزود: بلافاصله پس از اعلام شیوع 
کرونا، هیات های مذهبی با بسیج ظرفیت های خود برای خدمت رسانی به مردم وارد 

میدان شدند.
وی گفت: علاوه بر مشارکت بیش از 3 هزار نیروی هیاتی در ضدعفونی کردن معابر، 
مساجد، تکیه ها، محله ها و منازل، در حوزه کارهای فرهنگی و آموزشی اقدام های 

گسترده ای توسط این هیات ها به ثبت رسید.
وی اظهار داشت: 14 موکب سلامت در این ایام در قم تشکیل و هیات های عزاداری 
به قرارگاه های بهداشتی و مرکزی برای جمع آوری کمک های مردمی به منظور تهیه 

بسته های معیشتی تبدیل شد.
اشعری ادامه داد: با توجه به تصمیم ستاد مرکزی کرونا برای تعطیلی مساجد، 
حسینیه ها و مراکز تجمع افراد، هیات های عزاداری در قالب فعالیت های بهداشتی 
و خیریه  وارد میدان شدند که شناسایی خانواده های نیازمند و آسیب دیده از کرونا در 

محلات به منظور ساماندهی کمک به این خانواده ها در دستور کار قرار گرفت.
وی با اشاره به اجرای طرح »ضیافت کریمانه« در این استان گفت: درقالب این طرح 
12 هزار پرس غذای گرم و بسته های افطاری تا پایان ماه مبارک رمضان میان خانواده 
های نیازمند شناسایی شده که بیشتر آنها تحت پوشش هیچ نهادی نیستند، توزیع 

می شود.
وی گفت: برخی از هیات های عزاداری قم نیز متناسب با ایام مذهبی، اقدام به 
برگزاری برنامه های فرهنگی و مذهبی در بستر فضای مجازی نمودند که حجم تولیدات 

فرهنگ صورت گرفته در این زمینه قابل توجه است.
اشعری با تاکید بر اقدامات های گسترده هیات های مذهبی قم، از پوشش ندادن این 

اقدام ها توسط رسانه های استان انتقاد کرد.

معاون امور عمرانی استانداری قم: 

فرهنگ استفاده از بیمه حریق در قم 
نهادینه شود

 معاون امور عمرانی استانداری قم بابیان این که فرهنگ بیمه آتش سوزی در این 
استان نهادینه نشده، تحقق این امر را برای حفاظت از مجتمع های مختلف ضروری 
و  مشکل ها  آن  نداشتن  و  دارد  کمی  بسیار  هزینه  بیمه  نوع  این  گفت:  و  دانست 

تهدیدهای زیادی را متوجه افراد جامعه می کند. 
محسن بهشتی روز چهارشنبه در نخستین جلسه شورای فنی قم در تالار کرامت 
استانداری، با یادآوری حادثه آتش سوزی اسفندماه پارسال در یک مجتمع مسکونی 
فرمانداری،  و  نشده  رفع  واقعه  این  مشکلات  هنوز  افزود:  قم،  چهار  منطقه  در 

نظام مهندسی، شرکت های آب و فاضلاب، توزیع نیروی برق و گاز درگیر آن هستند.
وی بیان داشت: ساکنان این مجتمع به علت بیمه نبودن همچنان به صورت کامل 
ساماندهی نشدند، درصورتی که با یک هزینه بسیار کم امکان بیمه کردن ساختمان 
خود را داشتند. در حادثه آتش سوزی نهم اسفند 98 در مجتمع 225 واحدی در خیابان 

شهیدان محرابی در منطقه انسجام قم، پنج تن کشته و حدود 38 تَن مصدوم شدند.
بهشتی با اشاره به اهتمام معاونت های توسعه منابع دستگاه های دولتی در خصوص 
اطلاع رسانی به کارکنان ادارات درزمینهٔ اهمیت بیمه آتش سوزی، خاطرنشان کرد: این 
اقدام بسیار مناسبی است، ولی بااین حال از ظرفیت بیمه کمتر استفاده می کنیم و با 

یک سهل انگاری گرفتار حوادث ناگواری می شویم.
معاون استاندار قم با اشاره به استانداردسازی ایستگاه های آتش نشانی قم از محل 
اعتبارهای سازمان برنامه وبودجه، گفت: قم تنها کلان شهر کشور است که تعداد 

ایستگاه های آتش نشانی آن استاندارد است.
 بهشتی اضافه کرد: بر اساس استاندارد هر 50 هزار تَن به یک ایستگاه آتش نشانی 
نیاز دارند، و قم 24 ایستگاه دارد که بر اساس لایه های جی. آی. اس و تراکم مسکونی 
جانمایی خوبی برای آن شده و سطح پوشش خیلی خوبی را نیز در شهر داریم. وی 
گفت: باید پیشگیری از حوادث در ساختمان های دولتی و مجتمع های بزرگ  تجاری و 

آموزشی را ملاک عمل خود قرار داده و آن را استمرار بدهیم.
معاون استاندار قم همچنین بازار قم را جزو بناهای تاریخی و فرسوده این استان 
ذکر کرد و گفت: درصورتی که برای این اثر تاریخی مهم حادثه ای رخ بدهد جبران آن 
غیرممکن و یا دشوار است. بازار کهنه قم با عمر بیش از 600 سال دارای ظرفیت های 
فراوان برای جذب توریست و گردشگر است. بازار کهنه در دو سوی هسته اولیه شهر قم 

یعنی محله عربستان و لب چال قرار دارد.
بهشتی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به طرح بازسازی مرکز درمانی امام 
حسین )ع( در شهرک فاطمیه قم، افزود: پیمانکار این طرح به دلیل تغییر محل اجرای 

آن درخواست اجرای ماده 48 شرایط عمومی پیمان را داده است.
استان  فنی  شورای  پیمان  کارگروه  توسط  موضوع  این  این که  به  اشاره  با  وی 
بررسی شده است، گفت: تخریب این طرح موجب نارضایتی ساکنان  شده و کارگروه 
فوق نیز پیشنهاد داده که پیمانکار موردحمایت قرار گیرد و با توجه به این که از اوایل 
نیمه دوم سال گذشته شاهد تغییر در برخی قیمت ها بودیم، با همین پیمانکار، کار 

انجام شود. 
بهشتی ادامه داد: تخریب این مرکز طبق مصوبه ستاد بازآفرینی شهری و باهدف 
بازسازی مجدد صورت گرفته و 80 میلیارد ریال اعتبار نیز برای آن تخصیص پیداکرده و 

با توجه به ضرورت  وجود مراکز درمانی این طرح باید در اولویت قرار داشته باشد.
معاون استاندار قم بابیان این که در شرایط کرونایی مطالبه های بهداشتی و درمانی 
جامعه افزایش زیادی یافته است، افزود: به طور حتم این درمانگاه وقتی به مرحله 
اکنون  ولی  شدیم،  خارج  نیز  کرونا  بحران  از  برسد،  راه اندازی  و  تجهیز  احداث، 
خانوارهای ساکن در این منطقه محروم برای رفع نیازهای خود به مرکز بهداشتی 

سلامت باید پنج  تا 10 کیلومتر مسافت را طی کنند.
 وی تاکید کرد: ساخت مرکز یادشده باید با رویکرد تأمین نیازهای بهداشتی درمانی 
این منطقه محروم قم دنبال شود، و در خصوص منابع تخصیص داده شده به آن نیز جا 
به جایی و تغییر اولویت صورت بگیرد و خروجی و نتایج آن به مدت یک هفته به دبیرخانه 

شورای فنی اعلام شود.
طرح های  کیفی  ارتقای  خود  سخنان  از  دیگری  بخش  در  قم  استاندار  معاون 
این استان را مهم دانست و گفت: کیفیت طرح های قم هرسال بهتر از قبل شده و 
دستگاه های اجرایی کارشناسان خیلی خوبی دارند و مدیران نیز با حساسیت بالا کارها 
را رصد می کنند ولی به جایگاه مطلوب نرسیدیم و باید دقت عمل خود را در طرح های 

فنی استان بیش ازپیش داشته باشیم.
 بهشتی همچنین شیوع کرونا را برای این استان به لحاظ تسریع در اجرای طرح های 
بیمارستان  طرح  افزود:  و  دانست  فرصت  به  تهدیدها  تبدیل  موجب  بیمارستانی 
امیرالمؤمنین )ع( در حال انجام مراحل نهایی است و امیدواریم به واسطه همکاری که 
بین همه دستگاه هاست در سال جاری بتوانیم، موارد فنی استان را نسبت به گذشته 

ارتقا بدهیم.
 

مدیرکل انتقال خون استان قم:

رسانه ها اهدای مستمر خون در قم را 
مدیریت کنند

 مدیرکل انتقال خون استان قم گفت: در برخی زمان ها اهدای خون با نوسان مواجه 
می شود که در این راستا لازم است رسانه ها اهدای خون مستمر را در قم مدیریت کنند.

مرتضی نوریان در شانزدهمین جلسه شورای اطلاع رسانی و کمیته اطلاع رسانی جو 
روانی ستاد مبارزه با کرونا که بعد از ظهر چهارشنبه در تالار شهید آوینی قم برگزار شد، 
ذخایر فراورده های خونی در قم را مطلوب ارزیابی کرد و گفت: ذخایر فعلی فراورده های 

خونی پاسخگوی نیازهای استان قم است.
وی بر ضرورت تأمین نیازهای استان قم به خون و فراورده های آن در ایام مختلف سال 
تأکید کرد و گفت: در روزهای اول و روزهای آخر ماه مبارک رمضان اهدای خون کاهش 
پیدا می کند و در شب های قدر و روزهای تاسوعا و عاشورا شاهد افزایش اهدای خون در 

قم هستیم که این مسئله باید از سوی رسانه ها مدیریت شود.
تأثیر کرونا در کاهش اهدا و مصرف خون

مدیرکل انتقال خون قم با اشاره به تأثیر کرونا در کاهش اهدا و مصرف خون در قم 
بیان کرد: با تعطیلی عمل های غیر اورژانسی کاهش مصرف خون را شاهد بودیم و در 

اسفند و فروردین کاهش اهدای خون ادامه داشت.
وی افزود: در فرودین ماه امسال و با توجه به بازگشت چرخه درمان مراکز درمانی به 

حالت عادی با افزایش دو برابری مصرف خون و فراورده های خونی مواجه بودیم.
نوریان با بیان اینکه مردان برای اهدای خون در هر سال چهار بار می توانند اقدام 
کنند، عنوان کرد: از مردم درخواست داریم که اهدای خون را به یک زمان خاص 
موکول نکنند و در زمان های مختلف به این امر مهم اهتمام داشته باشند. وی با اشاره به 
نقش رسانه ها در توازن اهدای خون، گفت: از رسانه ها درخواست داریم اهداکنندگان 

مستمر خون را مورد تشویق قرار دهند.
هر واحد خون می توانند جان سه نفر را نجات دهد

به رده سنی اهدا کنندگان خون، عنوان کرد:  با اشاره  انتقال خون قم  مدیرکل 
اهداکنندگان خون در رده های سنی 18 تا 60 سال می توانند به این صدقه جاریه رو 
بیاورند. وی با تأکید بر اینکه اهدای خون می تواند زندگی مردم بسیاری را نجات دهد، 

گفت: هر واحد خون می توانند جان سه نفر را از مرگ قطعی نجات دهد.
نوریان نیاز ضروری مراکز درمانی به خون را مورد توجه قرار داد و بیان کرد: هر 10 

دقیقه یکی از فراورده های خونی بین مراکز درمانی توزیع می شود.

در سال گذشته؛

۳۴ واحد صنعتی و معدنی در قم احیا شد
 رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: در سال گذشته 24 واحد 
صنعتی با اشتغال جدید 246 نفر و 10 واحد معدنی با اشتغال 80 نفر در این استان 

احیا شدند.
محمود سیجانی  اظهار داشت: در سال گذشته 24 واحد صنعتی با اشتغال جدید 

246 نفر و 10 واحد معدنی با اشتغال 80 نفر در استان قم احیا شده است.
وی گفت: در سال گذشته طی گزارش دبیر کمیسیون هماهنگی بانک های استان، 
از واحدهای تملیک شده تعداد سه واحد فعال و بدهی آنها اقساطی شد و پس از 
پرداخت اقساط واحد اقاله می شود، 2 واحد نیمه فعال، 18 واحد غیر فعال و یک واحد 
در حال تغییر خط تولید هستند که اولویت تمامی بانک ها اقاله و قسط بندی آنهاست.

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم عنوان کرد: حداقل 50 واحد کفش 
و دمپایی بدون مجوز استان طی سال گذشته ساماندهی شده و پروانه بهره برداری 
صنعتی در خارج از شهرک های صنعتی و احداث زون تخصصی کفش در استان صادر 

شد.

قم هراسی؛ دردی خطرناک تر از کرونا برای قمی ها

شهر انقلاب، قربانی توطئه رسانه ای

اجتماعی

و  فیزیکی  مباحث  پیشرفت  به  اشاره  با  ابیطالب)ع(  بن  علی  امام  سپاه  فرمانده 
ساختمانی مرکز فرهنگی و موزه انقلاب اسلامی و دفاع مقدس قم، گفت: موزه آرایی و 

چینش محتوایی موزه باید بیش از پیش مورد توجه دستگاه های استان قرارگیرد. 
به گزارش روابط عمومی اداره کل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس قم، سردار 
»سید محمد تقی شاهچراغی« در جلسه فرماندهان رده های نیروهای مسلح درسالن 
جلسات مرکز فرهنگی و موزه انقلاب اسلامی و دفاع مقدس استان ، بیان داشت: 
بحمدالله با مدیریت جدید موزه، شاهد افزایش فعالیت ها و ارتباطات درحوزه های 
مختلف همکاری هستیم و علیرغم وجود مشکلات بودجه ای، پیشرفت های خوبی در 

احداث و تکمیل موزه انجام شده است. 
وی با اشاره به اینکه مهم ترین بخش موزه دفاع مقدس، محتوا و سوژه یابی آن است، 
افزود: باید از لحاظ علمی به این موضوع ورود پیدا کرد و گروه های تخصصی مرتبط در 
سپاه و رده های زیرمجموعه، تیپ 83 امام جعفر صادق)ع(، مرکز علویون، پژوهشگاه 
امام صادق)ع( و ارتش و نیروی انتظامی، جهت این امر مهم و دیگر همکاری های لازم 

تشکیل شود.
فرمانده سپاه امام علی بن ابیطالب )ع( بیان کرد: در صورت نیاز مکاتباتی با وزارتخانه 
ها و دیگر دستگاه ها از سوی فرماندهان ارشد رده های مختلف انجام پذیرد و از تجربه 

موفق ستاد کنگره شهدای استان در این زمینه استفاده شود.
وی افزود: برخی مراکز باسابقه از جمله موسسه حماسه 17 و موسسه روایت سیره 
شهدا که به طور مستقل کار می کنند نیز ظرفیت خوبی برای همکاری با موزه دفاع 

مقدس در زمینه محتوا و سوژه هستند که باید به آنها هم توجه کرد.
شاهچراغی با تاکید بر اینکه روی سوژه یابی و محتوای موزه باید خیلی جدی تر و با 
همت بیشتری کار شود، خاطرنشان کرد: محوطه و فضای بیرونی موزه دفاع مقدس 
نیز تلاش مضاعفی می طلبد تا بازتاب شایسته تری از حماسه انقلاب اسلامی و دفاع 

مقدس معرفی نماید.
وی با اشاره به اینکه 20 درصد از محتوای موزه مربوط به جریان انقلاب اسلامی در 
نظر گرفته شده، گفت: برخی رویدادهای انقلاب هستند که بر تاریخ هشت ساله دفاع 

مقدس هم غلبه دارند و ضرورت دارد به اهمیت آنها توجه شود.
فرمانده ارشد نظامی استان قم تاکید کرد: موزه دفاع مقدس مربوط به همه است و 
طبق جدول زمان بندی، تمامی رده های نیروهای مسلح و نمایندگان قشرهای مختلف 
که درنقلاب و دفاع مقدس تاثیرگذار بوده اند، سوژه ها و محتواهای خود را برای افزایش 

غنای محتوایی موزه در اختیار قرار دهند.
وی عنوان کرد: ضرورت دارد از ظرفیت فضای مجازی نیز جهت معرفی مرکز فرهنگی 
و موزه انقلاب اسلامی و دفاع مقدس قم به آموزش و پرورش، آموزش عالی و حوزوی و 

دیگر مراکز استفاده شود.
برنامه های گرامی داشت چهلمین سال دفاع مقدس در قم برگزار می شود

مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم نیز در این جلسه با اشاره 
به اجرای برنامه های گرامی داشت چهلمین سالگرد دفاع مقدس درقم گفت: برنامه ها 
به صورت هفتگی با سرفصل های ملی و استانی به ادارات و دستگاه های استان اعلام 

شده است.
حجت الاسلام »علی لقمانپور« بیان کرد: با تخصیص های صورت گرفته اخیر مصوبات 

سفر استانی رهبر معظم انقلاب اسلامی به استان قم و با تلاش هایی که در چند سال 
گذشته پیرامون احداث موزه صورت گرفته این مرکز فرهنگی طی ماه های آینده به 

بهره برداری خواهد رسید.
وی با اشاره به پیشرفت فیزیکی 80 تا 85 درصدی موزه دفاع مقدس قمگفت: امسال 
تاسیسات  و  اداری  یافته است؛ بخش  موزه تخصیص  برای  استان  در  بودجه  ردیف 
موتورخانه موزه آماده بهره برداری است؛ سالن آمفی تئاتر هم با رعایت تمام استانداردها 
آماده شده و نور و صوت و پرده سینما نیز باید پیگیری شود که مترصد تامین بودجه 

است.
وی با یادآوری بازدید گروهی ازمدیران استان از موزه های دفاع مقدس استان مازندران 
و همدان خاطرنشان کرد: نگاه جدیدی که در این بازدید حاصل شد این بود که پروژه 
32 هکتاری از حرم مطهر شهدای گمنام خضر نبی )ع( تا باغ موزه دفاع مقدس رنگ و 

بوی فرهنگ ایثار و شهادت به خود بگیرد.
لقمانپور با اشاره به ویژگی های قم افزود: انقلاب از این استان شروع شده و قم از 
بزرگترین یگان های عملیاتی در طول دفاع مقدس برخوردار بود و دربحث محتوایی موزه، 
پنج درصد به وضعیت قم درگذر تاریخ، 20 درصد به جریان انقلاب در قم و 75 درصد 

به موضوع دفاع مقدس، جهاد و مقاومت و حماسه مدافعان حرم اختصاص یافته است.
وی گفت: با توجه به توپوگرافی منطقه موزه و نقش قم در آزاد سازی مهران باید دید 
بصری به بازدیدکنندگان بدهیم که این کمک می کند مردم واقعیت های دفاع مقدس را 

بیشتر حس کنند؛ آینده پژوهی می طلبد برای دهه های بعد هم پاسخگو باشیم.
مدیرکل حفظ آثار دفاع مقدس قم تصریح کرد: محوطه سازی موزه دفاع مقدس قم 
باید بر اساس معرفی المان های عملیات کربلای یک و آزاد سازی مهران انجام شود، زیرا 

لشکر 17 در آن عملیات نقش محوری داشته است.
وی ادامه داد: سپاه استان در حذف تپه مقابل نمای بصری ساختمان موزه در میدان 
شیخ مفید تلاش های پیگیر و مستمری داشت و با خاکسپاری یک شهید گمنام در این 
مکان، موزه دفاع مقدس ضمن حفظ و ارتقاء جایگاه معنوی و حماسی خود، به شمیم 

عطر و بوی شهید و تجدید با آرمان های شهدا نیز معطر خواهد شد.
دبیر شورای هماهنگی حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم با اشاره به 
ابلاغ ستاد کل نیروهای مسلح مبنی بر اجرای برنامه های گرامیداشت چهلمین سالگرد 
دفاع مقدس ابراز داشت: برنامه ها به صورت هفتگی با سرفصل های ملی و استانی به 
ادارات و دستگاه های استان اعلام شده به صورتی که در طول سال 99 که هم سال 
جهش تولید، افتتاح موزه و برگزاری کنگره شهدای استان است، هر هفته مناسبتی 

متناسب با گرامیداشت دفاع مقدس داشته باشیم.
وی با بیان اینکه با همکاری دستگاه های ذیربط، تمامی انشعابات موزه نصب و ایجاد 
شده و در اجرای زیرساخت ها 40 درصد در محتوا پیشرفت داشته ایم، افزود: سال 
گذشته در خصوص محتوای موزه با یکی از تیم های تخصصی قراردادی امضا شد و در 

همین زمینه جلسات متعدد و پرثمری با نیروهای مسلح داشته ایم.
دانشنامه  تدوین  داد:  ادامه  قم  دفاع مقدس  ارزش های  نشر  و  آثار  مدیرکل حفظ 
انقلاب و دفاع مقدس استان از سوی این اداره کل در دست اقدام است و رایزنی هایی با 
نمایندگی ولی فقیه در سپاه و پژوهشگاه امام صادق )ع( در زمینه امور پژوهشی دانشنامه 

انجام شده است.

فرمانده سپاه امام علی بن ابیطالب)ع( :

غنای محتوایی موزه دفاع مقدس قم مورد توجه قرار گیرد 
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آگهی تغییرات 
آگهی تغییرات شرکت صنایع غذایی قصر آفتاب پارمین سهامی خاص به شماره ثبت 6928 و شناسه ملی 
10861014052 به استناد صورتجلسه مجمع عمومی عادی مورخ 1399/01/03تصمیمات ذیل اتخاذ شد : 
1 - آقایان احسان نوروزبیگی به شماره 0370319702 بعنوان بازرس اصلی و محمود محمدی به شماره ملی 
1210010951 بعنوان بازرس علی البدل برای مدت یکسال انتخاب شدند. 2- آقایان عباس درودیان تفرشی 
و محمدرضا  ملی 0452900352  به شماره  تفرشی  درودیان  امیرحسین   ، ملی 0451233700  به شماره 
واثقی به شماره ملی 1219390321 بعنوان اعضای هیئت مدیره برای مدت دو سال انتخاب شدند. 3- روزنامه 

کثیرالانتشار ایمان جهت درج آگهی های شرکت تعیین شد.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )8۲8747(

---------------------------------------------
آگهی تغییرات

آگهی تغییرات شرکت صنایع غذایی قصر آفتاب پارمین سهامی خاص به شماره ثبت 6928 و شناسه ملی 
10861014052 به استناد صورتجلسه هیئت مدیره مورخ 1399/01/03تصمیمات ذیل اتخاذ شد : آقایان 
عباس درودیان تفرشی به شماره ملی 0451233700 به سمت رئیس هیئت مدیره ، امیرحسین درودیان 
تفرشی به شماره ملی 0452900352 به سمت نائب رئیس هیئت مدیره و محمدرضا واثقی به شماره ملی 
1219390321 به سمت مدیرعامل و عضو هیئت مدیره انتخاب شدند.کلیه اسناد واوراق بهاداروتعهدآورشرکت 
ازقبیل چک، سفته ،بروات، قراردادها وعقود اسلامی ونامه های عادی واداری با امضاء مدیرعامل آقای محمدرضا 

واثقی منفرداً وبا مهرشرکت معتبرمی باشد.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )8۲8750(

---------------------------------------------
آگهی تاسیس

تاسیس شرکت سهامی خاص صنایع پلاستیک تبسم کویر قم درتاریخ 1399/01/19به شماره ثبت 17318 
به شناسه ملی 14009066398 ثبت و امضا ذیل دفاترتکمیل گردیده که خلاصه آن به شرح زیر جهت اطلاع 
عموم آگهی میگردد. موضوع فعالیت :تولید ، توزیع ،خرید وفروش انواع کالاهای مجاز بازرگانی ،تولید کلیه 
مصنوعات پلاستیکی ،نایلون - خرید وفروش انواع مواد اولیه ، صادرات وواردات انواع کالاهای مجاز بازرگانی 
، اخذ  نمایشگاههای داخلی وخارجی ،شرکت در مناقصات ومزایده های دولتی وخصوصی  ، شرکت در 
واعطای نمایندگی وایجاد شعب در داخل وخارج از کشور ، اخذ وام وتسهیلات ومشارکت با بانکها وموسسات 
مالی واعتباری داخلی وخارجی درصورت لزوم پس از اخذ مجوزهای لازم از مراجع ذیربط درصورت لزوم پس 
از اخذ مجوزهای لازم از مراجع ذیربط مدت فعالیت : از تاریخ ثبت به مدت نامحدود مرکز اصلی : استان قم ، 
شهرستان قم ، بخش مرکزی ، دهستان قمرود ، آبادی شهرک صنعتی شکوهیه، محله شهرک صنعتی ، خیابان 
شهیدعباس دوران ، کوچه دوران10 ، پلاک 1523 ، قطعه kh157 ، طبقه همکف کدپستی 3738117771 

سرمایه شخصیت حقوقی عبارت است از مبلغ 1000000000 ریال نقدی منقسم به 100000 سهم 10000 
ریالی تعداد 100000 سهم آن با نام عادی مبلغ 350000000 ریال توسط موسسین طی گواهی بانکی 
شماره 142/87668 مورخ 13/12/1398 نزد بانک بانک ملت شعبه بلوار امین با کد 87668 پرداخت 
گردیده است والباقی در تعهد صاحبان سهام می باشد اعضا هیئت مدیره آقای مصطفی مختاری به شماره 
ملی 0048367974 و به سمت عضو هیئت مدیره به مدت 2 سال و به سمت مدیرعامل به مدت 2 سال آقای 
اسمعیل خان احمدی به شماره ملی 0381940268 و به سمت رئیس هیئت مدیره به مدت 2 سال و به سمت 
عضو هیئت مدیره به مدت 2 سال آقای مهدی مختاری به شماره ملی 0385027141 و به سمت نایب رئیس 
هیئت مدیره به مدت 2 سال و به سمت عضو هیئت مدیره به مدت 2 سال دارندگان حق امضا : کلیه اوراق واسناد 
بهادار وتعهدآور شرکت از قبیل چک ،سفته ،بروات ،قرادادهاو عقود اسلامی با امضاء رئیس هیئت مدیره یا نائب 
رئیس هیئت مدیره هر کدام به تنهایی همراه با مهر شرکت معتبر می باشد. وهمچنین کلیه نامه های عادی 
واداری با امضاء هریک از اعضاء هیئت مدیره همراه بامهر شرکت معتبر می باشد. اختیارات مدیر عامل : طبق 
اساسنامه بازرسان آقای محمد مصطفی قاسمی به شماره ملی 0077976983 به سمت بازرس علی البدل به 
مدت یک سال مالی آقای سید مرتضی لسانی به شماره ملی 0370200004 به سمت بازرس اصلی به مدت 
یک سال مالی روزنامه کثیر الانتشار ایمان جهت درج آگهی های شرکت تعیین گردید. ثبت موضوع فعالیت 

مذکور به منزله اخذ و صدور پروانه فعالیت نمی باشد. 
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )8۲8759(

---------------------------------------------
آگهی تغییرات 

آگهی تغییرات شرکت شادیانه شهد شهیر سهامی خاص به شماره ثبت 4870 و شناسه ملی 10860996530 
به استناد صورتجلسه هیئت مدیره مورخ 1399/01/18تصمیمات ذیل اتخاذ شد : آقایان محمدرضا علیان راد به 
شماره ملی 0384151418 به سمت رئیس هیئت مدیره ، ابوالفضل آقا جانپور به شماره ملی 0384468780 
به سمت عضو هیئت مدیره ، خانم زهرا قربانی فر به شماره ملی 0384987982 به سمت نائب رئیس هیئت 
مدیره و مدیرعامل انتخاب شدند.کلیه اسناد واوراق بهاداروتعهدآورشرکت ازقبیل چک،سفته ، بروات، قراردادها 
وعقود اسلامی ونامه های عادی واداری با امضاء رئیس هیئت مدیره آقای محمدرضا علیان راد منفرداً وبا مهرشرکت 
معتبرمی باشد اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )828761(

---------------------------------------------
آگهی تغییرات 

آگهی تغییرات شرکت شادیانه شهد شهیر سهامی خاص به شماره ثبت 4870 و شناسه ملی 10860996530 
به استناد صورتجلسه مجمع عمومی عادی مورخ 1399/01/18 تصمیمات ذیل اتخاذ شد : 1- آقایان ابوالفضل 
آقا جانپور به شماره ملی 0384468780 ، محمدرضا علیان راد به شماره ملی 0384151418 و خانم زهرا قربانی 
فر به شماره ملی 0384987982 بعنوان اعضای هیئت مدیره برای مدت دو سال انتخاب شدند. 2- روزنامه 

کثیرالانتشار ایمان جهت درج آگهی های شرکت تعیین شد. 3- آقایان سید ابوطالب رحیمی به شماره ملی 
0380838265 به عنوان بازرس اصلی و رضا ضاد به شماره ملی 0384518702 به عنوان بازرس علی البدل 

برای مدت یکسال انتخاب گردیدند.
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )8۲8768(

---------------------------------------------
آگهی تغییرات 

آگهی تغییرات شرکت شادیانه شهد شهیر سهامی خاص به شماره ثبت 4870 و شناسه ملی 10860996530 
به استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ 1399/02/02 تصمیمات ذیل اتخاذ شد : مرکز اصلی 
شرکت از محل قبلی به آدرس جدید : استان قم ، شهرستان قم ، بخش مرکزی ، دهستان قمرود ، آبادی شهرک 
 ، a g128 صنعتی شکوهیه، محله شهرک صنعتی ، بلوار شهیدچمران ، کوچه 8]پامچال[ ، پلاک 763 ، قطعه

طبقه همکف کد پستی3738115387 تغییر یافت و ماده مربوطه در اساسنامه بشرح فوق اصلاح گردید.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )8۲877۲(

---------------------------------------------
آگهی تغییرات

با مسئولیت محدود به شماره ثبت 16059 و شناسه ملی  آلتون  آگهی تغییرات شرکت خدمات چلچراغ 
14007996920 به استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ 1398/01/05تصمیمات ذیل اتخاذ 
شد : 1- برابر سند صلح بشماره 16738 مورخ 08/03/98 دفتر خانه 86 قم آقای علی اصغر شهبازی به شماره 
ملی 0370882441 مبلغ 9.800.000 ریال از سهم الشرکه خود را به آقای علیرضا شهبازی به شماره ملی 
0370710002 منتقل و سهم الشرکه خود را به 200.000 ریال کاهش داد در نتیجه سهم الشرکه هر یک از 
شرکاء پس از نقل وانتقال عبارتست از : علیرضا شهبازی به شماره ملی 0370710002 دارنده 19.800.000 
ریال سهم الشرکه و علی اصغر شهبازی به شماره ملی 0370882441 دارنده 200.000 ریال سهم الشرکه 
2-تعداد مدیران شرکت از 2 به 1 نفر کاهش یافت و ماده12 اساسنامه اصلاح گردید. 3-اساسنامه جدید شرکت در 

24 ماده و 1 تبصره تصویب و جایگزین اساسنامه قبلی شرکت گردید .
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )8۲8746(

---------------------------------------------
آگهی تغییرات

ملی  و شناسه  ثبت 14972  به شماره  با مسئولیت محدود  یاسین  پیشخوان  تغییرات شرکت سیمیا  آگهی 
14006900080 به استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ 1398/09/07تصمیمات ذیل اتخاذ شد: 
ماده 14 اساسنامه بشرح ذیل اصلاح گردید : دارندگان حق امضاء در شرکت: دارندگان حق امضاء اوراق و اسناد 

بهادار از قبیل چک – سفته – برات- اسناد تعهدآور و قراردادها و اوراق عادی واداری را هیأت مدیره تعیین می کند.
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )8۲8757(

یک مدرس اقتصاد معتقد است هسته تورم در اقتصاد ایران برای یک دوره بلند 
مدت در حدود 14 درصد است. دولت در حال حاضر نباید نگران تورم باشد. الان 
زمانی است که دولت باید بسته سیاست های حمایتی را مانند دیگر دولت های 

دنیا اعمال کند. 
به همت اتحادیه انجمن های اسلامی دانشجویان در اروپا )دوره 54(، دومین 
جلسه از سلسله جلسات کرسی های آزاداندیشی به صورت پخش آنلاین با عنوان 
کرونا و اقتصاد ایران با حضور عباس امینی  فرد، اقتصاددان و محقق دانشگاه 

استراسبورگ فرانسه برگزار شد.
در این جلسه امینی فرد که از امضاکنندگان نامه اخیر اقتصاددانان در مورد 
سیاست های اقتصادی پیشنهادی دوران کرونا هم بود به طرح پاسخ هایی برای 
این پرسش که »بحران اقتصادی ناشی از کرونا به کجا می انجامد و سیاست های 

عبور کم هزینه تر از آن چیست؟« پرداخت.
این استاد دانشگاه اظهار کرد: اقتصاد ایران در حال حاضر گرفتار یک رکود 
تورمی است و متأسفانه طی دو ماه اخیر، با شیوع بیماری کرونا، شاهد افزایش 
عمق این رکود و فشارهای ناشی از آن بر مردم ایران هستیم. همچنین پیش بینی 
می شود که رکود و مشکلات اقتصادی در سال جاری ادامه پیدا کند. البته این 
رکود در کل جهان قابل مشاهده است و مطابق برخی پیش بینی ها در سال 
2020 رشد اقتصاد جهان چیزی در حدود منفی 5.8 درصد خواهد بود و بعد 
از یک سال جهش و بازیابی )recovery( اقتصادی اتفاق خواهد افتاد. ناگفته 
نماند که این بازیابی اقتصادی هم متأثر از ادامه دار بودن این بیماری و راه های 

درمان و کنترل آن است.
ثبات نسبی اقتصاد ایران پیش از کرونا

وی افزود: در رابطه با اقتصاد ایران ما با یک وضعیت دایلما یا بحران مواجه 
هستیم. قبل از بحران کرونا، اقتصاد در ایران در حال رسیدن به ثباتی نسبی 
بود. به طور مثال، در بحث نرخ ارز، بانک مرکزی توانسته بود انتظارات تورمی 
و جهش های نرخ ارز را کنترل کند. همچنین بازار سرمایه ایران دوران پر رونقی 
را طی می کند و سرمایه های سرگردان به سمت بازار سرمایه آمده است. اما به 
 Adverse( طور کلی در دنیا، بحران کرونا اقتصاد را دچار شوک معکوس عرضه
Supply Shock( و شوک معکوس تقاضا )Adverse Demand Shock( کرده 
است. برآیند این دو شوک منجر می شود که منحنی عرضه کل و تقاضا به سمت 
چپ جابجا شوند و رکود عمیقی در دنیا به وجود آید. به بیان دیگر اثر این شوک ها 
بر تولید ناخالصی داخلی منفی خواهد بود، اما تأثیر آن بر سطح قیمت ها در 
شرایطی که هم عرضه و هم تقاضا رو به کاهش است، مبهم است. به دنبال این 
بحران کشورهایی که نگرانی از تورم ندارند، مانند آمریکا و کشورهای اروپایی، 
می توانند به راحتی بسته های سیاست های پولی جهت تحریک اقتصاد ارائه 
کنند. دلیل آن هم این است که در کشورهای پیشرفته زیرساخت های عرضه و 
تولید فراهم است و افزایش نقدینگی منجر به انتظارات تورمی نخواهد شد. به طور 
مثال در حال حاضر آمریکا یک بسته دو تریلیون دلار برای این بحران در نظر گرفته 
و بسته های حمایتی دیگری هم در حال بررسی هستند. این مسئله سابقه هم 
دارد و اقتصاد آمریکا پس از بحران سال 2008 غرق در پول شده و حجم نقدینگی 
چندین برابر افزایش پیدا کرده است. در دوران ریاست جمهوری اوباما سه بسته 
حمایتی پولی برای برون رفت از آن بحران اتخاذ شد. در واقع سؤال کلیدی این 
است که آیا نقدینگی می تواند منجر به انتظارات تورمی و خنثی شدن اثر مثبت 
خود شود یا نه؟ این پژوهشگر دانشگاه در توضیح این مطلب ادامه داد: در علم 
اقتصاد نظریه ای مبنی بر مبادله ای بین بیکاری و تورم در کوتاه مدت وجود دارد 
که به منحنی فیلیپس معروف است. در این منحنی در کوتاه مدت با افزایش 
نقدینگی و نرخ تورم، نرخ بیکاری کاهش و تولید افزایش پیدا می کند. حول این 
منحنی کارهای عمیقی انجام شده است، مثلًا نظریه انتظارات عقلایی ارتباط 
بین بیکاری و نقدینگی در منحنی فیلیپس حتی در کوتاه مدت را زیر سؤال برده 
است. این باعث می شود که این سؤال بوجود بیاید که آیا در کوتاه مدت می توانیم 

با کمک سیاست های پولی موجب افزایش تولید شویم یا خیر.
تورم، بیماری دیرینه اقتصاد ایران

امینی فرد در رابطه با اقتصاد ایران گفت: آنچه حاصل تحقیق و پژوهش بنده و 
دانشجویانم است نشان می دهد که در اقتصاد ایران هم این مبادله بین بیکاری و 
تورم وجود دارد. وقتی که بانک مرکزی در کوتاه مدت بسته های حمایتی را ارائه 
می کند، بخش واقعی اقتصاد را تحریک می کند، اما در بلند مدت اثری خنثی 
داشته است. اینکه چرا اقتصاد ایران که از سال 1318 شاخص قیمت مصرف 
کننده را دارد، در این دوره 80 ساله نتوانسته بر تورم چیره شود و معضل تورم را 
حل کند، دلایل بسیاری دارد که عمده آنها ساختاری هستند. بعضی این را به 
بحث نفت و بیماری هلندی ارتباط می دهند که باعث شده اقتصاد ایران متنوع 
نباشد و نتواند بر سایر درآمدها از جمله مالیات متکی باشد. بنابراین اقتصاد 
ایران در قبل و بعد از انقلاب، نتوانسته انضباط مناسبی در بخش پولی و مالی 
داشته باشد. اینکه اقتصاد ایران نفت دارد، نکته ای مثبت است. برخلاف آنچه در 
ادبیات اقتصادی رایج است، نمی توان گفت که نفت یک نقمت و بلای طبیعی 
است که بر اقتصاد ایران سایه انداخته است. به طور مثال کشورهایی مثل نروژ و 
امارات متحده عربی که دارای نفت هستند، با مدیریت صحیح درآمدهای ارزی 

توانسته اند رشدهای بلند مدت در تولید ناخالص داخلی داشته باشند.  
این پژوهشگر اقتصادی افزود: پرسش این است چرا اقتصاد ایران نتوانسته 
مدیریتی صحیح و کارآمد بر منابع ارزی داشته باشد؟ به زعم بنده به این دلیل 
است که اقتصاد ایران نتوانسته یک سیاست پولی و مالی مستقل داشته باشد. 
به نوعی بانک مرکزی چه قبل از انقلاب اسلامی و چه بعد از آن به سان کیف 

پولی برای دولت ها بوده که هر زمان دچار تنگنا می شدند، در آن دست برده و 
پول برداشت می کردند. این رفتار باعث افزایش پایه پولی شده و پول پر قدرت 
را افزایش می دهد که افزایش در پول پر قدرت منجر به افزایش حجم نقدینگی 
می شود. آنچه مشخص است این نکته است که وجود نقدینگی در اقتصاد ایران 
که به دلیل افزایش پایه پولی و پول پرقدرت صورت گرفته، از سمت دولت ها بوده 
است. به علت تسلط دولت بر بانک مرکزی، در زمان هایی که با کسری بودجه 
مواجه بوده و یا به تأمین نقدینگی نیاز داشته، با تبدیل منابع ارزی به ریال یا 
کسری ها  این  مرکزی،  بانک  ترازنامه های  در  دولتی  مطالبات  مانده  افزایش 
نتوانسته  مرکزی  بانک  که  می کنیم  مشاهده  بنابراین  است.  کرده  جبران  را 
سیاست هایی برای ثبات اقتصادی و کنترل سطح قیمت ها اعمال کند تا نرخ بهره 
بر سرمایه گذاری و بخش واقعی اقتصاد اثرگذار باشد. وی ادامه داد: ما انتظارات 
تورمی بلند مدت داریم. بر اساس یکی از پژوهش های بنده در سه سال قبل که 
در ژورنال تحقیقات اقتصادی و همین طور روزنامه دنیای اقتصاد به چاپ رسید، 
نشان دادیم که هسته تورم در اقتصاد ایران برای یک دوره بلند مدت در حدود 
14 درصد است. این یعنی روند تورم بلند مدت اقتصاد ایران 14 درصد است. 
بنابراین، در بلند مدت نمی توان به راحتی به زیر 14 درصد و بالای آن رسید. به 
بیان دیگر با شکل گیری این هسته، در بلند مدت دولت ها نمی توانند نرخ تورم 
را به طور دائمی کاهش دهند و همچنین افزایش نرخ تورم بالاتر از این مقدار 
هم تداوم ندارد. سعی دولت ها همیشه بر کاهش این نرخ بوده، اما زمانی که به 
این 14 درصد و هسته می رسند، اینرسی و قدرتی که در آن وجود دارد، اعمال 
می شود و تورم را به سمت بالا هدایت می کند، مانند دو سه سال اخیر که همین 
اتفاق افتاد. اما آیا می توان نرخ تورم را به طور دائم و در بلند مدت پایین آورد؟ بله، 
کشورهایی مثل نیوزلند، آمریکا و کشورهای اروپایی توانسته اند با سیاست های 
پولی مناسب این هسته تورمی را شکافته و تورم را برای یک دوره بلند مدت کاهش 

دهند و مشکل تورم را به طور کلی حل کنند.
دولت فعلًا نگران تورم نباشد

امینی فرد اظهار کرد: علت اینکه به بحث تورم عمیق می پردازم این است که 
به دولت بگوییم در حال حاضر نگران تورم نباشد. الان زمانی است که دولت باید 
بسته سیاست های حمایتی را مانند دیگر دولت های دنیا اعمال کند. در شرایطی 
که ما با یک بحران جهانی مواجهیم که اثرش بر اقتصاد ایران بسیار زیاد است و با 
در نظر گرفتن این نکته که نرخ رشد پایه پولی و تورم زیاد است، با این بهانه که اگر 
سیاست های حمایتی اعمال شوند این نرخ ها دچار افزایش می شوند، نمی توان 
سیاستی انقباضی پیش گرفت یا سیاستی انبساطی اعمال نکرد. در این زمان 
حساس دولت نباید به دلیل اینکه اقتصاد با تورم روبرو می شود و شوک ارزی و 
تورمی  ایجاد می شود، سیاست انبساطی اعمال نکند. در این برهه حساس دولت 
باید به وضع معیشتی و قدرت خرید مردم توجه کند. دولت باید سیاست های 
حمایتی بسیار بیشتری علاوه بر آن یک میلیون تومان وام گفته شده اعمال کند. 
دولت باید مانع  اثر دومینووار تعطیلی و ورشکستگی بنگاه ها شود. اگر در زمان 
مناسب سیاست های تشخیص، تصمیم و اجرا اتخاذ نشود، برای اقتصاد ملی 
مضر است. در حال حاضر تشخیص داده شده و فقط باید تصمیم گرفته شود 
و بلافاصله اجرا شود تا بتوان از سلسله ورشکستگی ها پیش گیری کرد. متأسفانه 
دومینوی  به  منجر  ورشکستگی ها  سلسله  این  شود،  گرفته  تصمیم  دیر  اگر 
ورشکستی و در بدترین حالت فروپاشی اقتصاد ایران می شود. متأسفانه دولت 
در حال حاضر به این نکته توجهی نکرده و نگران تورم است و می خواهد سیاست 
نه چندان کامل و به طور نسبی موفقیت آمیزش در کنترل تورم را حفظ کند. 
علی رغم شرایط حساسی که در آن هستیم، دولت نمی داند و یا نمی خواهد که 

سیاست های اورژانسی یا فوری را که در حال حاضر نیاز است اتخاذ کند.

وی تشریح کرد: این سیاست های فوری باید گسترده باشد. به بیان دیگر باید 
به گونه ای باشد که علاوه بر تحت پوشش قرار دادن خانوارهای مصرف کننده، 
بنگاه های اقتصادی را هم با سیاست های مناسب حمایت کند. به طور مثال در 
اروپا و آمریکا برای حمایت از بنگاه های اقتصادی سیاست هایی در نظر گرفته 
شده است، از جمله: 1( کمک های مالی مستقیم دولت به بنگاه ها، مثلًا دولت 
ترامپ 50 میلیون دلار مشروط بر اینکه شرکت بویینگ هیچ یک از کارمندانش را 
اخراج نکند به آن کمک کرده است. 2( مزایای مالیاتی گزینشی و تخفیف های 
مالیاتی، دولت با بررسی دقیق، شرکت هایی را شناسایی کند که بتوانند کمک 
بیشتری به رونق اقتصاد کرده و اشتغال را حفظ کنند. 3( ضمانت دولتی برای 
دریافت وام؛ دولت ضامن شرکت ها می شود تا بتوانند وام، که در خیلی از کشورها 
مثل فرانسه نرخ بهره آن صفر است، دریافت کرده و از این منابع استفاده کنند. 4( 
اعطای وام های یارانه ای به کل شرکت ها؛ دولت وام های یارانه ای به تمام شرکت ها 
می دهد و پوششی کلی برای همه شرکت ها به وجود می آورد. 5( بیمه کوتاه 
مدت صادرات؛ تا شرکت ها بتوانند در این شرایط در کوتاه مدت رونق صادراتی 
خود را حفظ کنند. امینی فرد افزود: آنچه روشن است این است که دولت ها به 
اقتصاد بنگاه ها هم توجهی ویژه دارند و نمی گذارند اقتصاد چه از سمت خانوارها 
و چه از سمت بنگاه ها دچار آسیب شود. در نتیجه این سیاست ها در مقابل آن 
شوک عرضه و تقاضا که در ابتدای بحث مطرح شد، مانند ضربه گیر عمل کرده 
و نمی گذارند عمق این رکود بیشتر شود و به دنبال آن دوره بازیابی اقتصادی 
سریع تری را نیز می توان انتظار داشت. به بیان دیگر تا زمانی که واکسنی برای 
درمان بیماری کرونا تهیه و به تولید انبوه برسد که در مقاله های علمی زمان 
آن حدود 18 ماه تخمین زده شده، از آنجایی که این کشورها در دوره بازیابی 
اقتصادی هستند، انتظار داریم که این کشورها خیلی سریع رشد کنند. خیلی 
از تحقیقات گفته اند که در سال میلادی 2022 رشد اقتصادی خوبی می تواند 
برای دولت ها به وجود آید. برخلاف بحران 1930 در دنیا، شوک اقتصادی ناشی 
از کرونا عمیق نخواهد بود و گذراست. اقتصاد دنیا قبل از این بیماری روندی 
مثبت داشت و به همین دلیل می تواند سریعاٌ خود را بازیابی کند. اقتصاد آمریکا 
برای یک دهه دارای رشد بود، اروپا و چین در وضعیت ثبات قرار داشتند، اما 
کرونا باعث شد تا این رکود به وجود آید. این پژهشگر دانشگاه در ادامه گفت: در 
حال حاضر دولت جمهوری اسلامی برای حمایت از مردم و بنگاه های اقتصادی 
باید سیاست های عاجلی اتخاذ کند. دولت می گوید منابع مالی ما کافی نیست 
دولت  اگر  کنیم،  استقراض  بیشتر  کمک  برای  مرکزی  بانک  از  نمی توانیم  و 
بتواند نقدینگی را به سمت بازار سرمایه به شکل درستی هدایت کند، می تواند 
جهش ارز اتفاق نیفتد. دولت می تواند با حمایت هایی که از شرکت ها، از جمله 

تخفیف های مالیاتی و دیگر حمایت ها جهش نرخ در بازار سرمایه را مرتفع کند.
نگرانی از ونزوئلایی شدن بی مورد است

امینی فرد در پاسخ به این پرسشی مبنی بر احتمال خطر ابرتورم در صورت 
استقراض بیشتر دولت از بانک مرکزی و اصطلاحاً ونزوئلایی شدن ایران، گفت: 
آن وضعیت ونزوئلایی در نتیجه یک دوران بلند مدت ولنگاری و  بی ثباتی در 
سیاست های پولی و مالی آن کشور اتفاق افتاده است. اما این اتفاق نمی تواند 
برای ایران رخ دهد به این دلیل که ما ظرفیت های زیادی برای رشد اقتصادی و 
تنوع در درآمدها داریم. به طور مثال، از اواسط سال 1397 که یک شوک ارزی 
اتفاق افتاد و درآمدهای نفتی کاهش پیدا کرد، دیدیم که بخش صادرات غیرنفتی 
خیلی سریع توانست آن را جبران کند، مثلًا صادرات پتروشیمی به نزدیک به 30 
میلیارد دلار رسید، بخش کشاورزی ما در سال گذشته با نزدیک به 9 درصد رشد 
اقتصادی، کارنامه درخشانی داشت؛ به طوری که بخش غیرنفتی اقتصاد ما در 
سال گذشته رشد مثبت داشت اما چون بخش نفتی اقتصاد منفی بود، رشد منفی 

برای کل اقتصاد ما ثبت شد. اقتصاد ایران نمی تواند مانند اقتصاد ونزوئلا شود. 
اولًا ایران از لحاظ ژئوپولیتیک با ونزوئلا تفاوت دارد، بازار گسترده ای اطراف ایران 
وجود دارد که می تواند بخش صادرات غیرنفتی را ترقی دهد. همچنین می تواند 
بحث صادرات نفت را هم با شیوه های متفاوتی دنبال کند. همانطور که می دانید، 
علی رغم کاهش قیمت نفت، فروش آن صفر نشده و با تجربه ای که از تحریم نفت 
ایران در سال 90 تا 92 وجود دارد، می توانیم فروش نفت را هم انجام دهیم. کما 
اینکه انتظار بر این است که بتوانیم این تحریم ها را هم حل کنیم. در واقع این 
امیدواری وجود دارد که با مذاکره و مداخله دیگر کشورها بتوانیم این تحریم ها را 
کاهش دهیم و حل کنیم. معتقدم این انتظارات و ابرتورم )hyperinflation( که 
در ونزوئلا وجود دارد و دولت بی محابا پول چاپ می کند، تقریباً غیرممکن است 
برای اقتصاد ایران رخ دهد. اما برای مثال احتمالًا افزایش در نرخ ارز ناشی از 
سیاست های رونق رخ خواهد داد. همه می دانیم فشاری که بانک مرکزی بر نرخ 
ارز گذاشته مانند فنری که فشرده شود توانسته نرخ ارز را کنترل کند. در صورتی 
که اگر ترجیحات مردم یا کنترلی که در بازار ارز وجود دارد رها شود، مؤثر نخواهد 

بود و نرخ ارز مطمئناً خیلی سریع می تواند رشد کند.
وی ادامه داد: همان طور که گفتم انتظارات در رابطه با نرخ ارز وجود دارد و 
بانک مرکزی هم با مدیریت این انتظارات توانسته نرخ ارز را کنترل کند، بدین 
صورت که نرخ ارز صرافی بانک ملی را بالا قرار می دهد و به بازار این طور القا 
می کند که نرخ ارز بازار را قبول دارد، اما آن را کنترل می کند و نمی گذارد جهش 
به وجود آید. همچنین از طریق سیاست های نظارتی جدید اجازه نمی دهد نقل 
و انتقال پولی بدون روشن بودن منبع و مقصد و مقدار پول به راحتی صورت گیرد 
که تجربه موفقی هم در سیستم مالی ایران بوده است. بنابراین این سیاست ها و 
دستاوردهای مثبت باید ادامه پیدا کنند. اما اگر بخواهیم بر نرخ ارز فشار بگذاریم 
یا بحث تورم را پیش بکشیم، و در این وضعیت بحران که سلامت مردم مطرح 
است، دولت بگوید همه به سر کارهایشان برگردند و فقط فاصله اجتماعی را 
رعایت کنند یا اینکه دولت نتواند کمک کند، این خیلی خطرناک است و باید از 
آن حذر کرد. از نظر بنده سلامت مردم بحث بسیار مهمی است و اگر به آن توجه 
نشود آمار جان باختگان بیشتر می شود و این بحثی نیست که بتوان به چشم یک 

عدد به آن نگاه کرد.
امینی فرد همچنین اشاره کرد که بانک مرکزی در راستای کاهش استقراض 
بانک ها از بانک مرکزی به عنوان منبع اصلی تورم دستاودهایی داشته و افزود: 
اضافه برداشت بانک ها از بانک مرکزی اخیراً چیزی در حدود منفی 14 درصد 
آمده  به وجود  ایران  بانکی  انضباط در سیستم  که  نشان می دهد  این  و  بوده 
است. البته بانک های تجاری  یک سری دارایی های منجمد از جنس املاک و 
مستغلات دارند که در دوره های قبل با منابع مردم خریداری کرده و نمی توانند 
با نرخ 20  و 25 درصد  آنها را بفروشند. از طرف دیگر به مردم سود سپرده 
می دادند و دستشان در جیب بانک مرکزی بود که پول را بردارند و به سپرده گذاران 
بدهند. در حال حاضر به تدریج این املاک مازاد در حال فروش هستند و از این 
طریق بدهی هایی را که به بانک مرکزی داشتند، پرداخت می کنند و همچنین در 
حال حاضر یک مازاد منابع برای شبکه بانکی به وجود آمده است. به طور مثال، 
تمام بانک هایی که ترازنامه هایشان مشخص است، از جمله بانک ملی، ملت، 
پارسیان، تجارت، اقتصاد نوین و صادرات، هر ماه تراز مثبت پیدا کرده اند و این 
نشان می دهد که منابع منجمدی که بانک های تجاری ما داشتند، فروخته شده 
و این بانک ها توانسته اند این مشکل را حل کنند و سراغ بانک مرکزی نروند. علاوه 
بر این، بانک مرکزی جریمه ای سنگین برای استقراض از نظام پولی در نظر گرفته 
و اجازه نمی دهد بانک ها بی محابا استقراض انجام دهند. از طرفی ما می دانیم 
که منابع مازاد در بانک ها وجود دارد و همچنین نرخ بهره هم در حال رشد است. 
به طور مثال، امسال این بحث مطرح است که نرخ سود سپرده گذار برای بخش 
حقیقی و حقوقی متفاوت باشد، برای شرکت ها حداکثر 15 درصد و برای افراد 

20 درصد باشد.
شوک پایدار FATF به بخش صادرات غیرنفتی

وی در همین باره اضافه کرد: در نتیجه برآیند این دو باعث می شود که نرخ 
سپرده برای شبکه بانکی پایین آید و هزینه های بانک کنترل شود، بنابراین 
بانک ها در آینده در صورتی که بتوانند منابع را به مصارف برسانند و به رونق 
اقتصادی کمک کنند، می توانند در اقتصاد ایران سودآور باشند. اما نکته قابل 
توجه این است که این شبکه بانکی ما باید با یک انضباط بین المللی مواجه باشد. 
منظورم قوانین و مقررات بین المللی است که مهم ترین آنها FATF است که به 
عنوان یک قانون بین المللی که دنیا آن را پذیرفته است، در ایران رد شد. در واقع 
بعد از شوک ناشی از بحران کرونا، شوکی که بر اثر تصویب نشدن FATF وارد شد 
و به تبع آن نمی توانیم منابع ارزی را وارد کشور کنیم، اثر بسیار شدیدی بر اقتصاد 
ایران در بلند مدت دارد. این مسئله عملًا جلوی هرگونه فعالیت اقتصادی ما را 
حتی با چین و روسیه خواهد گرفت و بنگاه های اقتصادی ما در شبکه بین المللی 
دستشان بسته می شود و نمی توانند صادرات انجام دهند. به دنبال آن منابع 
صادرات غیرنفتی ما که در شرایط فعلی می تواند به کمک اقتصاد ایران آمده و 
اشتغال ایجاد کند، عملًا مختل می شود. بنابراین متأسفانه علی رغم پیگیری های 
دولت، تصویب نشدن FATF می تواند شوکی پایدار به بخش صادرات غیرنفتی ما 
وارد کند و هیچ راهی هم از جمله استفاده از رمزارزها،... برای دور زدن این مسئله 
وجود ندارد. همه می دانیم که هر جابجایی مالی که در بانک های اروپایی صورت 
گیرد تحت نظارت شدید است و همان طور که پیش تر ذکر شد باید مبدد و مقصد 
آن مشخص باشد، حال شما شرکتی مثل پتروشیمی را در نظر بگیرید که در کار 

صادرات است، این شرکت چگونه می تواند جابجایی پول را انجام دهد؟

نسخه یک اقتصاددان برای کاهش تبعات اقتصادی شیوع کرونا؛

دولت از تورم نترسد و سیاست های حمایتی در پیش گیرد

اقتصادی
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مدیر کل ورزش و جوانان استان قم  خبرداد:

تیم داری قم در لیگ  فوتبال کشور 
استان  جوانان  و  ورزش  کل  مدیر 
قم گفت: قم ظرفیت برخورداری از 
حداقل یک تیم در یکی از لیگ های 
فوتبال بزرگسالان باشگاه های کشور 

را دارد.
تصمیم  این  به  راجع  منعم  رسول 
این  به  که  زمانی  کرد:  اظهار  خود 
یک  حضور  موضوع  آمدم  کل  اداره 
تیم از استان قم در لیگ های فوتبال 
بزرگسالان باشگاه های کشور مد نظرم 
بود و در سال گذشته آن را پیگیری هم 

کردیم اما به دلیل اینکه زمان کم داشتیم محقق نشد.
منعم با بیان اینکه در روزهای اخیر با دو مورد از حامیان ورزش و بخش خصوصی 
نشست هایی را برگزار کردیم، خاطرنشان کرد: با توجه به اینکه استعدادهای خوبی 
در فوتبال قم داریم، در تلاش هستیم در لیگ دسته دوم باشگاه های کشور شرکت 

کنیم، اگر شرایط مهیا نشود یک تیم در لیگ دسته سوم ایران داشته باشیم.
پرداخت تسهیلات قرض الحسنه به 165 باشگاه خصوصی  

مدیر کل ورزش و جوانان استان قم  دربخش دیگری از سخنان خود با بیان 
اینکه بیش از 300 باشگاه خصوصی و دولتی در ورزش قم فعال هستند، تصریح 
رعایت  به  ملزم  اماکن ورزشی  و  باشگاه ها  تمام  بودیم که  کرد: قبلا هم گفته 
دستو رالعمل های ستاد مقابله با کرونا هستند و هرگونه تخلْفی در اجرای آن قطعا 
بر اساس ظوابط رسیدگی می شود. وی با بیان اینکه وام قرض الحسنه 60 میلیون 
ریالی برای باشگاه داران و مربیان ورزش قم، عنوان کرد: این وام جدا از تسهیلاتی 
است که وزارت ورزش و جوانان برای 28 هزار باشگاه ورزشی سراسر کشور در نظر 
گرفته، به زودی وزارخانه جزئیات پرداخت آن را اعلام می کند ولی در قم تسهیلات 

60 میلیون ریالی در نظر گرفته شده است.
منعم افزود: از مجموع باشگاه های خصوصی فعال و دارای مجوز فعالیت، 165 
باشگاه که در ایام مقابله با کرونا ضوابط و دستورالعمل ها ستاد مقابله با کرونا را 
رعایت کرده و در طول دو ماهه گذشته هیچ گزارش تخلفی از آنها مبنی بر باز 
بودن و فعالیت به این اداره کل ارسال نشده، واجد شرایط دریافت این وام شناخته 
شده اند. مدیر کل ورزش و جوانان استان قم عنوان کرد: این وام به باشگاه هایی 
اختصاص دارد که ملک آنها استیجاری است و دارای پروانه فعالیت از کمیسیون 
ماده 5 و امور باشگاه های این اداره کل هستند، اسامی باشگاه ها به بانک ارسال 
شده، ضمن اینکه 40 میلیون ریال از این مبلغ به موسسین باشگاه ها و 20 میلیون 

ریال دیگر به مربی ای که باشگاه معرفی کرده پرداخت می شود.
 وی در پایان راجع به احتمال بازگشایی اماکن ورزشی بعد از پانزدهم اردیبهشت 
ماه، ابراز کرد: اماکن ورزشی طبق دستورالعمل شماره 10 ستاد مقابله با کرونا در 
وزارت ورزش و جوانان تا پانزدهم این ماه تعطیل است اما به احتمال فراوان برخی 

از رشته ها که امکان فعالیت داشته باشند کار خود را آغاز می کنند.

سرمربی »محمدسیما« کاندیدای
 هدایت تیم ملی 

بازیکن خوشنام سال های دور فوتسال قم و سرمربی فصل گذشته تیم فوتسال 
سوهان محمد سیمای قم کاندیدای هدایت تیم ملی )ب( ایران شد.

بزرگسالان  فوتسال  ملی  تیم  بازی های  که  شرایطی  در   ، فارس  گزارش  به 
کشورمان در جام ملت های آسیا و انتخابی جام جهانی 2020 به دلیل شیوع 
کرونا لغو شده و تیم ملی فعلا فعالیتی ندارد، این روزها بین فوتسالی ها صحبت 

از تشکیل تیم ملی )ب( به منظور پشتوانه سازی تیم ملی بزرگسالان ایران است.
کمیته فوتسال که بعد از رفتن محمدحسن انصاری فرد هنوز مسوول ندارد و به 
شکل سرپرستی اداره می شود، این روزها در اندیشه انتخاب سرمربی و تشکیل 
کادر فنی تیم ملی فوتسال )ب( ایران است، تیمی که قرار شده با بازیکنان جوان و 
مستعد لیگ های مختلف فوتسال کشور، آینده تیم ملی بزرگسالان را تضمین کند.

رقابت های  در  برای شرکت  ایران  فوتسال )ب(  ملی  تیم  تشکیل  به  توجه  با 
برون مرزی، کمیته فوتسال فدراسیون فوتبال در صدد انتخاب سرمربی برای این 
تیم است و خبرها حاکی از کاندیداتوری نفراتی است که سابقه بازی و مربیگری 
در تیم های باشگاهی فوتسال قم را دارند و قمی ها علاقه زیادی به آنها نشان 
می دهند. محسن حسن زاده، وحید شمسایی و محمدرضا حیدریان گزینه های 
هدایت تیم ملی هستند، در حالی که حسن زاده سال ها در تیم های مختلف 
باشگاهی قم در لیگ فوتسال باشگاه های کشور بازی کرده و با تیم های ارم کیش 
قم در سال 1387 و صبای قم در سال 1391 سابقه کسب مقام نایب قهرمانی 

لیگ برتر فوتسال ایران را دارد.
حسن زاده که در دوران فوتسال خود برای تیم های مختلفی بازی کرده و برادر 
بزرگتر علی اصغر حسن زاده مرد سال فوتسال آسیا در سال های 2014، 2016، 
2017 و 2018 محسوب می شود، سال گذشته ابتدا به عنوان مدیر فنی و سپس 
مدت 10 هفته به عنوان سرمربی در تیم محمد سیمای قم در لیگ برتر فوتسال 
فعالیت کرد. وحید شمسایی که رقیب حسن زاده برای هدایت تیم ملی )ب( است 
در سال های 1383 تا 1384 عضو تیم ارم کیش قم بود و با این تیم نایب قهرمانی 
لیگ برتر در سال 1384 را در کارنامه دارد، ضمن اینکه محمدرضا حیدریان نیز در 

سال 1396 سرمربی تیم یاسین پیشرو قم در لیگ برتر فوتسال بود.

صعود ۱0 کاراته کای قم به مرحله دوم 
مسابقات کشوری 

کاراته کاهای دختر و پسر استان قم با عبور از مرحله نخست مسابقات مجازی 
سبک های آزاد کاراته کشور به جمع برترین ها و مدعیان کسب رتبه های برتر 

پیوستند.
کاراته  مجازی  پیکارهای  دوم  مرحله  به  یافته  راه  نفرات   ، فارس  گزارش  به   
سبک های آزاد کشور باید فیلم کاتای اجرایی خود را با رعایت اصول اعلام شده 
توسط فدراسیون کاراته در مکان ثبت نام خود روی سایت این فدراسیون بارگذاری 
کنند، ضمن اینکه طبق اعلام سازمان لیگ، در مرحله دوم امکان اجرای کاتای 

تکراری وجود ندارد.
در مسابقات دسته پسران رده سنی بزرگسالان بالای 18 سال دارای درجه فنی 
قهوه ای و مشکی و از گروه نخست سیدمحمد صادق ابوطالبی نماینده استان 
قم بعد از رقبای اهل استان های خوزستان، سیستان و بلوچستان و کردستان در 

جایگاه چهارم جدول رده بندی قرار گرفت.
در گروه دوم همین رقابت ها نیز قم یک نماینده به نام مهدی گل وردی در جمع 
چهار نفر برتر دارد که بعد از عادل باوی از خوزستان، محمدشایان رحیمی از 
کردستان و سینا جعفری یدکی از خراسان رضوی رتبه چهارم را در اختیار گرفته 
است، ضمن اینکه محمدحسین رستمی زاده دیگر نماینده قم در مکان هشتم 

این جدول است.
در همین رده سنی و در درجه فنی زیر قهوه ای رقابت مجازی سبک های آزاد 
کاراته کشور، محمدرضا جعفری به نمایندگی از استان قم حضور یافت و عنوان 
دوم را به خود اختصاص داد، در شرایطی که علی آگاه از استان فارس رتبه نخست 

را کسب کرد و علی زعفرانی از خراسان رضوی سوم شد.
در بخش دختران نیز یک نماینده قم در کاتای دختران جوان کشور در بخش 
کنترلی کمربند قهوه ای و مشکی به نام هدیه سادات موسوی در گروه چهارم در 
رده هفتم جدول جای گرفت و به مرحله بعد رسید، ضمن اینکه نرگس فدایی 
در گروه دوم مسابقات کاتای رده سنی نوجوانان و در بخش کنترلی کمربند زیر 

قهوه ای به مرحله دوم رسید.
فاطمه  ششم،  گروه  در  وحیدی فر  مهسا  سوم،  گروه  در  نیز  اخویان  زهرا 
حبیب اللهی کاتای نونهالان و در بخش کنترلی زیر قهوه ای راهی مرحله دوم 
شدند، همچنین فاطمه اخویان در کاتای رده سنی نونهالان و در بخش کنترلی 
کمربند قهوه ای و مشکی با ایستادن در جایگاه دوم گروه دوم به مرحله دوم رفت.

 پیشکسوت فوتبال کشورمان گفت: از لحاظ فنی و اخلاقی حق دراگان اسکوچیچ 
است که بماند و کاری را که شروع کرده است، به اتمام برساند. 

امیر هاشمی مقدم در گفت وگویی درباره شایعه برکناری اسکوچیچ و روی کار آمدن 
استراماچونی اظهار داشت: من نمی دانم چه کسی و چرا این شایعات را به وجود 
می آورد. بعید می دانم چنین اتفاقی رخ بدهد. برایم قابل هضم نیست در این مرحله 
سرمربی دیگری به جای اسکوچیچ بیاید. این سرمربی کروات مدتی در ایران بوده 
و با خیلی از بچه ها در اروپا از نزدیک دیدار کرده و با آنها تلفنی صحبت کرده است. 
او آمادگی خاصی برای چند بازی مهم پیش رو دارد. اصلا نمی دانم این صحبت ها 

از کجا بیرون می آید.
خودمان را دست کم گرفتیم

وی در ادامه افزود: دی مارتزیو اعلام کرده که استراماچونی با فدراسیون فوتبال 
مذاکره کرده است. در این رابطه فدراسیون فوتبال باید وارد عمل شود که گویا 
این اتفاق رخ داده و خبر مورد نظر تکذیب شده است. در هر صورت ایجنت های 
مختلفی هستند که دوست دارند سهم و سودی داشته باشند. آنها می آیند و اسم 
از سرمربیانی می برند تا بتوانند جایگاهی به آنها بدهند. باید از این اتفاق جلوگیری 
شود. استراماچونی مربی استقلال بود اما کارش را نیمه تمام گذاشت و رفت. ما 
خیلی خودمان را دست کم گرفتیم. کشور فوتبال خیز ایران، نام بزرگی است. درست 
که امکانات خوبی نداریم و آنطور که باید حرفه ای نیستیم اما کشور بزرگی در آسیا 
هستیم. حتی اگر شخصی چون دی مارتزیو چنین مسائلی را مطرح می کند باید 

مقابلش بایستیم.
از لحاظ اخلاقی و فنی حق اسکوچیچ است که بماند

پیشکسوت فوتبال کشورمان و باشگاه استقلال همچنین بیان داشت: 100 درصد 
این مساله دودش به چشم تیم ملی می رود و در نتایج آتی تاثیر می گذارد. هر چه 
حاشیه در حول و حوش یک خانواده زیاد شود باعث ضرر و زیان می شود. همیشه 
هر تیمی حاشیه کمتر و تمرکز بیشتری داشته، به موفقیت رسیده است. ضرب المثل 
قدیمی هست که می گوید آشپز که 2 تا شد غذا یا شور می شود یا بی نمک. تمرکز 

فدراسیون در چند ماه اخیر روی یک سرمربی بوده است. اسکوچیچ باید خودش را 
اثبات کند. او با این حال قدم هایی برداشته و کارهایی انجام داده است. این مرد از 
لحاظ اخلاقی، فنی و ... حقش است که بماند و کاری را که شروع کرده است، انجام 
بدهد. باید این شایعات را بیرون کرد. خواهشم از مطبوعات و خبرگزاری ها این است 
که شایعات را بیرون کنند. ما چند بازی حیاتی داریم و باید حواشی را دور نگه داریم.

استراماچونی دست استقلال را در حنا گذاشت و رفت
به  ایتالیایی سابق استقلال تصریح کرد: استراماچونی  وی درباره سرمربی 
استقلال آمد. او خوب شروع نکرد اما صادقانه توانست تیمی یکدست، منظم و 
قدرتمند را بسازد. تیمی با انگیزه که فوتبال شناوری بازی می کرد. در تیم او حرکت 
زیاد بود و استقلال کاملا مدرن بازی می کرد. اما نباید فراموش کنیم که او به تیم 
کوچکی نیامده بود. در نهایت مسائل مالی یا هر چیز دیگری که دخیل بود باعث 
شد او استقلال را ترک کند. زمانی هم این اتفاق رخ داد که استقلال در مسیر 
درستی قرار داشت. ماشینِ استقلال در اتوبانی راه افتاده بود که خیلی خوب جلو 
می رفت اما به نوعی آن ماشین با رفتن استراماچونی پنچر شد و او دست استقلال 
را در حنا گذاشت. اگر مشکل مالی بود باید تا پنجره زمستانی صبر می کرد و بعد 
تصمیم می گرفت. فکر نمی کنم با یک یا 2 ماه، تغییری در وضعیت مالی او به 
وجود می آمد. مساله دردناک تر این است که قراردادی که با این سرمربیان بسته 
می شود چگونه است که آنها هر وقت می خواهند می آیند و می روند. بزرگترین 
ضربه ای که فوتبال ایران در این مدت به بدنه اش وارد می شود همین مساله 
قراردادهایی است که نمی دانیم چگونه باید منعقد کنیم. فقدان دانش باعث 
شده است تا ضررهای جبران ناپذیری را بپردازیم. اگر این همه پول را برای مربیان 
و بازیکنان داخلی می دهیم، خرج فوتبال آکادمی کرده بودیم چند استعداد درجه 
یک بیرون داده بودیم و جزو قدرت های بزرگ بودیم. نمونه اش همین نقشه ای 
است که کشیده اند تا اسکوچیچ برود و استراماچونی بیاید. نباید به فوتبال ایران 
مانند برخی کشورهای خاص نگاه شود که با یک باخت یا برد سرمربی خود را 
تعویض می کنند. اگر اسکوچیچ برود فقط ضرر اعتباری به ما وارد نمی شود و بحث 

مالی هم مطرح است و باید حق او داده شود. به جای او هم یک مربی گران تر 
می آید.

صحبت پیشکسوتان علیه یکدیگر را درک نمی کنم
هاشمی مقدم درباره درگیری پیشکسوتان فوتبال ایران در روزهای اخیر تصریح 
کرد: شاید به خاطر بی فوتبالی باشد اما اصلا درک نمی کنم. پیشنهاد می کنم اگر 
پیشکسوتان می خواهند صحبتی کنند به طور زنده و در جلوی دوربین باهم صحبت 
کنند اما از مرزها عبور نکنند. در آن اندازه نیستم تا توصیه ای به بزرگترها داشته باشم 
اما تا حدی مراجع ذی صلاح می توانند دخالت کنند و جلوی اینگونه صحبت ها را 
بگیرند تا به این راحتی صحبت های تندی علیه پیشکسوتان صورت نگیرد. چرا باید 

حرفی بزنیم که بخواهیم فردایش عذرخواهی کنیم؟!
کیفیت پخش مسابقات فوتبال در ایران 

مثل کارتون های 45 سال پیش است
وی درباره نامزدی ایران برای میزبانی جام ملت های آسیا در سال 2027 گفت: 
ایران فوق العاده است. اگر این تورنمنت در کشور  اگر واقعی باشد برای فوتبال 
ما برگزار شود اتفاق بزرگی از لحاظ مالی و اعتباری و فنی خواهد بود. پمپاژ مالی 
خوبی خواهد بود اما یک علامت سوال بزرگ برای من وجود دارد. برگزاری چنین 
تورنمنت هایی استانداردها و پروتکل هایی دارد و باید طبق آن رفتار شود. بحث تعداد 
استادیوم هایی که باید وجود داشته باشد و بر اساس استاندارهای فیفا باشد، مطرح 
است. تا سال 2027 تقریبا 6 سال و نیم دیگر وقت داریم اما در وضعیت کنونی 
کشورمان با وجود مشکلات مالی، چند استادیوم می توانیم آماده کنیم و تسهیلات را 
برای الباقی تیم ها به وجود بیاوریم؟ هر تیم باید 2 زمین تمرین داشته باشد. مشکل 
رفت و آمد چه زمینی و هوایی داریم. پروازهای داخلی چارتر مخصوص باید وجود 
داشته باشد. سیستم فیلمبرداری در ایران به این صورت است که اچ دی فیلمبرداری 
می شود اما سیستم پخش اچ دی نیست و مثل کارتون های 45 سال پیش است. 
در کنار همه این مسائل بسیار مهم، کمیته اجرایی باید امکان کمک به تیم ها از هر 
جهت را فراهم کند. اگر واقعا جدی هستیم باید از فردا اقدامات را شروع کنیم اما 
باور کردنش برای من مشکل است. دولت باید هزینه های هنگفتی را برای این کار 

باید انجام دهد.
در هلند همه عصبانی هستند و شکایت دارند

هاشمی مقدم که چند سالی است در فوتبال هلند به مربیگری و مدیریت آکادمی 
مشغول است درباره تصمیم عجیب فدراسیون فوتبال این کشور مبنی بر پایان بدون 
فرجام لیگ های یک و 2 گفت: فوتبال هلند بدون فرجام به پایان رسید. نه قهرمان 
مشخص شد و نه تیمی که باید سقوط کند. این مساله سروصدای زیادی درست 
کرده است. چند تیم وکیل گرفته اند و به دادگاه رفتند و می خواهند به CAS شکایت 
کنند. ضررهای مالی و اعتباری زیادی به باشگاه ها وارد شده است. می توانستند 
بین آژاکس و آلکمار برای سهمیه لیگ قهرمانان اروپا تصمیم دیگری مثل قرعه کشی 
بگیرند. 2 مشکل بزرگ دیگر هم وجود دارد. فینال جام حذفی باید بین اوترخت و 
فاینورد انجام شد و اوترخت هزینه های زیادی را در این فصل انجام داده بود. آنها با 
قهرمانی در جام حذفی می توانستند سهمیه لیگ اروپا را کسب کنند که این اتفاق 
رخ نداد. مساله مهم دیگر هم مربوط به تیم های لیگ یکی کامبور و خرافسخاپ 
است که با اختلاف در صدر جدول بودند و در آستانه صعود به اردیویژه قرار داشتند 
ولی با این تصمیم آنها باید مجددا در همان سطح بمانند. فدراسیون فوتبال هلند 
باید طور دیگری تصمیم می گرفت. باید اجازه می داد آن 2 تیم به سطح بالاتر بیایند 
و فصل بعد چهار تیم سقوط می کردند تا حق و حقوق تیم های مختلف رعایت شود. 
اینجا بسیار شلوغ شده است. مربیان و روسای باشگاه ها شکایت کرده اند و عصبانی 
هستند. شک دارم تغییری به وجود بیاید اما امیدوارم که این اتفاق رخ بدهد تا حق 

به حق دار برسد.

امیرهاشمی مقدم:

حق اسکوچیچ است که بماند، استرا دست استقلال را در حنا گذاشت

ورزشی

 رییس هیات والیبال استان قم گفت: با تصمیم نهایی فدراسیون والیبال در خصوص رقابت های نیمه تمام لیگ دسته 
اول باشگاه های کشور تیم افق می تواند در فصل جدید لیگ برتر به میدان برود. 

محمدمهدی حلوایی اظهار داشت: با توجه به این که تیم افق نتایج موفقی در مرحله مقدماتی و همچنین تک بازی 
پلی آف رقابت های فصل 1398 لیگ دسته اول والیبال باشگاه های کشور کسب کرد، به طور حتم حضور این تیم در لیگ 

برتر یک امتیاز بزرگ و ارزشمند برای هیات والیبال قم محسوب می شود.
وی ادامه داد: بعد از مسابقه ای که بهمن ماه سال گذشته تیم های حاضر در مرحله پلی آف لیگ دسته اول والیبال برگزار 
کردند، به دلیل مواجهه با شیوع بیماری کرونا متاسفانه بازی ها ادامه پیدا نکرد و تیم افق همانند دیگر تیم ها در بلاتکلیفی 
بود که موضوع را از دبیر فدراسیون پیگیری کردیم و با اعلام رسمی فدراسیون، این رقابت ها نیمه تمام باقی ماند و با توجه 

به شرایط موجود برگزار نمی شود.
رییس هیات والیبال استان قم بابیان این که فدراسیون والیبال پیش ازاین مسابقات لیگ برتر را هم تعطیل کرده بود، 
اضافه کرد: با تصمیم جدید فدراسیون، مسابقات لیگ برتر والیبال در سال 1399 با حضور 12 تیم برگزار می شود و در 
کنار هشت تیم حاضر در این رقابت ها،  چهار تیم دیگر از لیگ دسته اول به لیگ برتر اضافه می شوند. وی خاطرنشان 
کرد: با توجه به اعلام فدراسیون والیبال، تیم هایی می توانند در فصل آینده مسابقات لیگ برتر والیبال حضور یابند که به 
مرحله پلی آف لیگ دسته اول صعود کرده باشند، درضمن این تیم ها در تنها مسابقه مرحله پلی آف که بهمن ماه و پیش از 
شیوع کرونا برگزار شد، پیروز میدان شده باشند. حلوایی در پایان گفت: تیم افق قم با این تصمیم فدراسیون والیبال تمام 
شرایط لازم را برای حضور در فصل جدید مسابقات لیگ برتر والیبال باشگاه های کشور دارد و درصورتی که از سوی این 

باشگاه برای حضور در لیگ برتر اعلام آمادگی شود، باید نماینده قم را پس از سال ها لیگ برتری بدانیم. 

رییس هیات پزشکی استان قم گفت: قم در حال حاضر 52 هزار ورزشکار سازمان یافته دارد و هزینه بیمه پزشکی 
ورزشی در سال 99 هیچ افزایشی ندارد. 

محمد گلفشان اظهار داشت: هیات پزشکی ورزشی از زمان شیوع کرونا فعالیت های مختلفی را هماهنگ با اداره کل 
ورزش و جوانان و ستاد مقابله با کرونا در حوزه ورزش انجام داده و در ایام تعطیلی اماکن و هیات های ورزشی، این هیات 
فعال و پویا بود. وی بابیان این که بیمه پزشکی ورزشی برای ورزشکاران تمامی هیات ها، تیم ها و باشگاه های ورزشی در 
این هیات صادر می شود، اضافه کرد: با توجه به آمار ثبت شده در این هیات تا پایان سال 1398، تعداد 52 هزار نفر از بیمه  

پزشکی ورزشی بهره مند هستند و این آمار در سال جدید افزایش می یابد.
رییس هیات پزشکی ورزشی استان قم افزود: 32 هزار و 700  ورزشکار بیمه شده در بخش آقایان و 19 هزار و 300 
نفر در ورزش بانوان فعال هستند و این هیات در راستای انجام وظایف خود در سال 98 تعداد 643 نفر از ورزشکاران 

آسیب دیده را با امکانات و ظرفیت های موجود مورد درمان قرار داد و این تعداد ورزشکار هزینه درمان دریافت کردند.
وی خاطرنشان کرد: تعداد 211 نفر در 2600 جلسه از فیزیوتراپی رایگان مرکز فیزیوتراپی هیات پزشکی ورزشی 
استان قم به صورت رایگان استفاده کرده و درمان شدند، ضمن این که در ایام تعطیلی مراکز ورزشی به دلیل شیوع کرونا، 

ورزشکاران می توانستند به شکل آنلاین بیمه ورزشی خود را انجام داده و از حداکثر تعهدات درمان بهره مند شوند.
گلفشان به مبلغ بیمه ورزشکاران اشاره و بیان کرد: سال گذشته این مبلغ 200 هزار ریال بود که امسال هم با همین 
رقم امکان استفاده از بیمه ورزشی برای تمامی ورزشکاران وجود دارد و هیچ افزایشی نخواهیم داشت، همچنین خدمات 
ارائه درمان مانند سال گذشته خواهد بود. وی اضافه کرد: سقف تعهدات هزینه درمان 90 میلیون ریال است، 165 

میلیون ریال بابت غرامت نقص عضو پرداخت می شود و غرامت فوت نیز 165 میلیون ریال می باشد. 

رییس هیات والیبال استان قم :

تیم والیبال افق قم لیگ برتری شد
رییس هیات پزشکی استان قم:

 قم ۵۲ هزار ورزشکار سازمان یافته دارد

آگهی تغییرات
آگهی تغییرات شرکت زرکاوان کیمیا گستر با مسئولیت محدود به شماره 
ثبت 17047 و شناسه ملی 14008834763 به استناد صورتجلسه مجمع 
عمومی فوق العاده مورخ 1399/01/18 تصمیمات ذیل اتخاذ شد : خانم رویا 
فکور بشماره ملی 0011699809با پرداخت 600.000 ریال به صندوق شرکت 
در زمره شرکاء شرکت قرار گرفت سرمایه شرکت از مبلغ 20.000.000 ریال به 
20.600.000 ریال افزایش یافت و ماده 4 اساسنامه به شرح فوق اصلاح گردید 
در نتیجه سهم الشرکه هر یک از شرکاء پس از افزایش سرمایه عبارتست از : یحیی 
مهتری به شماره ملی 1670109437 دارنده 600.000 ریال سهم الشرکه ، 
شقایق حیدری پیرانلو به شماره ملی 2620076625 دارنده 600.000 ریال 
سهم الشرکه ، طاهره محمدی ضرون به شماره ملی3240529971 دارنده 
18.800.000 ریال سهم الشرکه ، رویا فکور به شماره ملی 0011699809 

دارنده 600.000 ریال سهم الشرکه.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات 
غیرتجاری قم )8۲395۲(

---------------------------------------------
آگهی تغییرات

آگهی تغییرات شرکت توان تجهیز کومه صدرا با مسئولیت محدود به شماره 
ثبت 16302 و شناسه ملی 14008211457 به استناد صورتجلسه مجمع 
نام   : اتخاذ شد  ذیل  تصمیمات  مورخ 1399/01/18  العاده  فوق  عمومی 
شرکت به شرکت توان تجهیز صدرا نور تغییر یافت و ماده یک اساسنامه بشرح 

فوق اصلاح گردید.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات 
غیرتجاری قم )8۲3953(

---------------------------------------------
آگهی تغییرات

آگهی تغییرات شرکت توان تجهیز کومه صدرا با مسئولیت محدود به شماره ثبت 
16302 و شناسه ملی 14008211457 به استناد صورتجلسه مجمع عمومی 
فوق العاده مورخ 1399/01/18 تصمیمات ذیل اتخاذ شد : 1- آقای ابوالفضل 
شرع الاسلام به شماره ملی 0380814374 با پرداخت مبلغ 40.000.000 
ریال به صندوق شرکت در زمره شرکاء شرکت قرار گرفت . 2- آقای امیرحسین 
شرع الاسلام به شماره ملی 0371200172 با پرداخت مبلغ 20.000.000 
ریال به صندوق شرکت در زمره شرکاء شرکت قرار گرفت . 3- خانم فهیمه شرع 
الاسلام به شماره ملی 0386023484 با پرداخت مبلغ 20.000.000 ریال 

به صندوق شرکت در زمره شرکاء شرکت قرار گرفت . 4- خانم فاطمه خازنی به 
شماره ملی 0380891255 با پرداخت مبلغ 20.000.000 ریال به صندوق 
شرکت در زمره شرکاء شرکت قرار گرفت .سرمایه شرکت از مبلغ 1.000.000 
ریال به 101.000.000 ریال افزایش و ماده 4 اساسنامه به شرح فوق اصلاح 
گردید در نتیجه سهم الشرکه هر یک از شرکاء پس از افزایش سرمایه عبارتست از 
: ابوالفضل شرع الاسلام به شماره ملی 0380814374 دارنده 40.000.000 
ریال سهم الشرکه ، امیرحسین شرع الاسلام به شماره ملی 0371200172 
دارنده 20.000.000 ریال سهم الشرکه ، فهیمه شرع الاسلام به شماره ملی 
خازنی  فاطمه   ، الشرکه  سهم  ریال  دارنده 20.000.000   0386023484
 ، الشرکه  سهم  ریال  دارنده 20.000.000  ملی 0380891255  شماره  به 
محمدرضا صافی به شماره ملی 0370070739 دارنده 500.000 ریال سهم 
الشرکه ، مصطفی صافی به شماره ملی 1219286151 دارنده 500.000 ریال 
سهم الشرکه . 5- هیئت مدیره شرکت مرکب از4 نفر می باشد که ماده مربوطه در 

اساسنامه بشرح فوق اصلاح گردید .
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات 
غیرتجاری قم )8۲3958(

---------------------------------------------
آگهی تغییرات 

آگهی تغییرات شرکت زرکاوان کیمیا گستر شرکت با مسئولیت محدود به شماره 
ثبت 17047 و شناسه ملی 14008834763 به استناد صورتجلسه مجمع 
عمومی عادی بطور فوق العاده مورخ 1399/01/18 تصمیمات ذیل اتخاذ شد 
: خانمها طاهره محمدی ضرون به شماره ملی 3240529971 به سمت رئیس 
هیئت مدیره دارنده 18.800.000 ریال سهم الشرکه ، رویا فکور به شماره ملی 
0011699809 به سمت نائب رئیس هیئت مدیره دارنده 600.000 ریال سهم 
الشرکه ، آقای یحیی مهتری به شماره ملی 1670109437 به سمت مدیرعامل 
و عضو هیئت مدیره دارنده 600.000 ریال سهم الشرکه برای مدت نامحدود 
انتخاب شدند. کلیه اسناد و مدارک و اوراق بهاء داراز قبیل چک، سفته، برات، 
اسناد تعهدآور و قراردادها وهمچنین اوراق عادی و اداری با امضاء خانم طاهره 

محمدی ضرون یا آقای یحیی مهتری و با مهر شرکت معتبر می باشد.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات 
غیرتجاری قم )8۲396۲(

---------------------------------------------
آگهی تغییرات

ثبت  به شماره  با مسئولیت محدود  افشار مهان  آذر  تغییرات شرکت  آگهی 

هیئت  صورتجلسه  استناد  به  ملی 14007634575  شناسه  و   15662
مدیره مورخ 1398/05/22 تصمیمات ذیل اتخاذ شد : مرکز اصلی شرکت 

از محل قبلی به آدرس جدید : استان قم ، شهرستان قم ، بخش مرکزی ، شهر 
قم، محله نیروگاه ، کوچه توحید60 ، کوچه 3 ، پلاک 17 ، طبقه همکف کد 
پستی3717953176 تغییر یافت و ماده مربوطه در اساسنامه بشرح فوق اصلاح 

گردید. 
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات 
غیرتجاری قم )8۲8765(

---------------------------------------------
آگهی تغییرات

آگهی تغییرات شرکت شایان تجارت رضوان با مسئولیت محدود به شماره ثبت 
16486 و شناسه ملی 14008372238 به استناد صورتجلسه هیئت مدیره 
مورخ 1398/08/12 تصمیمات ذیل اتخاذ شد : آقایان اسد زوادعلی اونیا به 
شماره فراگیر 120865738 به سمت رئیس هیئت مدیره دارنده 10000000 
ریال سهم الشرکه، جابر حسین بوجانی به شماره فراگیر 77056919 به سمت 
نائب رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل دارنده 10000000 ریال سهم الشرکه 
انتخاب شدند. کلیه اسناد و مدارک و اوراق بهاء دار با امضاء رئیس هئیت مدیره 
و مدیر عامل هریک منفرداً و با مهر شرکت معتبر می باشد اداره کل ثبت اسناد 

و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )828766(
---------------------------------------------

آگهی تغییرات
آگهی تغییرات شرکت سیمیا پیشخوان یاسین با مسئولیت محدود به شماره 
ثبت 14972 و شناسه ملی 14006900080 به استناد صورتجلسه هیئت 
مدیره مورخ 1398/09/07 تصمیمات ذیل اتخاذ شد : خانمها نفیسه یعقوبی به 
شماره ملی 0385578121 به سمت رئیس هیئت مدیره دارنده 1.000.000 
ریال سهم الشرکه ،مرتضی منصوری صانع به شماره ملی 0532458524 به 
سمت نائب رئیس هیئت مدیره دارنده 995.000 ریال سهم الشرکه ، مرضیه 
مهربانی به شماره ملی 4032313008 به سمت مدیرعامل دارنده 5.000 ریال 
سهم الشرکه انتخاب شدند.کلیه اسناد و مدارک و اوراق بهاء دار و تعهدآور شرکت از 
قبیل چک، سفته، بروات، قراداد ها و عقود اسلامی و اوراق اداری و عادی شرکت 
با امضای مدیر عامل و رئیس هیئت مدیره هر یک به تنهایی همراه با مهر شرکت 

معتبر می باشد. 
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات 
غیرتجاری قم )8۲8770(
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تلاش آقای خلبان برای جلب رأی اصلاح طلبان پارلمان؛

یارکشی قالیباف برای فتح صندلی ریاست مجلس

مجلس یازدهم جمعیت اقلیتی هم از اصلاح طلبان و مستقلین دارد که می توانند 
در معادلات سیاسی و پارلمانی تاثیرگذار باشند اما آیا تا کنون در دایره رایزنی های این 

روزهای اصولگرایان نقشی ایفا کرده اند؟ 
می گویند »پست ها و کرسی های مجلس غنایم جنگی نیست که میان خودی ها 
تقسیم شود« اما به نظر می رسد اصولگرایان که در انتخابات مجلس یازدهم فاتح میدان 
بودند اتفاقا بر اساس اصول تقسیم غنایم جنگی به پیش رفته اند  و تلاش می کنند تا 
پیش از آنکه مجلس جدید رسما کار خود را آغاز کند، در پستوهایشان تکلیف ریاست 
مجلس، ریاست کمیسیون ها و البته ریاست مرکز پژوهش های مجلس را مشخص 

کنند.
از  اقلیتی  اما  دارند  بدست  راست  جناح  را  غالب  اکثریت  میدان هرچند  این  در 
اصلاح طلبان و مستقلین هم حضور دارند که شاید حرفشان را نتوانند به کرسی 
بنشانند اما تعدادشان به اندازه خراب کردن بازی اصولگرایان هست و اگر اختلافی 
به دامن اکثریت بیفتد) که در حال حاضر این اختلاف نظر را می توان میان طیف 
حامی قالیباف، پایداری ها و وزرای دولت احمدی نژاد مشاهده کرد( نوع بازی اقلیت 
می تواند معادلات از پیش تعیین شده را بر هم بزند. برای همین باید دید در دایره لابی ها 
اصولگرایان چقدر این اقلیت در نظر گرفته شده اند و اساسا برنامه این تعداد اندک در 
مجلس برای 4 سال آینده چیست آیا می خواهد سیاست سکوت و سکون را پیش 

بگیرند یا در فکر تشکیل فراکسیونی کم تعداد اما پرنفوذ هستند؟
یارکشی قالیبافی ها و لابی تا مرز اصلاحات

جلسات مجازی منتخبان مجلس یازدهم چیزی نبود که مخفی بماند و از همان 
روزهای اول زمزمه هایش مطرح شد البته گفته می شد این جلسات با محوریت مباحث 
اقتصادی و اولویت های مجلس یازدهم است اما همه آنچه در این جلسات می گذشت، 

فقط این نبود و رایزنی هایی هم با منتخبان درباره ریاست مجلس صورت می گرفت.
»امانقلیچ شادمهر« نماینده گنبد کاووس است که با گرایش اصلاح طلبی توانست 
راهی بهارستان شود. او درباره اینکه اصولگرایان چقدر در جریان لابی ها و جلسات 
مجازی به سراغ اصلاح طلبان و مستقلین رفته اند به خبرآنلاین گفت: »ما نشست 
هایی را به صورت مجمع با آقای قالیباف و آقای حاج بابایی و سایر دوستان داشته ایم 
و حضورا خدمت آنها رسیده ایم و حضور فعالانه هم داریم، به خصوص در زمینه تعامل 

و تبادل افکار.«
هم  مجلس  ریاست  درباره  در  و  بوده   حضوری  بیشتر  جلسات  این  می گوید  او 
صحبت هایی شده است. البته آنطور که این نماینده مجلس می گوید گویا تنها قالیباف 
است که عزم خود را برای ریاست جزم کرده است چراکه او می گوید تنها هر صحبتی  
هم که با طیف اصلاح طلب و اعتدالی صورت گرفته است درباره ریاست قالیباف بوده 
و هنوز نه جلسه ای و نه رایزنی از سوی میرسلیم و آقاتهرانی و ... با آنها صورت نگرفته 

است.
لابی برای ریاست کمیسیون ها و تبلیغ مجازی

عادل نجف زاده از دیگر نمایندگان مستقل و معتدل مجلس یازدهم است که 
از لابی های مجازی اصولگرایان برای ریاست کمیسیون ها دل پری دارد. او به 
خبرآنلاین می گوید: »یکی از دغدغه های نماینگان شهرستانی این است، آدرس 
و لینک برخی گروه های مجازی برای منتخبان مجلس یازدهم فرستاده می شود 
که مشخص نیست گردانندگان این گروه ها چه کسانی هستند. همین الان که 
در حال صحبت کردن با شما هستم چندین گروه آن هم به نام کمیسیون ها شکل 
گرفته است؛ مثلا کمیسیون های برنامه و بودجه، کمیسیون صنایع و معادن، انرژی 

و ...«
ها  گروه  دراین  ما  است  قرار  اگر  می گویند  نمایندگان  از  بسیاری   « می گوید:  او 
دغدغه های اصلی خود را مطرح کنیم وقتی مشخص نیست این گروه ها با چه هدف 
و نیتی و از سوی چه کسانی تشکیل شده است عملا موضوعی گنگ و مبهم است که 
به نظرم مدیریت اجرایی مجلس باید نظارتی بر این مسائل داشته باشد و به این رفتارها 
پایان دهد چراکه این گروه ها در واقع تبدیل به محلی شده است برای لابی به منظور 
تصاحب کرسی ریاست کمیسیون ها.« نجف زاده هم مانند شادمهر می گوید هرگاه 
بحث ریاست مجلس مطرح شده است قالیبافی ها دست پیش را داشته اند و حامیان 
او بیشتر به سراغشان رفته اند تا موافقت آنها را با رای مثبت به سرهنگ اصولگرا جذب 

کنند.
اقلیت منزوی یا اقلیت پر نفوذ

هرچند تعداد اصلاح طلبان و مستقلین در مجلس چندان زیاد نیست اما این سوال 
مطرح می شود که همین تعداد اندک قرار است چه حرکتی را انجام دهند؟ مثلا برای 
کرسی ریاست تمایلشان به کدام سمت است و قرار است چه بازی را از خود نشان 

دهند؟ 
شادمهر نماینده گنبدکاووس می گوید هنوز جلسه ای با نمایندگان هم نظر خود 
نداشته ایم و در این زمینه به جمع بندی دست پیدا نکردیم از سوی دیگر نجف زاده هم 
می گوید تنها از زبان خودش می تواند صحبت کند که تمایل دارد چه کسی بر کرسی 

ریاست بنشیند و از نظر دیگران خبری ندارد.
درست وقتی که طیف اقلیت هنوز حتی یک صحبت معمولی با هم نداشته اند وقتی 
صحبت از فراکسیون می شود هر دو از لزوم تشکیل یک فراکسیون مستقل و پر قدرت 

سخن می گویند.
شادمهر درباره تشکیل فراکسیون اقلیت می گوید: » صحبت می شود اما جسته و 
گریخته است. اینکه یک صحبت جامع و کامل باشد و بخواهیم یک فراکسیونی جدا 

داشته باشیم هنوز انجام نشده است«
به نظر می رسد حرکت تشکیلاتی اقلیت های مجلس بسیار کم رنگ تر از مجلس دهم 
باشد و تا امروز حداقل آنقدر کم فروغ ظاهر شده اند که بعید است آینده درخشانی را در 

مجلس یازدهم بتوانند رقم بزنند.

تعیین تکلیف اصلاحات، کنار گذاشتن تعارفات سیاسی و در کل آغاز اصلاح 
اصلاحات یک هفته پس از اولین استعفای اعلام شده در نهاد تصمیم ساز اصلاح 
طلبان یعنی شورای عالی سیاست گذاری، جدی تر از همیشه اردوگاه اصلاح طلبی را 

بهم ریخته و اظهارنظرهای بسیاری در پی داشته است. 
ماه ها و هفته  های گذشته بر اصلاحات را اگر سخت توصیف نکنیم دستکم متفاوت 
از همیشه بر اصلاح طلبان می گذرد. ناکامی در انتخابات حتی در شرایطی که بحران 
کرونا تمام موضوعات مهم دنیا را تحت تاثیر قرار داد، فراموش اصلاح طلبان نشد و 
در مسیر واکاوی دلایل این شکست برخی مانند حجت الاسلام »عبدالواحد موسوی 
لاری« نایب رئیس شورای عالی سیاستگذاری ناکارآمدی احزاب در این شورا را علت 
دیده و تن به استعفا دادند. برخی هم مانند »غلامحسین کرباسچی« دبیرکل حزب 
کارگزاران سازندگی ناکارآمدی اشخاص و تصمیم گیران اصلاح طلب را دلیل ناکامی 

انتخاباتی خود دانستند.
روز سه شنبه نهم اردیبهشت، کرباسچی در گفت وگویی بار دیگر گلایه های سال 
گذشته خود را تکرار کرد و موضوع حمایت از کاندیدای اصولگرا در سال 1400 رد 
نکرد و این بار صریح تر از همیشه خواستار کنار گذاشتن تعارفات سیاسی میان اصلاح 
طلبان شد. دبیرکل کارگزاران در بخش هایی از مصاحبه خود که بیشتر تحلیل و 
جنجال را در پی داشت، گفته است: »با شخصیت های محترم سیاسی رودربایستی 
نداشته باشیم. مثلا اینکه آقای دکتر عارف یک وقتی نامزد ریاست جمهوری شدند 
و اصلاح طلبان به هر دلیلی دنبال آقای روحانی رفتند نباید باعث این شود که 
بخواهیم جبران کرده و  بگوییم که او حتما رئیس شورای عالی باشد. کار سیاسی که 
رودربایستی ندارد. درباره بقیه بزرگان هم همینطور است. حتی دیگر کسانی که شاید 
برای ما کاریزما بوده و شخصیت مورد علاقه ما باشند. حالا آقای خاتمی یا هر کدام 

از رفقا.«
این دیدگاه کرباسچی در کنار آینده شورای عالی سیاستگذاری با وجود استعفای 
حجت الاسلام موسوی لاری، به کانون بسیاری از اظهارات و تحلیلها تبدیل و در رسانه 
ها و شبکه های مجازی نشر و باز نشر شد. این اظهارات واکنش هایی هم از سوی 
اصلاح طلبان داشت. »حسین نورانی نژاد« سخنگوی حزب اتحاد ملت در واکنش 
ضمنی به اظهارات کرباسچی گفت: »تقسیم بندی اصلاح طلبان به پارلمانتاریست 
ها و جامعه محورها واقع نماتر است. پارلمانتاریست ها نیز در مواجهه با نیروهای ضد 

اصلاحات، به دو دسته مقاومت گر و سازش گر تقسیم می شوند. حزب کارگزاران قائل 
به کوتاه آمدن و سازش با قدرت هستند.«

توییتی  در  دولت اصلاحات  وزارت کشور  معاون سیاسی  زاده«   تاج  »مصطفی 
کنایه آمیز از کرباسچی خواسته است تا دیدگاه های خود را به نام اصلاحات اعلام 
نکند. تاج زاده نوشته است: » حق آقای کرباسچی است که در انتخابات 1400 هم 
شرکت کند و حتی به تبلیغ آقای لاریجانی بپردازد، اما به اسم کارگزاران، و نه به نام 
اصلاح طلبان. باتوجه به رای ندادن بخشی از هم حزبی ها در انتخابات 98، قانع کردن 

اعضا و هواداران به رای دادن و حمایت از نامزد نیابتی اولویت دارد.«
موافقان و مخالفان پایان کار شعسا

بخش دیگر اصلاح طلبان هم طی روزهای پس از استعفای حجت الاسلام موسوی 
لاری درباره آینده شورای عالی سیاست گذاری و تدوام کار آن به اظهارنظر پرداختند. 
گروهی مخالف ادامه کار این شورا پس از انتخابات بودند اما گروه دیگر بر ضرورت 
تداوم این سازوکار تاکید می کردند.   »شهاب طباطبایی« سخنگوی حزب ندای 
ایرانیان درباره ادامه کار شورا گفته است: »اصل مسئله این است که موضوعیت 
شورای سیاست گذاری منتفی شده است و ادامه کار این شورای زمانی موضوعیت 
داشت که در انتخابات اخیر مجلس قادر به اجماع سازی در میان گروه های مختلف 
اصلاح طلب می شد اما پس از اعلام نظر شورای سیاست گذاری درباره عدم ارائه 
لیست، تعدادی از احزاب عضو این شورا مستقل و یا با ائتلاف اقدام به ارائه لیست 

انتخاباتی کردند و شورا نتوانست نقش انسجام بخشی خود را ایفا کند.«
»جواد امام« بار دیگر از نقش و تصمیم شعسا در انتخابات سال گذشته حمایت و 
تاکیدکرده است: » ما باید با محوریت احزاب دوباره جمع شویم و برای تقویت جبهه 
اصلاحات فکری کنیم. باید ضعف ها را برطرف کرده و از شخصیت های حقیقی که 

جایگاه ملی و شناخته شده ای دارند، دعوت کنیم.«
»آذر منصوری« قائم مقام حزب اتحاد ملت و عضو شورای عالی سیاستگذاری هم 
درباره بحث های موجود درباره آینده این شورا تاکید کرده است: »به نظرم مقدم بر 
ساز وکار اجماعی اصلاح طلبان این است که به این دو سؤال پاسخ داده شود که 1: 
جایگاه نهادهای انتخابی در ساختار حقیقی وحقوقی قدرت چیست؟ 2: چنانچه 
روند حذفی شورای نگهبان در انتخابات آینده ادامه داشته باشد آیا اصلاح طلبان 
همچنان می خواهند با تکیه بر حداقل ها سیاست ورزی کنند؟ به نظرم باید قبل از 

اینکه مجددا بخواهیم راجع به ساختار جبهه ای آینده اصلاح طلبان صحبت کنیم به 
این سوالات پاسخ داده شود.«

»عبدالله ناصری« عضو بنیاد باران هم گفته است: »معتقدم همه احزاب اصلاح طلب 
و هر ائتلاف قدیم و جدید فقط با نگاه »راهبرد—تاکتیک« می تواند موفق شود. شکی 
نیست این رویکرد و این راهبرد-تاکتیک پرهزینه است وحتما بخشی از اعضای شعسا 

این آمادگی را ندارند. حتما باید طرحی دیگر در انداخت.«
مرور اظهارنظرهای دو روز گذشته نشان می دهد که مخالفان ادامه کار این شورا 
بیشتر از موافقان آن است و تیترهای محتوی پایان کار بیشتر منعکس شده است اما 
پرسش مهم این میان آینده یکی از مهم ترین جریان های سیاسی ایران طی چهاردهه 
گذشته است. چپی ها، پیروان خط امام، اصلاح طلبان، تحول گرایان یا هر نام دیگری 
بر این جریان نهاده شود اهمیتی نخواهد داشت آن زمان که برای رقابت سیاسی در 

حکومت مردم سالار، کشور نیازمند حضور و کنشگری آنان است.
چهار تکلیفی که اصلاح طلبان باید روشن کنند

اصلاحات راه دشواری پس از این پیش رو خواهد داشت؛ شتاب فزاینده تحولات 
در جهان کنونی، رونق کرونا که بسیاری از رونق بسیاری از موضوعات کاسته، جامعه 
ایران که هر روز و هر لحظه در حال تغییر و گذار است، نهادهای ناظر که دستان اصلاح 
طلبان را برای حضور در سطح نخست قدرت اگر نگوییم می بندند، دستکم باز هم 
نمی گذارند و در نهایت رقیبی که دغدغه هیچ یک از این موضوعات را ندارد چون 
حیات خود را تضمین شده یافته است. اصلاح طلبان آنگونه که از زبان یک یک شان 
جاری می شود بر ضرورت طرح تازه اذعان و تاکید دارند. این طرح تازه اما شامل چه 
خواهد بود مهم است. واقعیت آن است که در این طرح تازه چهار محور اساسی باید به 
هر صورت ممکن تعیین تکلیف شوند و هرگونه عبور گذرا و عدم پرداخت دقیق به آن 
ها، سرانجام روزی گریبان اصلاحات را خواهد گرفت. در مرحله اول اصلاح طلبان باید 
تکلیف و یا نسبت خود را با موضوع قدرت، سازوکارهای آن، محدودیت ها و خطرات آن 
روشن کنند. باید مشخص شود که حضور در قدرت برای اصلاحات تا چه میزان مهم 

است و برای این حضور حاضر به دست یازیدن به چه هستند؟
تکلیف دومی که باید روشن شود تکلیف رهبری یا زعامت این جریان است. شخص 
یا سازوکار؟ کدام یک قرار است راهبر راهبردهای اصلاح طلبان در افق پیش رو باشند؟ 
اگر شخص ملاک نظر است آیا »سید محمد خاتمی« برای این زعیم بودن کافی 
نیست؟ سازوکاری که قرار است در سیاست شخصیت محور ایران جایگزین رهبری 
اصلاح طلبان شود چه ویژگی هایی باید داشته باشد؟ تک تک این پرسش ها و پاسخ 
های به آن بخش بزرگی از سوتفاهمات موجود را رفع خواهد کرد و برخی ناکامی های 

پساانتخاباتی را به دلخوری های پیشاانتخاباتی گره نخواهند زد.
در مرحله سوم اصلاح طلبان باید به مهم ترین نیاز خود یعنی تعیین تعریف واضح 
و مشخص برای اصلاح طلبی برسند. تعریفی که پس از سه دهه فعالیت دیگر بین 
العباسین نباشد و مشخص کند که یک فعال سیاسی چه ویژگی هایی را دارا باشد 
در جرگه اصلاح طلبی جای و نام می گیرد. خطوط غیرقابل عبور و میزان انعطاف در 
برابر قدرت و رقیب هم باید در مانیفست به واضح تعریف شود تا ائتلاف و عدم ائتلاف 
با رقیب بعدها موجبات کنایه های سیاسی نشود. چهارمین تکلیفی که اصلاحات 
باید تن به تعیین آن بدهد نسبت بسیار مهم خود با جامعه و مردم است. دعوت به 
رای تاکنون تنها منولوگ میان اصلاح طلبان و مردم بود اما این بار مردم با بی توجهی 
به سیاست و جریان های آن نشان دادند که این منولوگ باید به دیالوگ تبدیل شود. 
دیالوگی که جامعه شاید به این زودی نتواند آن را با اصلاحات برقرار کند اما دیگر تن به 
منولوگ های آمرانه انتخاباتی از سوی هر جریان سیاسی که باشد تن نخواهد داد.در 
نهایت اصلاحات باید سرانجام نقطه ایستادن خود را در دوگانه قدرت-جامعه مشخص 

کند.

چهار تکلیفی که اصلاح طلبان باید روشن کنند؛

اصلاح طلبان در پی تعیین تکلیف اصلاحات

 یک تحلیلگر ارشد مسائل سیاست خارجی تاکید کرد: ارتباط 
تلاش آمریکا برای تمدید تحریم های تسلیحاتی ایران به انتخابات 
2020 بیشتر از این جهت است که از یک پیروزی برای ایران که به 

منزله شکست ترامپ خواهد بود، جلوگیری شود. 
طی روزهای گذشته، روزنامه نیویورک تایمز در گزارشی مدعی 
شد که مایک پمپئو، وزیر امور خارجه آمریکا به دنبال طرحی 
است که براساس آن، آمریکا به عنوان یک عضو برجام مانع از 
لغو تحریم های تسلیحاتی ایران براساس برجام شود. این گزارش 
می افزاید که آمریکا مدعی است با توجه به الزام آور بودن قطعنامه 
2231، آمریکا همچنان شریک برجام است و بر این اساس، پمپئو 
می کوشد با فعال کردن مکانیزم ماشه، موجب تمدید تحریم های 
تسلیحاتی و اعمال مجدد تحریم ها شود. در این باره گفت وگویی 
با کوروش احمدی، دیپلمات اسبق ایران در سازمان ملل متحد 
در دفتر نیویورک و ژنو داشتیم که مشروح آن در ادامه می خوانید. 
آیا با وجود خروج رسمی واشنگتن از توافق هسته ای 
و اعمال مجدد تحریم ها علیه ایران، آمریکا می تواند مدعی 

مشارکت در برجام را بکند؟
روشن است که رییس جمهور آمریکا طی یک مموراندوم رسمی 
در 8 مه 2018 به صراحت و با واضح ترین تعابیر حقوقی از برجام 
خارج شده و آثار مترتب بر آن یعنی اعاده تحریم های یکجانبه 
آمریکا و عدم شرکت آمریکا در نشست های کمیسیون مشترک 
برجام نیز این خروج را مسجل کرده است. این خروج از برجام 
بر  مبنی  قطعنامه 2231  و  برجام  سند  در  قبلی  رفرنس های 
عضویت آمریکا در برجام را نسخ کرده است. لذا روشن است که 
آمریکا نمی تواند به عنوان یک عضو برجام از اختیارات مصرح در 
بند 11 و 12 قطعنامه 2231 برای ادعای نقض برجام توسط ایران 
استفاده کند. به علاوه، عضویت در برجام و پایبندی به قطعنامه 
2231 جامع الاطراف است. به این معنی که آمریکا نمی تواند 
رسما و آشکارا به هیچ یک از تعهدات خو ذیل این دو سند پایبند 
نباشد و تنها بخواهد از امتیاز مندرج در بند 11 قطعنامه استفاده 

کند.
شبه استدلال های گولدبرگ یک مغلطه حقوقی است

امنیت  عالی  شورای  سابق  عضو  گولدبرگ،  ریچارد 
ملی آمریکا مدعی شده چون قطعنامه ۲۲31 قطعنامه ای 
الزام آور است، ایالات متحده شریک برجام است و می تواند 
از مکانیزم ماشه استفاده کند. آیا استناد به قطعنامه سازمان 
ملل می تواند دستاویزی برای بازگشت و دخالت در آمریکا در 

برجام باشد؟
شبه استدلال های گولدبرگ یک مغلطه حقوقی است. او مدعی 
است که قطعنامه 2231 قائم به ذات است و برای همه اعضای 
سازمان ملل تعهدزاست و ربطی به برجام ندارد. او مدعی است 
در قطعنامه 2231 قید نشده که اگر کشوری از برجام خارج شد، 
از حقوق خود ذیل این قطعنامه، از جمله اعمال مجدد تحریم ها 
)snapback( محروم می شود. این مغالطه حقوقی توجه ندارد 
که قطعنامه اساسا برای اجرای برجام تصویب شد و از کشورها، 
اجرای آن را می خواهد. یعنی چیزی که آمریکا صریحا آن را نقض 
کرده و اکنون بدون اجرای تعهدات خود تنها در پی استفاده از یک 
مکانیسم مندرج در آن به سود مطامع خود است. البته آمریکا از 
اینکه بند 1 قطعنامه در مورد اجرای برجام توصیه ای است و بند 
11 الزام آور است و نیز اینکه آژانس در مواردی از عدول ایران از 

برجام سخن گفته، حتما خیلی استفاده خواهد کرد.
هدف آمریکا عدم لغو تحریم های تسلیحاتی است

هدف آمریکا برای طراحی چنین سناریویی چیست؟ 
تمدید تحریم های تسلیحاتی یا اعمال تحریم های سنگین تر 

علیه ایران؟
فعلا هدف آمریکا جلوگیری از سیر امور مطابق برجام و اجرای 
بند پنج ضمیمه B قطعنامه 2231 است. در این بند تصریح شده 
که تحریم های تسلیحاتی علیه ایران پنج سال بعد از »روز تصویب« 
یعنی 18 اکتبر، به طور اتوماتیک لغو می شوند. تنها امکانی که 
آمریکا برای جلوگیری از تحقق این امر دارد، استفاده از مکانیسم 

بازگشت در قطعنامه است و اکنون دارد به هر دری می زند که 
به این هدف برسد. تحریم های سنگین تر مورد اشاره در مقاله 
نیویورک تایمز ظاهرا تهدیدی است که آمریکا می خواهد از طریق 

آن این برنامه خود را پیش ببرد.
پمپئو اهداف گسترده تری نسبت به ترامپ درباره ایران 

مدنظر دارند
تا چه اندازه مقامات آمریکایی می خواهند از این حربه 
برای اعمال فشار به ایران برای بازگشتن به میز مذاکره ای که 

ایالات متحده آن را چیده، استفاده کنند؟
این نقشه جدید اگرچه در چارچوب فشارهای حداکثری قرار 
دارد، اما به طور مستقیم به فشار بر ایران برای مذاکره  مربوط 
نیست. آمریکا در پی آن است که از این طریق مانع دستیابی 
ایران به حقش در مورد لغو تحریم های تسلیحاتی شود. اما به 
طور کلی یکی از اهداف شخص ترامپ، مذاکره با ایران با هدف 
اعمال برخی تغییرات در برجام و اجرای آن زیر نام »معامله ترامپ« 
و اجرای یکی از قول های انتخاباتی اش است. البته پمپئو و شرکا 

اهداف گسترده تری مد نظر دارند.
دولت ترامپ می خواهد از پیروزی ایران جلوگیری کند

با توجه به اینکه زمان پایان تحریم تسلیحاتی ایران، درست 
در آستانه انتخابات آمریکا خواهد بود، تا چه اندازه این اقدام 

احتمالی آمریکا را پروژه ای انتخاباتی می دانید؟
ربط این اقدام به انتخابات از جهت معکوس آن است. به این 
معنی که اگر تحریم های تسلیحاتی علیه ایران در 18 اکتبر لغو 
شود، این شکستی برای تیم ترامپ خواهد بود و دمکرات ها از آن 
به عنوان حربه ای برای نمایش بیهوده و بی اثر بودن سیاست های 
ترامپ در مورد ایران در جریان مبارزات انتخاباتی استفاده شایانی 
خواهند کرد. ربط این موضوع به انتخابات بیشتر از این جهت 
است که از یک پیروزی برای ایران که به منزله شکست ترامپ 

خواهد بود، جلوگیری شود.
باقی مانده در برجام )گروه  واکنش احتمالی شرکای 

4+1( به این موضوع را چگونه ارزیابی می کنید؟
باید دید. قاعدتا همه اعضای کنونی برجام باید مغلطه حقوقی 
تیم ترامپ را رد کنند و با آن مخالفت کنند اما اولا دنیا، دنیای 
معامله است و کشورها بدون استثنا اهل معامله و بده بستان 
داشت  توجه  باید  ثانیا  بیشتر.  بعضی  کمتر،  بعضی  هستند. 
که ما با یک وضعیت بسیار پیچیده و بی سابقه حقوقی مواجه 
هستیم. اجرای بند 11 قطعنامه 2231 اتوماتیک است. یعنی 
صرف معرفی ایران به عنوان ناقض برجام خود به خود و در نهایت 
بدون رای گیری و بدون امکان توسل به حق وتو، موجب اعاده 
قطعنامه های قبلی علیه ایران می شود. اینکه آمریکا به رغم خروج 
از برجام در عمل چگونه می تواند مکانیسم بازگشت را فعال کند و 
دیگران اگر واقعا بخواهند عملا چگونه می توانند مانع شوند، امری 
است غریب و بی سابقه در حقوق بین الملل. آمریکا ظاهرا امیدوار 

است که موقعیتش به عنوان یک ابرقدرت راه را برایش باز کند.
موفقیت آمریکا در تمدید تحریم های تسلیحاتی برجام را 

تضعیف می کند
در صورت ارجاع پرونده ایران به شورای امنیت برای 
تمدید تحریم های تسلیحاتی، آیا ما باید منتظر پایان رسمی 

برجام باشیم؟
پرونده در شورا هست. مسئله این است که آیا جلوگیری از لغو 
تحریم های تسلیحاتی علیه ایران در 18 اکتبر به طور اتوماتیک 
عملی می شود یا نه. البته تنها نکته تازه در مقاله دیوید سنگر در 
نیویورک تایمز این بود که آمریکا قبل از توسل به بند 11 قطعنامه 
قصد طرح یک قطعنامه در شورا برای تحریم تسلیحاتی ایران را 
دارد. این قطعنامه را دیگر اعضای دائم می توانند وتو کنند. در 
صورت وتوی این پیش نویس مثلا توسط روسیه، در آن صورت 
بحث توسل آمریکا به بند 11 قطعنامه مطرح خواهد بود. در این 
صورت هم به لحاظ حقوقی نمی توان از پایان رسمی برجام سخن 
گفت. اما موفقیت آمریکا در این حوزه، می تواند باعث تضعیف باز 

هم بیشتر آن شود.

کوروش احمدی تحلیلگر ارشد مسائل سیاست خارجی: 

دولت ترامپ می خواهد از پیروزی ایران جلوگیری کند

آمریکا در حالی به دنبال بهره برداری از ظرفیت های برجام و استناد به قطعنامه 
2231 شورای امنیت سازمان ملل است که بویژه در دو سال اخیر خود از هیچ تلاشی 
برای تخریب و نابودی آن فروگذار نکرده و سایر کشورهای جهان را هم برای عدم اجرای 

تعهداتشان تحت فشار قرار داده است. 
 تحریم های تسلیحاتی علیه ایران بر اساس مفاد توافق نامه پاییز سال جاری به پایان 
خواهد رسید و آمریکا از هم اکنون نگران سلاح های فرضی است که ایران آن ها را خواهد 
خرید. طرح های مختلف برای مقابله با این واقعیت یکی پس از دیگری در حال بررسی 
است و این میان عجیب ترین طرح آن است که کاخ سفید دنبال تبصره ای است تا در 
صورت ناکامی دیگر طرح ها  از ظرفیتها و امکانات مندرج در برجام بهره برداری کند آن 
هم در شرایطی که 18 اردیبهشت ماه سال 97  »دونالد ترامپ« رسما خروج از آن را امضا 

و تحریم های هسته ای علیه ایران را بازگردانده است.
از همان روز نه تنها تحریم های ثانویه بلکه بسته کاملی از محدودیت ها با عنوان فشار 
حداکثری علیه ایران اعمال شد. صادرات نفت ایران رو به کاهش گذاشت، ورود بسیاری 
از اقلام دارویی و غذایی ممنوع شد، موج بزرگی از پروپاگاندای رسانه ای علیه جمهوری 
اسلامی به راه افتاد و بسیاری از منابع درآمد ایران مسدود و بلوکه شد. ایران هم در مقابل 
این سیاست خصمانه راهبرد مقاومت حداکثری را اتخاذ کرد. با وجود فشارهای زیادی 
که آمریکا در سایه بی تفاوتی سایر شرکای برجام علیه ایران اعمال کرد ایران کم کم خود 
را بازیافت و ضمن کنترل امور، یک سال بعد از خروج آمریکا از برجام  اعلام کرد که از 
تعهدات مندرج در توافق هستهای عقب نشینی خواهد کرد. و در ماههای بعد در پنج 
مقطع دو ماهه محدودیتهای هسته ای را کنار گذاشت. حال در میانه پاندمی کرونا و 
زمانی که تعداد جانباختگان آمریکا به عدد 60 هزار نفر نزدیک می شود، وزیر امورخارجه 

در پی دستیابی به راه تازه ای برای افزایش فشار بیشتر به ایران با استفاده از ظرفیت های 
برجام است.  

آمریکا نگران چیست؟ 
طی دو دهه گذشته تنوع قطعنامه های صادره علیه ایران از سوی شورای امنیت 
سازمان ملل متحد، تشخیص بندهای هر یک از آن ها را سخت کرده است اما شاید 
بتوان قطعنامه 1747 مصوب سال 2007 میلادی 1386  شمسی این شورا را یکی 
از مهم ترین قطعنامه هایی دانست که در آن بر ممنوعیت صادرات و واردات سلاح های 
سنگین به ایران تاکید شده است. در قطعنامه شش گانه این شورا که در نهایت ایران 
را ذیل فصل هفت منشور قرار داد،  این ممنوعیت ها تکرار شده است. پس از امضای 
برجام و در یکی از بندهای قطعنامه 2231 شورای امنیت که تحریم های این شورا علیه 
جمهوری اسلامی را لغو می کند،  هرگونه داد و ستد تسلیحاتی با ایران تا 18 اکتبر سال 
2020 ممنوع است. با اتمام این محدودیت ایران از  27مهر ماه سال جاری می تواند 
تسلیحات نظامی خریداری کند. حال تیم پمپئو با اعلام این ادعا که نمی تواند اجازه دهد 
ایران سلاح خریداری کند، در تلاش است با استناد به توافق برجامی که کشورش از آن 
خارج شده، به شورای امنیت سازمان ملل ثابت کند که ایران تعهدات خود را نقض کرده 
است و این شورا باید تحریم های مورد اشاره را تمدید کند. ادله های حقوقی دیپلمات ها 
و حقوقدانان آمریکایی قرار است در چند مرحله علیه حق مسلم ایران فعالیت کنند؛ در 
مرحله نخست مانع از لغو تحریم های شورای امنیت شوند، در صورت ناکامی، خود را 
یکی از اعضای برجام معرفی! و با لغو تحریم ها مخالفت و مکانیسم ماشه آمده در برجام را 
اجرایی کند و در نهایت تدبیری بیاندیشد تا در صورت لغو این تحریم ها هم، قطعنامه های 

تازه صادرات هر نوع سلاح به ایران را محدود کند.

واشنگتن در این مسیر موانع کم ندارد؛ روسیه و چین و حتی اروپا همچنان در برجام 
حاضر هستند و اجازه نمایش هایی از این دست را به تاجر کاخ سفید نخواهند داد. هریک 
از این طرفین بر روی کاغذ برای صادرات سلاح های خود به ایران آمادگی دارند و چشم 
پوشی از این بازار قطعا باید مابه ازای بزرگی برای آن ها داشته باشد. از سوی دیگر تن دادن 
به هر ساز ناکوک ترامپ چه آن موقع که قصد خروج از برجام را داشت و چه اکنون که به 
دنبال بهره برداری از ظرفیتهای آن است، برای این کشورها بی آبرویی تازه ای در سطح 
دیپلماسی خواهد بود.   ادله حقوقی مورد ادعای پمپئو هم در برابر شواهد بی شمار از 
نقض عهد برجامی آمریکا و شدت تحریم های اجرا شده علیه ایران چندان کارایی نخواهد 
داشت. از سوی دیگر تهران هم همانطور که با عقب نشینی از تعهدات هسته ای خود 
نشان داد برگ هایی در اختیار دارد که می تواند در صورت لزوم از آنها استفاده کرده و غلط 

بودن محاسبات  دولتمردان  آمریکایی را آشکار کند
فشار حداکثری به جایی نرسید

همزمان با اوج گیری بحران کرونا در جهان و درگیر شدن بسیاری از کشورهای جهان 
با ویروس کووید19، انتظارها از آمریکا به عنوان یکی از مدعیان همیشگی حقوق بشر 
لغو تحریم ها علیه ایران و پایان دادن به تروریسم اقتصادی و دارویی علیه مردم بود. با این 
حال تیم ترامپ نه تنها در مسیر کمک رسانی به انسان ها قدمی برنداشتند بلکه با تهدید 
به حمله نظامی، هشدار به قایق های ایرانی در مرزهای آبی خلیج فارس و مانع تراشی در 
مسیر ورود دارو و اقلام بهداشتی نشان داد که اهمیت جان مردم ایران برای سران آمریکا 
ژستی پوپولیستی در جهان است. ابراز نگرانی از تجارت تسلیحاتی جمهوری اسلامی 
به عنوان تازه ترین سند تناقضات آمریکایی در حالی از سوی وزارت خارجه  این کشور به 
کانون بحث ها کشیده می شود که با وجود تحریم های بانکی علیه ایران، خرید و واردات 

دارو به کشور هم صورت نمی گیرد. بنابراین سخن از واردات تسلیحات در چنین شرایطی 
تنها نشانه بهانه جویی ترامپ است.  ریشه فشارهای حداکثری علیه تهران از سوی ترامپ 
را می توان در پاسخ وزیر امور خارجه ایران تا حدودی دریافت. »محمدجواد ظریف« در این 
باره در توییتر نوشته است: »دو سال پیش، مایک پمپئو وزیر امور خارجه آمریکا و رییس 
او »توقف مشارکت آمریکا« در برجام را اعلام کردند و رویای این را در سر می پروراندند که 
»فشار حداکثری« آن ها ایران را به زانو در خواهد آورد. با توجه به شکست حقیرانه آن 
سیاست، پمپئو اکنون می خواهد عضوی از برجام باشد. رویاپردازی را متوقف کنید. ملت 
ایران همیشه درباره سرنوشتش تصمیم می گیرد.« تجلی »تصمیم گیری برای سرنوشت« 
مورد اشاره ظریف را شاید بتوان در پرتاب موفقیت آمیز نخسیتن موشک نظامی ایران 
به فضا یا تداوم حیات اقتصادی ایران با وجود تمام تنگناهای معیشتی و مهم تر از آن 
در مردمی دانست که با انتقادات و گلایه ها همچنان کشور خود را مستقل می خواهند. 
شواهد بسیاری از ناکامی سیاست فشار حداکثری ترامپ علیه ایران وجود دارد و این برای 
رییس جمهوری تاجرماب آمریکا که از یک سو درگیر یکی از سهمگین ترین بحران های 
اقتصادی و اجتماعی یک قرن گذشته است و از سوی دیگر اواخر سال جاری باید به 
مصاف رقبای انتخاباتی رود، چندان شرایط دلپذیری نیست. کرونا بسیاری از نقشه های 
اقتصادی و رشدی را که مدعی آن بود بی اثر کرده است. اظهارنظرهای عجیب او هم در 
مقام رییس جمهور یک کشور ابرقدرت، چندان با منطق نمی خواند و هر روز دستمایه 
طنزهای جدید می شود، وعده های او به حامیان صهیونیست و متحدان خاورمیانه ای 
خود هم به مقام عمل نرسیده است. بنابراین برای نجات از شرایط موجود و راهیابی دوباره 
به کاخ سفید نیازمند حربه ای تکراری ایجاد درگیری های کوچک و بزرگ خارجی است تا 

اذهان را تا حدودی از مشکلات درونی و اصلی که با  آنها درگیر است، دور کند.

آمریکا نگران چیست؟ 

یک بام و دو هوای آمریکا در ماجرای برجام



اولتیماتوم سرمست به مدیران قم  
استاندار قم گفت: برای معرفی طرح های قابل واگذاری به بخش خصوصی از سوی دستگاه های 
اجرایی سرعت عمل ضروری است و دستگاه های اجرایی تا 14 اردیبهشت ماه فرصت دارند.بهرام 
سرمست بعد از ظهر پنج شنبه در نخستین جلسه شورای توسعه و برنامه ریزی استان قم در سال 99 
که با حضور نمایندگان مردم در قم مجلس شورای اسلامی در سالن کرامت استانداری برگزار شد، 
تصریح کرد: برای واگذاری طرح هایی که باید به بخش خصوصی واگذار شود در یک فرصت نیاز به کار 
کارشناسی داریم تا تشخیص دهیم چه پروژه ای می تواند ضمن برداشتن بار مالی از دولت برای بخش 
خصوصی سودآوری داشته باشد.وی در بخش دیگری از سخنان خود ضمن ابراز گلایه از مقاومت 
برخی دستگاه های اجرایی عنوان کرد: برخی دستگاه های اجرایی در برابر واگذاری طرح های عمرانی 
در سال 98 مقاومت کردند و تا 14 اردیبهشت ماه به مدیران دولتی فرصت داده می شود تا از ظرفیت 
ایجاد شده در راستای تحقق این امر استفاده کنند.استاندار قم افزود: نگاه مسئولان به حفظ تجهیزات 
دولتی باید تغییر کرده و آن ها را به بخش خصوصی واگذار کنند.وی ادامه داد: تا جایی که اعمال 
حاکمیت ضروری نیست و می توان از طریق واگذاری طرح ها برای بخش خصوصی ایجاد مزیت کرد 

مدیران اجرایی باید عمل کنن

ناگفته های محسن هاشمی از محکومیت برادرش 
 رئیس شورای شهر تهران درباره محکومیت برادرش توضیحاتی داد. محسن هاشمی در برنامه 
تلویزیونی »شبگرد« در پاسخ به این سوال که تا چه میزان اهل فضای مجازی است و چرا در زمان 
اتهامات مهدی هاشمی در فضای مجازی جو سنگینی بر علیه خانواده هاشمی ایجاد شد؟ گفت: زیاد 
اهل فضای مجازی نیستم و در زمان اتهامات مهدی، حرف های زیادی زده شد که بیش از صد مورد 
اتهام به مهدی وارد شد.هاشمی ادامه داد: با توجه به تکثر اتهامات مهدی با پای خود به کشور بازگشت 
تا ثابت کند اتهامات وارده درست نیست و در نهایت از صد مورد اتهام مطرح شده 13 اتهام مهدی در 
دادگاه بررسی شد که در 3 مورد محکوم شد و باید اعلام  کنم که در آن زمان نیز به این حکم اعتراض 
داشتیم، اما به علت آن که آیت الله هاشمی گفته بود که پسر من نیز مانند دیگران باید محکومیت خود 

را سپری کند، اعتراضی مطرح نشد.
 

کنایه های سلیمی نمین به پایداری ها
عباس سلیمی نمین، تحلیلگر سیاسی اصولگرا: سرلیستی قالیباف، معنا و مفهوم خاصی را منتقل 
و مشخص می کند نتیجه انتخابات ریاست مجلس چه خواهد بود. برخی کاندیدا های ریاست مجلس 
فقط به دنبال مطرح کردن خودشان هستند تا سهمی در مجلس پیدا کنند. در انتخابات به پایداری ها 
سهمی داده شد تا جلوی اختلافات گرفته شود، چون اندک هستند، اما اهل سر و صدای زیاد. معتقدم 
باید اجازه دهیم جامعه بفهمد عِده و عُده جبهه پایداری چقدر است، قطعا پایگاه اجتماعی نازلی دارند. 
بعید است در مجلس یازدهم سهمی به پایداری ها داده شود. ممکن است برخی دولتمردان سابق 
ارتباط پنهانی با احمدی نژاد داشته باشد. احتمال ائتلاف پایداری ها و دولتمردان دولت احمدی نژاد 
وجود دارد و می توانند مباحث انحرافی و جنجالی را مطرح کنند. جبهه پایداری خیلی تلاش کرد تا 

کسی از خودشان را در سرلیست بگذارد و دو سرلیست باشد، ولی موافقت نشد. 
 

رئیس مرکز تحقیقات کامپیوتری علوم اسلامی منصوب شد 
اسلامی)نور(،  علوم  کامپیوتری  تحقیقات  مرکز  ریاست  به  بهرامی  حجت الاسلام  محمدحسین 
منصوب شد.حجت الاسلام  و المسلمین محمدی گلپایگانی رئیس دفتر رهبر معظم انقلاب اسلامی 
مدظله العالی در پاسخ به نامه آیت الله آملی لاریجانی رئیس هیئت امنای مرکز تحقیقات کامپیوتر علوم 
اسلامی نور، موافقت ایشان با پیشنهاد هیئت امنا، مبنی بر معرفی حجت الاسلام دکتر محمدحسین 
بهرامی به عنوان رئیس آن مرکز را ابلاغ نمودند.در متن این نامه آمده است: »معظم له موفقیت ایشان 
را در جهت تحقق مأموریت های اساسی مرکز خصوصاً در ارتباط با حوزه های علمیه از پروردگار متعال 
مسئلت نمودند.«همچنین در این نامه قدردانی معظم له از حجت الاسلام و المسلمین حمید شهریاری 

که در طول سال های مدیریت بر این مجموعه زحمات ارزشمندی را متقبل شدند، اعلام شده است.

معاون خدمات شهری شهرداری قم اعلام کرد:

بهره برداری از سایت آموزشی 
آتش نشانی تاپایان سال

معاون خدمات شهری شهرداری قم از راه اندازی سایت آموزشی ویژه آتش نشانی 
به مساحت 40 هزار مترمربع تا پایان سال 99 خبر داد. سید امیر سامع با اشاره به 
اهمیت ارتقای تجهیزات آتش نشانی در سطح شهر، اظهار داشت: شهر قم یکی 
از شهرهای استاندارد در حوزه ایستگاه های آتش نشانی و تجهیزات است که در 
سال های گذشته اقدامات مهمی برای ارتقای این مهم در شهر صورت پذیرفته است. 
معاون خدمات شهری شهرداری قم با بیان اینکه 10 ایستگاه جدید آتش نشانی و 
ماشین آلات آتش نشانی در سال های گذشته در قم صورت پذیرفته است، تصریح 
کرد: در سال گذشته بیش از 6 میلیارد تومان تجهیزات آتش نشانی و تجهیزات فردی 
برای نیروها تهیه شده است و نردبان جدیدی نیز به ناوگان آتش نشانی افزوده شده 
است. سامع با اشاره به آخرین وضعیت نوسازی ساختمان سازمان خدمات ایمنی 
و آتش نشانی، اضافه کرد: کار نوسازی ایستگاه اصلی، مرکزی و ساختمان اداری 
آموزشی  سایت  ساخت  وی  می شود.  آغاز  به زودی  پیمانکار  انتخاب  به  توجه  با 
آتش نشانی در قم را موردتوجه قرار داد و افزود: محصورسازی این پروژه در سال 98 
انجام شد و پروژه های این سایت در مساحت 40 هزار مترمربع ویژه آموزش کلیه 
آتش نشان ها راه اندازی می شود که امیدواریم این پروژه در سال 99 به بهره برداری 
برسد. معاون خدمات شهری شهرداری قم با اشاره به اقدامات انجام شده در بحث 
مدیریت بحران، تصریح کرد: در تکمیل لوازم و تجهیزات بحران سال گذشته 6 
میلیارد تومان شامل 14 وسیله اعم از مینی لودر و لودرها و گریدر و تجهیزات لازم و 
خرید پمپ در مقابله با بحران خریداری شد که توان مدیریتی برای مقابله با بحران در 
شهر قم را افزایش داد. سامع خاطرنشان کرد: در مدیریت بحران توانستیم انبارها را 
تکمیل کرده و سوله اسکان اضطراری منطقه 8 که تا مرحله سفت کاری پیش رفته 
بود به پیمانکار جدید واگذار شد، این پروژه تکمیل شده و سوله آماده بهره برداری 
است. وی تصریح کرد: همه 5 محل اسکان اضطراری مجهز به ژنراتور و مخازن آب 

اضطراری است تا خدمات را به بهترین نحو ارائه دهیم.
 

شهردار منطقه دو قم خبرداد:

تولید بیش از ۱۶۴ هزار گلدان فصلی 
شهردار منطقه دو قم از تولید بیش از 164 هزار گلدان فصلی در منطقه دو در 
نیمه دوم سال 98 خبر داد. رضا رحیمی با اشاره به تولیدات انجام شده در حوزه 
فضای سبز در منطقه دو اظهار کرد: در پاییز و زمستان سال گذشته بیش از 120 
تن خاکریزی، ماسه دهی و کوددهی در گلخانه ها برای آماده سازی نشاء پاییزی 
صورت گرفت. شهردار منطقه دو قم با اشاره به احداث شاسی برای تولید قلمه 
در گلخانه شهرداری منطقه، گفت: در 6 ماه دوم سال گذشته بیش از 26 هزار 
گلدان نهال در گلخانه منطقه دو تولید شد که شامل 3 هزار گلدان نهای صنوبر، 
هزار گلدان نهال بنجامین، 6 هزار نهال اکالیپتوس، 10 هزار گلدان نهال پده، 3 
هزار گلدان نهال انگور و3 هزار گلدان نهال انجیر بوده است. رحیمی با تاکید بر 
تولید و گلدانی کردن بالغ بر 109 هزار و 500 درختچه، تصریح کرد: 11 هزار 
گلدان درختچه ختمی فلفلی، 11 هزار گلدان رز، 4 هزار گلدان رزماری، هزار و 
500  شمشاد پرتقالی، 55 هزار گلدان درختچه محمدی، 17 هزار و 500 گلدان 
شاهپسند و 9 هزار و 500 گلدان کاغذی در 6 ماهه دوم سال 98 تولید شده است. 
وی از تولید 164 هزار گلدان گل فصلی در منطقه دو خبر داد و افزود: این گل ها 
شامل گل ناز، مارگریت، کوکب، ابری نقره ای، رعنا زیبا، گازانیا، شب بوزعفرانی، 
بنفشه، کروپسیس و نیکتا بوده است. شهردار منطقه دو قم کاشت نشاء فصلی 
پاییزی و بهاره زودرس را از دیگر اقدامات شهرداری منطقه عنوان کرد و افزود: در 
نیمه دوم سال 98 بالغ بر 81 هزار گلدان گیاهان پوششی نیز تولید شد که شامل 

فرانکینیا، ناز، پاپیتال، مغربی و اطلسی مکزیکی بوده است.

مدیر مرکز پدافند غیرعامل و مدیریت بحران شهرداری قم خبرداد:

شناسایی ۱۴00خانواده آسیب دیده 
حوزه مشاغل شهری

مدیر مرکز پدافند غیرعامل و مدیریت بحران شهرداری قم گفت: یک هزار و 473 
تن از نیروهای آسیب دیده مرتبط با شهرداری شناسایی  شده و بسته های معیشتی 
در بین آنان توزیع خواهد شد. علی اکبر رحیمی در جلسه کمیته اجتماعی و 
فرهنگی ستاد مبارزه با کرونا به ریاست بیژن سلیمان پور معاون سیاسی، امنیتی 
برگزار شد، اظهار  امام جواد )ع( استانداری  استانداری قم در سالن جلسات 
داشت: مصوب شده هیچ اجاره بهایی از بوستان ها که به دلیل بیماری کرونا 
تعطیل شدند گرفته نشود. مدیر مرکز پدافند غیرعامل و مدیریت بحران شهرداری 
قم گفت: یک سری اقشار واقعاً آسیب دیده اند اما در این زمینه دستمان باز نیست، 
برای نمونه بخشی از رانندگان اتوبوس با وجود اینکه اجاره بها پرداخت نکرده اند اما 
با مشکلات معیشتی روبرو بوده و باید زندگی خود را بچرخانند و دچار آسیب های 
جدی شده اند. رحیمی بیان کرد: دست فروشان بازار روزها، میوه فروشان و روز 
بازارها به دلیل بیماری کرونا آسیب دیده و تعطیل شده اند که بالغ بر 1473 نفر 
هستند که باید به آن ها توجه شود. وی اظهار کرد: اجاره بهای تمام مجتمع های 
ورزشی و غرفه های تجاری شهرداری قم از آغاز کرونا تا دو ماه آینده بخشیده 
شده است. مدیر مرکز پدافند غیرعامل و مدیریت بحران شهرداری قم ابراز کرد: از 
ابتدای کرونا هیچ یک از نیروهای رسمی و یا پیمانی شهرداری قم بیکار نشده بلکه 

از ظرفیت آنان در خدمات دیگر استفاده  شده است.
 

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم خبرداد:

پخش نغمه های رمضانی از برج های 
اذان شهر

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم گفت: به مناسبت ماه مبارک 
رمضان از برج های اذان شهر نغمه ها و مناجات های رمضانی پخش می شود.

اظهار  اذان سطح شهر،  بر ج های  از  اذان  به پخش  اشاره  با  مهدی کلانترزاده 
کرد: با توجه به ظرفیت  اطلاع رسانی این برج ها طی ماه های اخیر مباحث مرتبط 
با اطلاع رسانی نیز با استفاده از این برج ها در دستور کار قرار گرفته است. مدیرکل 
ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم با تاکید بر اینکه استفاده از برج های اذان در 
مناسبت های مختلف برای اطلاع رسانی به مردم، تصریح کرد: یکی از موارد استفاده 
مطلوب و راهگشای این برج ها، اطلاع رسانی در خصوص کرونا بود، از زمانی که اعلام 
شیوع کرونا در شهر قم صورت گرفت از این برج ها برای اطلاع رسانی نکات بهداشتی 
و همچنین ضرورت رعایت فاصله گذاری اجتماعی استفاده شد. کلانترزاده با اشاره 
به فرارسیدن ماه مبارک رمضان، گفت: با توجه به آغاز ماه مبارک رمضان و ضرورت 
ایجاد حال و هوای ماه میهمانی خدا در سطح شهر تصمیم بر پخش نواهای مناسب 
این ماه از این برج ها گرفته شد. وی گفت: به همین مناسبت از این برج ها نغمه هایی 
به مناسبت ماه مبارک رمضان و همچنین مناجات ماه خدا برای ایجاد حال و هوای 
رمضانی در شهر پخش می شود. مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم با 
تقدیر از سازمان زیباسازی شهرداری قم در آماده سازی و فراهم آوری بستر لازم برای 
این کار، خاطرنشان کرد: برج های اذان امکان بسیار خوبی در شهر بوده که طی 

سال های اخیر در میادین اصلی و مهم شهر راه اندازی شده است.
 

مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم :

اجاره بهای سالن های ورزشی 
شهرداری قم بخشیده شد

ابتدای  از  گفت:  قم  شهرداری  ورزشی  هنری  فرهنگی  سازمان  مدیرعامل 
محله  سراهای  و  ورزشی  سالن های  تمام  اجاره بهای  گذشته  سال  اسفندماه 
شهرداری قم بخشیده شده است. ابوالقاسم مقیمی در جلسه کمیته اجتماعی و 
فرهنگی ستاد مبارزه با کرونا به ریاست بیژن سلیمان پور معاون سیاسی، امنیتی 
استانداری قم در سالن جلسات امام جواد )ع( استانداری برگزار شد، اظهار کرد: 
سالن های ورزشی و سراهای محله شهرداری می تواند به مرکز توزیع، جمع آوری و 

بسته بندی اقلام معیشتی تبدیل شود.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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طرح: محمدعلی رجبی

پشتپردهحیلهجديدآمريکابرایبازگشتبهبرجام!

استاندار قم با تاکید بر این که قم هنوز از شرایط بحران کرونا خارج نشده 
است، گفت: وضعیت قم در زمینه شیوع ویروس کرونا هنوزسفید نشده است از 

شهروندان تقاضا دارم همچنان فاصله گذاری اجتماعی را رعایت کنند.
"بهرام سرمست" روز پنج شنبه در حاشیه بازدید از مرکز بهداشت قم در گفت 
و گو با خبرنگاران، با تشریح موفقیت های استان در مقابله با تبعات شیوع 
کرونا اظهار داشت:  دستگاه های اجرایی، علما و روحانیت، خیران بهداشت 
و سلامت و کادر پزشکی همه ظرفیت های خود را برای مقابله با کرونا به کار 
گرفتند. وی افزود: کادر بهداشت و درمان قم از همان ابتدای بیماری کرونا در 
مبارزه با این بیماری خیلی فداکارانه  وارد میدان شدند. سرمست اضافه کرد: 

تاب آوری نظام درمانی کشور و قم در مقابله با ویروس کرونا تحسین برانگیز بود.
وی بابیان این که در بحث درمان بیماران، عزم و روحیه  جهادی در بین پزشکان 
در سطح کشور و استان را شاهد بودیم گفت: جامعه پزشکی قم فراتر از وظایفش 

در راستای مقابله با بیماری کرونا ازخودگذشتگی نشان داد.
سرمست با تاکید بر پیگیری مشکلات نظام پزشکی قم توسط مسئولان 
خاطرنشان کرد: با بهبود وضعیت استان، در مراسمی از زحمات کادر پزشکی 
و پرستاری قم قدردانی خواهد شد. سرمست با اشاره به آغاز مرحله دوم طرح 
غربالگری کرونا در قم، افزود: این اقدام مناسب و درستی است، چرا که در جهت 
سیاست های پیشگیرانه به غربالگری جمعیت آماری خود نیاز داریم، تا غافلگیر 
نشویم و بتوانیم جمعیت را پیوسته و مستمر مورد غربالگری قرار دهیم و از شیوع 
مجدد پیشگیری کنیم. وی گفت: کادر بهداشت استان در مرحله پیشگیری از 
ابتلاء به بیماری نقش بسیار مهمی در اولویت بندی برنامه های استان در مقابله 

با ویروس کرونا ایفا کرده است.
استاندار قم با بیان نگرش علمی و سیستمی مدیریت استان در تصمیم سازی 
های کلان، اضافه کرد: در حوزه سلامت با بهره گیری از نظرات کارشناسی 
متخصصین و خرد جمعی همه بخش ها، تصمیمات مناسبی جهت اعمال 

برنامه های عملیاتی در زمینه کنترل شیوع ویروس کرونا اتخاذ شد.
وی حمایت مادی و معنوی از کادر درمانی و پزشکی را اهتمام اصلی مدیریت 
استان در ایام شیوع ویروس کرونا دانست و گفت: تامین اعتبار لازم برای هزینه 

های کادر درمانی، تکمیل بیمارستان امیر المومنین )ع( و تخصیص اعتبار 
بیمارستان مادر بخشی از حمایت های استان از بخش بهداشت و درمان است.

وی با بیان نقش مهم حوزه بهداشت و سلامت دانشگاه علوم پزشکی در 
پیشگیری از شیوع بیماری کرونا، تصریح کرد: کادر بهداشت در سیاست های 
پیشگیری اولین خط مبارزه هستند و با انسجام و هماهنگی صورت گرفته در 

سطح مدیریت بحران استان، توان و ظرفیت کامل استان وارد عمل شد.
استاندار قم همچنین با بیان نقش مهم و حیاتی مردم در طول مدت شیوع 
ویروس کرونا، گفت: بیشترین پیشگیری از انتقال بیماری و حمایت از سیاست 
های مقابله ای استان بر عهده مردم بود که در مناسبت های مختلف در این ایام، 
بخوبی شرایط و پروتکل های بهداشتی را رعایت نمودند. وی حضور مردم در 
رزمایش مواسات ، همدلی وکمک مومنانه همدلی مومنانه را مورد توجه قرار داد 
و ابراز کرد: شیوع بیماری کرونا ضمن تعطیلی برخی کسب و کارها و نیز از دست 
دادن برخی از شهروندان ، باعث بروز مشکلات معیشتی فراوانی شده است که 

کمک مردم به اقشار آسیب پذیر رویکرد بسیار مناسبی در این حوزه است.
استاندار قم عزم مدیریت استان را پشتیبانی از دانشگاه علوم پزشکی و کادر 
درمانی برای انجام ماموریت ها دانست و خاطر نشان کرد: طی بیش از 70 روز 
مبارزه با کرونا و حمایت شبانه روزی مدیریت استان از این مدافعان سلامت، 
امروز شاهد تاب آوری نظام سلامت و اقتصاد کشور در مقابل بحران شیوع کرونا 

و درخشش جمهوری اسلامی ایران در این زمینه هستیم.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم :

رعایت بهداشت سنگر اصلی مبارزه با کرونا است
 رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم  نیز دراین بازدید گفت: سنگر اصلی مبارزه با 
بیماری کووید 19 در قم مبتنی بر پیشگیری و رعایت نکته های بهداشتی است. 
محمد رضا قدیر ضمن قدردانی از تلاش های کادر درمان بیمارستان های 
قم در مواجهه با ویروس کرونا اظهار داشت: امروز سنگر اصلی مبارزه با کووید 
19مبتنی بر پیشگیری و رعایت نکات بهداشتی است و همچنان لازم است که 
مردم در طرح فاصله  گذاری هوشمند و اجتماعی مشارکت فعالی داشته باشند.

رییس علوم پزشکی قم افزود: در حال حاضر سیر نزولی بستری این بیماری را 
در استان شاهد هستیم که این مهم علاوه بر مجاهدت های پزشکان و پرستاران 
و کادر درمان، به خاطر زحمت های کادر درمانی در مرکز بهداشت استان و 

شهرستان است.
قدیر یادآور شد: در مرحله اول غربالگری حدود یک میلیون و 150 هزار تَن از 
جمعیت استان مورد پایش و بررسی قرار گرفتند و در مرحله دوم نیز هم  اکنون 
حدود 20 هزار تَن مورد غربالگری قرار گرفته اند و لازم است مردم شریف قم مانند 

گذشته با کارشناسان مرکز بهداشت همکاری مطلوبی داشته باشند.
رئیس علوم پزشکی قم با اشاره به همکاری خوب مردم در مقابله با این ویروس 
بیان کرد: اکنون بیشتر تلاش ما این است که زنجیره انتقال و تکثیر ویروس را در 
جامعه قطع کنیم و این امر محقق نخواهد شد مگر با رعایت فاصله گذاری توسط 

مردم و کنترل و پایش هایی که صورت می  گیرد.

استاندار قم: 

وضعیت قم هنوزسفید نشده است 
شهروندان فاصله گذاری اجتماعی را رعایت کنند

به صورت مجازی؛ 
آیین هفتمین روز ارتحال آیت الله امینی در قم برگزار شد

 آیین مجازی هفتمین روز ارتحال آیت الله ابراهیم امینی از اساتید برجسته حوزه علمیه قم، امام جمعه 
اسبق این شهر و عضو فقید تشخیص مصلحت نظام عصر پنجشنبه از سوی تولیت آستان مقدس کریمه 

اهل بیت در حرم حضرت معصومه )س( در قم برگزار شد. 
در این آیین، یک عضو مجلس خبرگان رهبری طی سخنانی آن مرحوم را از یاران ولایت دانست، و اظهار 

داشت: سال های سال خدمت به اسلام و انقلاب در کارنامه این مَرد بزرگ ثبت شده است.
حجت الاسلام محمد ابوالقاسم، اظهار داشت: این مَرد بزرگ پنج کتاب در رابطه با امامت تدوین کرد که 

نشان دهنده اهمیت امامت و ولایت در فکر و ذهن و اندیشه اش است.
ابوالقاسم با یادآوری مبارزه های آیت الله امینی در دوران پیش از پیروزی انقلاب، گفت: او از کسانی بود 
که در ماجرای بازداشت حضرت امام )ره( برای اعتراض از قم به تهران رفت و در تهیه اطلاعیه ها و تشویق 

مردم به حضور در راهپیمایی ها نقش وافری داشت.
وی زهد و تقوا و ساده زیستی را از جمله فضایل امام جمعه سابق ذکر کرد، و گفت: پشتیبانی از ولایت به 
عنوان یکی از شاخص ترین ویژگی های آن مرحوم قابل بیان است، و تا پایان عمر تکیه بر پیروی از ولایت 

فقیه و حمایت از رهبری جز اصلی ترین توصیه های او بود.
عضو خبرگان رهبری بیان داشت: آیت الله امینی سال ها با عضویت در مجلس خبرگان رهبری و امامت 

جمعه قم خدمات فراوانی در عرصه علم و فرهنگ به جامعه اسلامی ارائه کرد.
آیت الله ابراهیم امینی عضو مجلس خبرگان رهبری و عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام شامگاه 
جمعه، پنجم اردیبهشت ماه جاری، در سن 95 سالگی دارفانی را وداع گفت و پیکرش در جوار مزار شهید 

مطهری در حرم حضرت معصومه )س( به خاک سپرده شد.
آن مرحوم نائب رییس اسبق مجلس خبرگان رهبری، عضو برجسته جامعه مدرسین قم، عضو مجمع 
تشخیص مصلحت نظام، امام جمعه قم تا سال 1384 و از شاگردان برجسته آیت الله بروجردی، امام 

خمینی و علامه طباطبایی بوده  است
 

رییس اداره نگهداری راه های استان قم :

محور قدیم قم – کاشان بهسازی می شود
رییس اداره نگهداری راههای اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم گفت: با اعتباری افزون 

برشصت میلیارد ریال ، یازده کیلومتر از باند برگشت محور قدیم قم – کاشان بهسازی می شود .
محمدرضازیدآبادی اظهارداشت : طول مسیر اجرایی  پروژه 11 کیلومترابتدایی باند برگشت  محور قدیم 

قم – کاشان  می باشد . 
زیدآبادی اعتبار تخصیصی پروژه را افزون بر شصت میلیارد ریال دانست و عنوان کرد : طرح بهسازی 

محور شریانی قدیم قم – کاشان بسته به وضعیت راه ، درقالب سه آیتم اجرا می گردد .
وی ادامه داد : با توجه به وضعیت رویه راه ، آسفالت بخشی از محور تراشیده ودرقسمتهای دیگری از 
آن عملیات لکه گیری و یا درزگیری اعمال ودرمرحله پایانی نسبت به روکش آسفالت  تمامی مسیر پروژه 
اقدام میگردد. رییس اداره نگهداری راههای اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم بازه زمانی 
تکمیل طرح را 6 ماهه برآورد کرد و یادآور شد : به دلیل ترافیک عبوری محور قدیم قم – کاشان که غالبا محل 

تردد خودروهای نیمه سنگین است، ضرورت توسعه و ارتقا ساختاری این محور را دوچندان میگرداند . 
وی تصریح کرد : تنها 11 کیلومترابتدایی محور قدیم قم – کاشان به صورت بزرگراه و دارای دولاین تفکیک 

شده بوده و مابقی آن مسیری دوطرفه است که مخاطرات خاص خودرادارد .
زیدآبادی درخاتمه یاد آور شد : با توجه به استقرارعوامل اجرایی طرح درمحل و اعمال محدودیت 
ترافیکی درقطعات اجرایی ، ازرانندگانی که از این مسیر تردد مینمایند درخواست مینمایم ضمن رعایت 

کامل جوانب ایمنی ، همکاری لازم را با مجریان پروژه داشته باشند .
 

مسئول سازمان بسیج اداری کارگری استان قم: 
هزار سبد معیشتی میان کارگران بی بضاعت توزیع می شود

 مسئول سازمان بسیج اداری کارگری استان قم گفت: یکهزار سبد معیشتی میان کارگران آسیب دیده و 
بی بضاعت استان در نخستین مرحله از رزمایش کمک مومنانه این سازمان توزیع می شود. 

سید حسین حسن پور درگفت وگویی، بیان کرد: سازمان بسیج اداری و کارگری استان در راستای عمل 
به فرمایش رهبر معظم انقلاب مبنی بر مواسات و کمک مومنانه اقدام به جمع آوری اقلام و ارزاق در قالب 
سبد معیشتی از ادارات و کارخانجات استان نمود. وی افزود: برای اجرای اولین مرحله از رزمایش مواسات 
و کمک مومنانه تعداد یکهزار بسته معیشتی در نظر گرفته شده است که در اختیار خانواده های بی بضاعت 
و کارگرانی که بر اثر کرونا بیکار شدند قرار خواهد گرفت. حسن پورگفت: این اقلام متشکل از پنج هزار قلم 

کالا در قالب هزار بسته معیشتی می باشد و با هزینه ای بالغ بر 150 میلیون تومان تهیه شده است.

 معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم 
جدیت  خواستار  کنونی  شرایط  در  مردم  گفت:  
مسئولان درمقابله با متخلفان اقتصادی هستند و 
بر همین اساس با افراد سودجو در بازار قم برخورد 

بازدارنده صورت می گیرد. 
مهرداد غضنفری روز چهارشنبه درکارگروه تنظیم 
بازار قم درسالن جلسات استانداری بیان کرد: هدف 
ما این است که مردم به چشم تلاش مسئولان را برای 
پیگیری امور و کم کردن مشکلات اقتصادی ببینند 
و به همین خاطر اجازه سوء استفاده در بازار استان 
را نمی دهیم. وی افزود: اگر به سرعت به تخلفات در 
بازار رسیدگی شود،  اعتماد مردم افزایش و مشکلات 
کاهش می یابد به همین خاطر نسبت به وقوع تخلف 
در بازار استان حساس هستیم و اگر با جریمه و سایر 

بین  از  تخلف  بنر  نصب  مانند  تنبیهی  روش های 
نرفت، آن واحد صنفی و فروشگاه را هرچند بزرگ 
باشد، پلمب می کنیم. وی ادامه داد:  به لطف الهی 
در  مردم  موردنیاز  کالاهای  واحدهای عرضه  تعداد 
سطح استان آن قدر زیاد است که پلمب واحدهای 
متخلف خللی در روند توزیع کالا در بازار قم به وجود 
نمی آید. غضنفری با اشاره به این که نظارت بر بازار 
گفت:  می شود،   دنبال  مستمر  به صورت  استان 
گران فروشی به هیچ عنوان قابل پذیرش نیست، آن 
باید به همان  کالاهایی که قیمت مصوب دارد که 
نرخ عرضه شود،  قیمت گذاری سایر کالاها نیز باید 
بر اساس دستورالعمل ها باشد و هرگونه تخلف در این 

رابطه در بازار قم،  با برخورد قانونی همراه است.
دربرخی  حبوبات  قیمت  افزایش  کرد:  بیان  وی 

واحدهای صنفی و فروشگاه های استان به هیچ عنوان 
زمینه  این  در  کمبودی  درقم  ما  و  نیست  قانونی 
باید هرچه  این محصولات  بنابراین قیمت  نداریم،  
سریع تر اصلاح و با متخلفان برخورد شود تا مردم 
حبوبات را که ازجمله محصولات غذایی مهم است 
باقیمت متعارف تهیه کنند. وی با اشاره به این که 
قم درزمینهٔ تامین کالاهای اساسی مورد نیاز مردم 
ازجمله استان های برتر کشور است،  ادامه داد: بیش 
از یکهزار کامیون 10 تنی شکر وارد استان شده است 
نداریم.  کمبودی  اساسی  کالاهای  درتوزیع  ما  و 
غضنفری همچنین گفت: ما درشرایط به وجود آمده 
به دلیل شیوع ویروس کرونا نگاه حمایتی از اصناف 
غیرقانونی  قیمت  افزایش  اجازه  اما  داریم  استان 

محصولات موردنیاز مردم را نیز نمی دهیم.

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم تاکید کرد:

برخورد بازدارنده درانتظار سودجویان بازار 

با نزدیک شدن موعد قانونی لغو تحریم های تسلیحاتی ایران در مهرماه سال 
جاری که بر اساس قطعنامه 2231 شورای امنیت سازمان ملل انجام خواهد 
شد، آمریکا در تلاش است با وجود خروج یکجانبه از توافق برجام، همچنان 
خود را یکی از مشارکت کنندگان در توافق هسته ای معرفی و برای بهره گیری 
از ظرفیت های این توافقنامه به منظور فشار به شورای امنیت برای تمدید 
تحریم های تسلیحاتی تهران و یا حتی شدیدتر کردن آن اقدام کند.بازیگردانی 

این پروژه جدید از سوی مایک پمپئو وزیر خارجه آمریکا دنبال می شود

لغو  با  گفت:  قم  پزشکی  فوریت های  و  حوادث  مدیریت  مرکز  سخنگوی   
اجرای  با  محدودیت ها  برخی  شدن  برداشته  و  شهری  بین  تردد  ممنوعیت 
فاصله گذاری اجتماعی، آمار تصادفات در این استان در 2 هفته اخیر به شکل 

نگران کننده ای افزایش یافته است. 
مهدی فراهانی افزود: متاسفانه در 2 هفته اخیر به ویژه با آغاز ماه مبارک 
رمضان و در ساعات منتهی به افطار آمار تصادقات جاده ای و شهری و همچنین 

تصادف راکبان موتورسیکلت افزایش بسیار زیادی داشته است.
وی با اشاره به همراهی خوب مردم در اجرای طرح فاصله گذاری گفت: با 
اجرای شدن ممنوعیت و محدودیت های تردد میان شهری و همچنین رعایت 
قرنطینه خانگی از اسفندماه سال گذشته تا فروردین ماه امسال، آمار تصادفات 

به شکل قابل توجهی کاهش داشت.
سخنگوی مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم اظهار داشت: 
این همراهی مردم و جوانان در رعایت تذکرات نشان داد که در صورتی که این 
همراهی استمرار داشته باشد، امکان به حداقل رساندن تصادفات و کشته های 

ناشی از این حوادث وجود دارد.
فراهانی تاکید کرد: از همه مردم عزیز درخواست داریم با رعایت قوانین و 

مقررات راهنمایی و رانندگی از تکرار حوادث تلخ جلوگیری کنند.
محور  در  اردیبهشت  یازدهم  روزپنجشنبه   بامداد  تصادف  به  اشاره  با  وی 
عوارضی کاشان به قم گفت: این تصادف در خروجی زیرگذر عوارضی کاشان 
میان یک دستگاه خودروی سبک و یک دستگاه خودروی سنگین در 30 دقیقه 

بامداد رخ داد.
فراهانی ادامه داد: به دلیل شدت برخورد، خودروی سبک دچار حریق شده و 

راننده این خودرو نیز متاسفانه جان خود را از دست داد.
سخنگوی مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم با بیان اینکه در 24 
ساعت گذشته 2 نفر بر اثر تصادفات جاده ای در محورهای این استان جان خود 
را از دست داده اند گفت: دیروز نیز متاسفانه بر اثر تصادف یک دستگاه خودروی 
سبک در یکی از محورهای قم، یک نفر جان خود را از دست داده و یک نفر دیگر 

نیز به شدت مجروح شد.

سخنگوی مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم :

افزایش آمار تصادفات قم نگران کننده است


